
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: 
درهفت ماه امسال با کاهش ۳۳.۶ درصدی تلفات تصادف 
استان های  بین  را  نخست  رتبه  قم  استان  جاده ای،  های 

از ظهر روز  کشور کسب کرد. محمدحسن کلهری پیش 
بیشترین   : اظهارداشت  خبرنگاران،  جمع  در  دوشنبه 
تصادف ها در استان قم به ترتیب در آزادراه قم- تهران، قم- 

روزنامه

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد:

کسب رتبه نخست قم
 درکاهش تلفات تصادفات جاده ای

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم :

مصادیق امر به معروف و نهی از منکر درجامعه تعیین شود
8

8

فرماندار قم:

برنامه های فرهنگی قم متناسب با 
اهداف بیانیه گام دوم انقلاب باشد

4
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نماینده قم از سد تیم صنایع هرمزگان گذشت؛

ادامه یکه تازی شیمیدر قم در لیگ برتر بسکتبال
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مدیرکل کمیته امداد استان قم طی دیداری با مدیرعامل سازمان آرامستان های 
کرد.  گو  گفت و  نیازمندان  به  خدمات  ارائه  راهکارهای  مورد  در  قم  شهرداری 
محسن مسعودیان راد، در دیدار با مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری 
قم با اشاره به اینکه همه مردم نسبت به سختی های شغل کارکنان آرامستان ها 
در ایام کرونا آگاهی دارند گفت: احترام و اکرام کارکنان آرامستان ها نسبت به 
خانواده های داغدار قابل تحسین است. وی با قدردانی از حسن تعامل دیرینه 
مدیرعامل آرامستان های قم با کمیته امداد استان قدردانی کرد و گفت: اینجانب 

مسئول اجرایی بیست و یکمین سوگواره تجسمی کوچه های بنی هاشم اعلام 
برگزار  الی ۲۳  ساعت ۱۹  از  دی ۱۴۰۰  الی ۱۶  آذر  از ۳۰  سوگواره  این  کرد: 
خواهد شد. سید محمد روحانی پیش از ظهر روز یکشنبه دریک نشست خبری 
این نمایشگاه بر  به فراگیری بیماری کرونا نحوه برگزاری  با توجه  اظهارداشت 
اساس دستورالعمل های بهداشتی خواهد بود. روحانی با تأکید بر رزرو رایگان 
اینترنتی جهت حضور در این نمایشگاه، اظهار داشت: علاقه مندان می توانند 
با مراجعه به سایت هیئت محبین حضرت زینب سلام الله علیها زمان بازدید و 

مدیرکل کمیته امداد استان قم :
هزینه های کفن و دفن مددجویان کمیته امداد کاهش می یابد

مسئول اجرایی سوگواره تجسمی کوچه های بنی هاشم :
سوگواره تجسمی »کوچه های بنی هاشم« درقم برگزارمی شود
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سخنگوی وزارت خارجه:
گفت و گوی مستقیمی در ماه های 

اخیر با آمریکا نداشتیم

 یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفت :همه در جریان مخالفت هایی 
که بین ســه قوه بــوده و بعضی از 
مصادیقــی که مــن عــرض کردم 
مثل وزیر آموزش پرورش بودیم که 
در ایــن صد و چنــد روز هیچ بیان 
مخالفی در مســائل ســطح بالا و 
کلان کشــور نبوده اســت)به طور 
2مشــخص در حوزه هسته ای(، این  7

رئیس قوه قضاییه خواستارشد:
استفاده از ظرفیت های قانونی برای 

اعمال مجازات جایگزین حبس

ســخنگوی وزارت خارجــه 
درباره ادعای مشــاور امنیت 
ملــی آمریــکا مبنی بــر پیام 
مســتقیم بــه ایــران گفــت: 
درخصــوص گفــت و گوهای 
وین گفت و گوی مستقیمی 
بــا ایــالات متحــده در ایــن 
ماه هــا انجام نشــده اســت. 
برخی پیام ها توســط انریکه 

 رئیــس قــوه قضاییــه گفــت: از 
موجــود  قانونــی  ظرفیت هــای 
برای توســعه اعمال مجازات های 
محوریــت  بــا  حبــس  جایگزیــن 
و  محــور  اجتمــاع  خدمــات 
عام المنفعه استفاده شود. حجت 
الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محســنی اژه ای روز دوشــنبه در 
شــورای عالی مسئولان قضایی با  2

نهادهای مدنی منجی 
دوران کنونی 

 همیشه جامعه مدنی با بقا و توسعه جامعه سازمان های 
مردم نهاد، بر پایه ارزش های اخلاقی فردی و اجتماعی 

عمل می کنند که انتظار دارند جامعه و مردم از آن ها پشتیبانی کنند؛ از این رو این 
یادداشت به ترغیب شهروندان برای ورود به حوزه مدنی و شکل دهی سازمان های مردم 
نهاد می پردازد. موضوعی که دستاوردهای بسیار شگفت انگیزی در حوزه نظارت های 

مردمی در کشورهای توسعه یافته داشته است. 
جامعه مدنی متشکل از سازمان های مردم نهاد هستند که هسته مرکزی آن ها شامل 
اتحادیه های کارگری، انجمن های حرفه ای یا بازرگانی، اتحادیه های صنفی، تعاونی های 
کارگری، سازمانهای مذهبی و بسیاری از انجمن های قومی و قبیله ای و محلی است. در 
فرهنگ آکسفورد درباره اصطلاح »جامعه مدنی« نوشته شده این مفهوم برای نخستین بار 
در سده شانزدهم به کار رفته و آن را به معنای »سازگاری طبیعت انسان با جامعه مدنی تا 
هر گونه زندگی انفرادی« تعریف کرده است. از این رو مظهر جامعه مدنی و زیرمجموعه آن 
یعنی سازمان های مردم نهاد بر »مهربانی، همدردی دوجانبه و اقدام جمعی« ارزش های 
غالب هستند و همین ارزش ها است که باعث می شود رفاه جامعه با رویکرد جماعت محور 

بر اساس مبانی اخلاقی افراد پیش برود.
بنابر این ملاحظات، جامعه مدنی با بقا و توسعه جامعه سازمان های مردم نهاد، بر پایه 
ارزش های اخلاقی فردی و اجتماعی عمل می کنند که انتظار دارند جامعه و مردم از آن ها 
پشتیبانی کنند؛ این ارزش های عبارتند از فراگیری و نبودن تبعیض، مشارکت در مدیریت، 
دسترسی عموم به سازمان ها و پاسخگو بودن آن و ایجاد حس مشارکت در مردم. این 
اصول از آن رو در چارچوب تشکل های مدنی مورد توجه قرار گرفتند که روندهای فاسد 
در همه حوزه های سیاسی، فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی حاکمیت یافته و نظارت های 
مردمی را به حاشیه برده بود. ورود شهروندان به حوزه مدنی و شکل دهی سازمان های 
مردم نهاد دستاوردهای بسیار شگفت انگیزی در حوزه نظارت های مردمی در کشورهای 

توسعه یافته داشته است.
پژوهش ها در هشت کشور صنعتی نشان می دهد سازمان های مردم نهاد در سال 
۱۹۹۰ یازده میلیون و نهصد هزار کارمند داشته و ۶۰۰ و چهارده میلیارد دلار به مصرف 
رسانده اند. این رقم در سال ۲۰۲۱ بیش از دو برابر شده است. همین تحقیقات نشان 
می دهد در آلمان و فرانسه و ایالات متحده امریکا در دهه ۱۹۸۰ میلادی ۱۳ درصد 
افزیش شغل را سازمان های مردم نهاد سبب شده اند. در آمریکا یک میلیون و ۴۰۰ هزار 
سازمان مردم نهاد با سرمایه ای برابر با ۵۰۰ میلیارد دلار وجود دارد. پس از فروپاشی دیوار 
برلین در کشور مجارستان سازمان های مردم نهاد ۶۰۰ درصد افزایش یافت و به ۴۰ هزار 
سازمان رسید. بر اساس برآوردهای تخمینی در برزیل ۴۵ هزار سازمان مردم نهاد و در 

تایلند ۱۱ هزار سازمان غیر انتفاعی تا انتهای دهه مذکور موجود بود.
دلایل هم افزایی در کشورهای مزبور آن بود که جامعه مدنی و دولت ضمن نظارت بر 
یکدیگر از انحرافات و تجاوزات یکدیگر جلوگیری کرده اند و از این منظر هر یک مقوم 

حرکت دیگری بوده اند.
حال در بحبوحه تحریم های کمرشکن، کرونا، و ضعف برخی نهادهای نظارتی که خود 
منتهی به فساد افسارگسیخته شده، به نظر می رسد مشارکت فعال نهادهای مدنی در 
حوزه های اقتصاد و معیشت، بهداشت و درمان، آموزش، مسکن، حمایت های فرهنگی و 
مددکاری، و مشاوره های حقوقی و معاضدت های قضایی، می تواند از رنج و الم شهروندان 
کاسته و آنان را در جامعه ایران با همبستگی نوینی از اخلاق، و شیوه نظارت و نظم مواجه کند.
میزان رو به گسترش رویش سازمان های مردم نهاد و نحوه حل مشکلات شهروندان در 
کنار برنامه های توسعه دولتها، در ایران، خود الزامات جدید پیشرفت در حوزه های فردی، 
محیطی، خانوادگی و ساختاری را نوید می دهد. در این میان هدف دقیق سازمان های 
مردم نهاد در حوزه توانمندی سازی خانواده، زنان، و کودکان با این اعتقاد عمیق که زنان 
با توجه به قدرت بی مثال شان در آموزش کودکان و انتقال فرهنگ و تمدن به آنان یعنی 
کسانی که در آینده سکان هدایت کشور را برعهده می گیرند، حرکت سترگی است که 
می تواند در کاهش آلام فرودستان موثر باشد. بی تردید صدا دادن به فرودستان که حاصل 
جمع خودسازماندهی اجتماعی و تشکیل نهادهای مدنی، آموزش، اتصال دانشگاه و 
نخبگان به مسایل جامعه و در قالب حرکت های کوچک، اما علمی و مستحکم، قادر است 
با تجمیع کمک های کوچک ریز بدنه های اجتماعی، انقلاب امید و عشق را در عرصه 
عمومی نهادینه کند. بیاید در زمستان سخت ۱۴۰۰ خورشیدی، گرمای مهر و عشق را با 
هموطنان خود در آستانه عید نوروز تقسیم کنیم. به نحوی که عید سیاه ناشی از تحریم و 

کرونا به عید عشق و احیای همبستگی و هویت واقعی ایرانی اسلامی تبدیل شود.
روزنامه نگار

فروزان آصف نخعی*

شناسایی۳۰ نقطه اولویت دار پرتصادف در استان قم
ایمن سازی این نقاط در انتظار تامین بودجه است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:
یکدستی قدرت مسئولیت 

اصولگرایان را سنگین تر می کند

استاندار قم در جمع اهالی محله جمکران تاکید کرد:

استفاده از تمام ظرفیتها برای 
توسعه محله جمکران 

اتخاذ  ضرورت  بر  جمکران  محله  اهالی  جمع  در  حضور  با  قم  استاندار 
تصمیمات عملی برای حل مشکلات این محله تاکید کرد.

سید محمد تقی شاهچراغی یکشنبه شب با حضور در جمع مردم و اهالی 
محله جمکران قم در مسجد امام حسین )ع( این محله با بیان ضرورت تسریع 
در اقدامات عملیاتی دستگاه های ذیربط، اظهار کرد: مدیران از بیان وعده 

های بی نتیجه پرهیز کنند.
در این برنامه که معاونین استاندار، شهردار و رئیس شورای شهر قم و برخی 
مدیران استانی نیز حضور داشتند، استاندار قم برگزاری جلسات و کارگروه های 
مرتبط با اولویت های این محله را مورد تاکید قرار داد و اضافه کرد: درصددیم تا 
راه حلی برای رفع موانع و مشکلات ارائه دهیم و با تصمیمات مدیریتی صحیح 

و در چارچوب قانون معضلات را حل کنیم.
وی با اشاره به این مهم که هدف از چنین برنامه های حضوری در جمع مردم 
تنها وعده دادن نیست و بدنبال نتیجه گرفتن از برنامه ها هستیم، تصریح کرد: 
ظرف یک ماه آینده با حضور مجدد در همین محل نتایج تصمیمات و اقدامات 

پیگیری شده و گزارش آن به مردم ارائه خواهد شد.
نماینده عالی دولت در استان همچنین به سفر آتی ریاست محترم جمهور به 
قم و ظرفیت های این سفر اشاره و خاطرنشان کرد: مسجد مقدس جمکران 
بستر مناسبی برای توسعه گردشگری مذهبی در قم ایجاد نموده است که 
باید برای استفاده از این بستر برای توسعه محله جمکران در جوار این مسجد 

مقدس از تمام ظرفیت ها استفاده شود.

مدیر منطقه یک شهرداری قم خبرداد:

بازگشائی بلوار شهیدان برقعی
 به محض توافق هیات امنای مسجد

مدیر منطقه یک شهرداری قم گفت: به محض اینکه هیئت امنای مسجد امام 
زین العابدین علیه السلام با شهرداری به توافق برسند مشکلات شهروندان عزیز 
در بلوار شهیدان برقعی به پایان خواهد رسید و مسیر این بلوار به صورت کامل 

بازگشایی خواهد شد.
علیرضا اقبالیان در پاسخ به ادعای هیات امنای مسجد امام زین العابدین 
علیه السلام در عدم همکاری و اقدام شهرداری، تاکید کرد: در ۳ ماه گذشته 
چندین جلسه با حضور اعضای شورای اسلامی شهر و هئیت امنای مسجد 
برگزار شده و پیشنهادات مختلف شهرداری بر اساس طرح تفصیلی به هیئت 
امنای مسجد ارائه شده ولی هنوز هیچ کدام از پیشنهادات مورد موافقت قرار 

نگرفته است.
وی تلاش مجموعه شهرداری و اهتمام ویژه در حل مشکل تملک و واگذاری 
معوض در قبال الحاقات مسجد را یادآور شد و ادامه داد: در صورت توافق 
هیئت امنای مسجد امام زین العابدین علیه السلام، شهرداری قم در اسرع وقت 
و حتی از صبح فردا ۳۰ آذرماه سال جاری نسبت به تکمیل این پروژه اقدام 

خواهد کرد.
مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به خسارت و ضرر مردم و مجموعه 
مدیریت شهری از طولانی شدن پروژه های عمرانی، ادامه داد: در مسیر اجرای 
همین پروژه شاهد همکاری و تعامل سازنده شهرداری قم با هیئت امنای 
مسجد گذر سفیداب بودیم که با انجام توافق در اسرع وقت زمین معوضی به 
مسجد واگذار شد و هم اکنون ساخت مسجد جدید در آن مکان در حال انجام 

است.
اقبالیان یادآور شد: شهرداری همیشه در کنار مردم بوده و طراحی و اجرای 
آسایش  افزایش  و  مردم  مشکلات  کاهش  یا  رفع  هدف  با  شهری  پروژه ها 
شهروندان انجام گرفته است و در این پروژه نیز مجموعه مدیریت شهری با 

جدیت به دنبال بهره برداری کامل از آن و آسایش ساکنین است

فرماندارقم گفت: برنامه های فرهنگی قم باید متناسب با 
اهداف و شاخصه های بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی باشد.
دهه  بزرگداشت  درستاد  دوشنبه  روز  حیدری  مرتضی 

شهر  افزود:  قم  فرمانداری  جلسات  سالن  در  بصیرت 
مقدس قم به دلیل جایگاه ویژه خود باید در سطح کشور و 
منطقه الگو و نمونه باشد.  رهبر معظم انقلاب در اواخر ماه 

استاندار قم درجمع اهالی محله جمکران تاکید کرد:

استفاده از تمام ظرفیتها
 برای توسعه محله جمکران
ضرورت اتخاذ تصمیمات عملی برای حل مشکلات
 کارگروه حل مشکلات این محله تشکیل می شود

سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

 در نظر دارد تعدادی محدود زمین در قطعات مشخص واقع در شهرک صنوف را  به شرح ذیل از طریق 
مزایده عمومی به اشخاص واجد شرایط بفروش برساند .

موضوع مزایده : فروش ۴ قطعه زمین با کاربری آهن فروشی .
 متراژ ، ، مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و 

به شرح ذیل می باشد:

تذکر ۱ : قطعات فوق  دارای زیر سازی ، جدول ، آسفالت ، تاسیسات برق ، آب و گاز می باشند.
تذکر ۲ : برنده مزایده می بایست ۳۰% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه  در ۱۲  

قسط پرداخت نماید .
حساب  شماره  به  بایست  می  و  باشد  می  ریال   5۰۰/۰۰۰ مزایده  اسناد  خرید  هزینه  -مبلغ 
۰۱۱۳۱۲7۵۸۸۰۰۱ بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد 

مزایده غیرقابل استرداد می باشد(.
- تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار ۳ماه( یا واریز 
وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره ۳۵۱۰۸۲۴۹۱۵۱۸۲۳۱ بنام سازمان میادین 

میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
زمان دریافت اسناد: از مورخ ۱۴۰۰/۰۹/۳۰ لغایت ۱۴۰۰/۰۱۰/۱۱

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان 
بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها ، 

محل تسلیم پیشنهادها : آدرس فوق ذکر -  طبقه همکف - واحد حراست سازمان میادین .     
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری ۱۴۰۰/۱۰/۱۳ می باشد .

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳۶۶۴۱۱7۴ تماس حاصل فرمایید .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را 
امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد و سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار 
است.

   آگهی مزایده ) نوبت دوم(

شناسه آگهی:۱۲۴۴5۳۲ روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم
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پیشرفت اجتماعی و ابعاد آن در الگوی 
اسلامی-ایرانی پیشرفت

 )social progress( »مفهوم »پیشرفت اجتماعی 
از نظر زمانی تقدم بر مفهوم »توسعه اجتماعی« 
دو  هر  اکنون  ولی  دارد،   )social development(
مفهوم مورد استفاده کارشناسان حوزه توسعه قرار 
می گیرد و گاهی هم مترادف با هم بکار می روند. هر 
دو مفهوم در طول زمان تحول یافته و انواع و تعاریف 
متعددی یافته اند که اندیشمندان حوزه توسعه از 
آنها به فراخور نیاز تحقیقاتی و ترجیحات رویکردی 

خود استفاده می کنند.
البته بین این دو مفهوم، به معانی که اکنون بکار می روند، می توان تفاوتهایی 
قایل شد: مفهوم توسعه اجتماعی از دل پارادایم نوسازی، با همه مشکلاتی که 
دارد، درآمده است و علیرغم تغییراتی که در قالب هایی مانند »توسعه پایدا« یا 
»توسعه مبتنی بر فرهنگ« یافته است، هنوز نتوانسته کاملا خود را از پارادایم 
نوسازی منفک سازد. در حالی که مفهوم »پیشرفت اجتماعی« از دل پارادایم 
نوسازی در نیامده و برآن تقدم دارد. یک تفاوت دیگر این است که مفهوم »توسعه 
اجتماعی« بار زمانی ندارد در حالی که مفهوم پیشرفت اجتماعی حاوی معنای 
زمان است و می تواند نشان دهند وضعیت جامعه در زمانهای مختلف بوده و 

امکان مقایسه را بدهد.
تفاوت سوم در این است که مفهوم »پیشرفت اجتماعی« به نوعی که اکنون 
تعریف می شود ))Social Progress Index ۲۰۱۴ پیامد محور است و نتیجه 
سیاست ها و برنامه ها را مورد مطالعه قرار می دهد و مستقل از شاخص های 
اقتصادی است، در حالی که در آغاز راه این مفهوم صرفا با شاخص اقتصادی 
به نظر می رسد مفهوم پیشرفت اجتماعی برای  بنابراین،  سنجیده می شد. 
سنجش و مقایسه وضعیت کشورهای درحال توسعه مناسب تر از مفهوم توسعه 
اجتماعی باشد. باتوجه به پیامد محور بودن مفهوم پیشرفت اجتماعی، خود بخود 
بستر فرهنگی جامعه و شرایط فرهنگی جامعه در آن دخیل بوده و اثر خود را نمایان 

می سازد، هر چند که خود شاخص نیز حاوی اجزاء فرهنگی است.
   یکی از تعاریف رایج پیشرفت اجتماعی به شرح زیر است: »پیشرفت اجتماعی 
ظرفیت یک جامعه است برای تامین نیازهای اساسی شهروندانش، برقرار کردن 
زمینه هایی است که شهروندان بتوانند کیفیت زندگی فردی و جمعی خود را ارتقا 
بخشیده و حفظ کنند، و ایجاد شرایطی است که همه افراد بتوانند استعدادهای 
بالقوه خود را محقق سازند«. پورتر و همکارانش که این تعریف را ارائه می دهند، 
آن را به سه بعد تفکیک کرده اند: تامین نیازهای اساسی انسانی، ایجاد شرایط 
کیفیت زندگی خوب، و فرصت رشد و شکوفایی، که هر یک از این ابعاد با ۴ 

شاخص فرعی سنجیده می شوند.
  تعریفی که ما از پیشرفت اجتماعی، در الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت ارائه 
کرده ایم چنین است: »بهگشت مداوم ظرفیت های اجتماعی و انسانی موجود 
ایران و رابطه بین آنها در جهت ارتقای کیفیت زندگی مادی و معنوی همه مردم 
متکثر ایران«. این تعریف فرایندی حاوی ۴ بعد ظرفیت های اجتماعی، ظرفیت 
های انسانی، کیفیت زندگی مادی و کیفیت زندگی معنوی است. مضافاً این که 
از ارتباط بین این ۴ بعد ۶ بعد دیگر حاصل می شود که مجموعا تعریف پیشرفت 
آن  بعد اصلی  باشد: چهار  زیر می  بعد  را می سازند که حاوی ۱۰  اجتماعی 
بهگشت ظرفیت های اجتماعی، بهگشت ظرفیت های انسانی، بهگشت کیفیت 
زندگی مادی و بهگشت کیفیت زندگی معنوی است؛ و شش بعد دیگر مربوط به 
رابطه بین آنها است که شامل بهگشت مداوم رابطه بین ظرفیت های اجتماعی 
و انسانی، بهگشت رابطه بین ظرفیت های اجتماعی و کیفیت زندگی مادی، 
بهگشت رابطه بین ظرفیت های اجتماعی و  کیفیت زندگی معنوی، بهگشت رابطه 
بین ظرفیت های انسانی و کیفیت زندگی مادی، بهگشت رابطه بین ظرفیت های 
انسانی و  کیفیت زندگی معنوی انسان ها و در نهایت بهگشت رابطه بین کیفیت 
زندگی مادی و معنوی است. هر یک از این ۱۰ بعد با شاخص هایی قابل سنجش 
خواهد بود.  به نظر می رسد این تعریف جامع تر و کاملتر از تعریف پورتر باشد، چرا 
که هم به تامین نیازهای مادی و هم نیازهای معنوی بطور صریح توجه داد؛ همین 
طور به شرایط اجتماعی و انسانی لازم برای تامین نیازهای مادی و معنوی همه 
انسانها بطور واضح اشاره می کند، و هم به فرهنگ جامعه ایرانی و خرده فرهنگ 
های آن توجه کرده و در نهایت به رابطه بین ابعاد چهارگانه نیز می پردازد. ده بعد 
شاخص پیشرفت اجتماعی را می توان با شاخص های فرعی قابل سنجش نموده 

و شاخص مرکبی از پیشرفت اجتماعی در الگوی اسلامی ایرانی ارائه کرد.
البته باید اذعان کرد تعریف شاخص پیشرفت اجتماعی پورتر و همکارانش 
عملیاتی شده و مورد استفاده برای بررسی سطح پیشرفت اجتماعی کشورهای 
مختلف قرار گرفته است. تعریف فرایندی ارائه شده نیز قابلیت سنجش و بررسی 
تا  دارد  گانه  ده  ابعاد  تعاریف  به عملیاتی شدن  نیاز  ولی  دارد  را  وضع موجود 
بتواند در ایران یا در کشوری اسلامی دیگر مورد استفاده و تدقیق قرار گیرد. این 
تعریف به همراه ابعاد آن )در ارتباط با هم( لازم است نقد، اصلاح و تکمیل شود و 
بتواند چهارچوب مناسبی را برای مطالعات بومی پیشرفت اجتماعی و در نهایت 
چارچوبی نظری را برای مطالعه پیشرفت اجتماعی در ایران فراهم کند که مستلزم 

مطالعات و تحقیقات بسیار در آینده و بسط لازم است.
تحلیگر مسائل اجتماعی

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

یکدستی قدرت مسئولیت اصولگرایان
 را سنگین تر می کند 

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت :همه در جریان مخالفت هایی که بین سه قوه 
بوده و بعضی از مصادیقی که من عرض کردم مثل وزیر آموزش پرورش بودیم که در 
این صد و چند روز هیچ بیان مخالفی در مسائل سطح بالا و کلان کشور نبوده است)به 
طور مشخص در حوزه هسته ای(، این وضعیت یکدستی، مسئولیت مجموعه را بسیار 
سنگین می کند و چه بخواهند به برجام برگردند و چه خدایی نکرده بخواهند از برجام 
عبور کنند باید تصمیمات دشواری را بگیرند و هزینه ها و فواید فرصت این تصمیم 
گیری نه فقط برای حال و روز امروز مردم ایران، بلکه در تاریخ و برای آینده و نسل آینده 
نیز هویدا و ماندگار خواهد بود. حسن رسولی در گفت و گو با جماران،  اظهارداشت 
: نکته  این است که متناسب با این مسئولیت سنگینی که بر عهده دارند اختیار تام 
و تمام هم دارند و در مجلس هم سو و دولت همراه و در قوه قضاییه همدل این امکان 
وجود دارد که مسائل مربوط به این تصمیم گیری ها سهل تر، دقیق تر و سریع تر باشد. 
به نظر، من یکدستی در سطح کلان و راهبردی وجود دارد و خدشه ای به آن وارد نشده 
است. این دست از اختلافاتی که بعضا مصادیق آن را عرض کردم در سطح خرد و 
اجتناب ناپذیر است و بروز و ظهور آن لطمه ای به شاکله حاکمیت یکدست نمی زند. 
این چهره سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: به نظرمن ما به عنوان شهروندان ایرانی 
باید منتظر باشیم تا ببینیم دستاوردهای این یکدستی حاکمیت در سطح کلان در 
مواجهه با چالش ها و ابرچالش های متراکم کشور چه نتیجه ای دارد. طبعا اگر نتیجه 
مثبتی را به دنبال داشته باشد باید از آنها حمایت کنیم و چنانچه در خلاف مسیر منافع 

ملی باشد طبعا به عنوان یک حق شهروندی باید آنها را مورد نقد و انتقاد قرار دهیم.
اصولگرایان دیگر نمی توانند همه تقصیرات را به گردن روحانی بیندازند

وی تصریح کرد: صرف نظر از آثار و پیامدهای مخربی که این رفتار شورای نگهبان 
برای ایران و ایرانیان داشته است به نظر من در شرایط فعلی ما دیگر با گسست و دو 
گانگی در حاکمیت در سطح کلان رو به رو نیستیم و امروز جریان اصولگرا نمی تواند 
همه تقصیرها را به گردن فردی مثل آقای حسن روحانی و امثال آن بیندازد؛ چرا که 
امروز همه ارکان نظام از قوای سه گانه تا نهادها و مراجع ذی نفوذی مثل حوزه های 
علمیه و سایر مراکز مؤسس، همه در سطح کلان هم سو هستند و من فکر می کنم 
هم سویی این سه قوه در سطح کلان از یک طرف بار مسئولیت جریان اصولگرا را به 
طور عام سنگین می کند. چون در این شرایط امکان فرار رو به جلو و فرافکنی و نسبت 
دادن ایرادات و تنگناهای موجود به غیر، برای آنها فراهم نیست و به قول معروف ریش 
و قیچی دست خودشان است و در مواجهه با مسائل مهم کشور مثل اقتصاد داخلی 

و روابط خارجی و پرونده هسته ای به عنوان یک کل یک دست باید تصمیم بگیرند.

محمد حسین پناهی*

اخبار

پاسخ سخنگوی شورای نگهبان به اظهارات اخیر علی لاریجانی:

حاشیه سازی ها بر فعالیت های شورای 
نگهبان اثر نخواهد گذاشت

برخی  گفت:  لاریجانی  علی  اظهارات  به  پاسخ  در  نگهبان  شورای  سخنگوی   
حاشیه سازی ها بر فعالیت های تخصصی شورا اثر نخواهد داشت، انتخابات تمام شده 

و بازی با آرامش مردم و فضاسازی رسانه ای صحیح نیست. 
هادی طحان نظیف درباره اظهارات علی لاریجانی گفت: پرونده ایشان مثل سایر افراد 
در یک فرآیند قانونی در شورای نگهبان بررسی شده است و برای رسیدگی به صلاحیت 
ایشان مطالب موجود در پرونده که بخشی نیز به بیرون منعکس شده، مورد به مورد در 
جلسات شورا مطرح و پس از انجام مباحث متعدد و بیان نظرات مخالف و موافق رای 
گیری به صورت مخفی انجام شده است. البته نسبت به برخی مطالب هم که به بیرون 

منعکس شده نه شورای نگهبان مسبب آن بود و نه راضی به آن.
وی اضافه کرد: جمع بندی اعضای شورا با توجه به محتوای پرونده و گزارش های 

متعدد بر احراز صلاحیت نبود که نتیجه هم اعلام شد.
سخنگوی شورای نگهبان خاطرنشان کرد: همان گونه که بارها گفته شده در انتخابات 
ریاست جمهوری بحث رد صلاحیت مطرح نیست و شرایط مذکور در اصل ۱۱۵ قانون 
اساسی باید احراز شود. شورای نگهبان یک جمع تخصصی است و هر یک از اعضای 
آن بر اساس تشخیص خود عمل می کنند و ورود سیاسی به موضوعات ندارند. ملاک 

نیز نظر اکثریت اعضا است.
طحان نظیف اضافه کرد: البته اینکه نامه شخصی و محرمانه شورا توسط یک فرد 
خارج نشین منتشر شود، جای بررسی دارد اما به هر حال انتخابات تمام شده و بازی 
با آرامش مردم و فضاسازی رسانه ای صحیح نیست هر چند ما در شورای نگهبان گوش 

شنوا داریم و مطالب هر کسی را که نقد داشته باشد می شنویم.
وی گفت: نقد و انتقاد حق افراد است و ما در این باره کسی را منع نمی کنیم و همان 
طور که بارها گفته شده اگر اشکالی باشد، اصلاح می کنیم ولی اینکه عده ای بخواهند 
اعتبار یک نهاد قانونی را زیر سوال ببرند و جایگاه آن را مخدوش کنند، راه به جایی 

نخواهند برد.
طحان نظیف اظهار کرد: انتخابات ۶ ماه است که تمام شده و شورای نگهبان مشغول 
بررسی مصوبات مجلس شورای اسلامی با موازین شرع و قانون اساسی و رسیدگی به 
استعلامات دیوان عدالت اداری است و  برخی حاشیه سازی ها بر فعالیت های تخصصی 

شورای نگهبان اثر نخواهد گذاشت.
  

معاون اقتصادی رییس جمهور:

 رقم یارانه ها از دی ماه دو برابر می شود
 معاون اقتصادی رییس جمهور از دو برابر شدن یارانه ها از دی ماه امسال خبر داد. 

محسن رضایی، گفت: مبلغ یارانه را در سند بودجه ۱۴۰۱ دو برابر کردیم که رییس 
جمهور تاکید داشت که ما سه ماه باقی مانده سال ۱۴۰۰ هم این کار را انجام دهیم. 
مسوولان اجرایی تلاش خواهند کرد که ۳ ماه باقی مانده هم یارانه ها دو برابر شود.  اگر 

خوب اجرا شود هر خانواده ۴ نفره ۸۰۰ هزارتومان کالا و پول دریافت خواهند کرد.
معاون اقتصادی رییس جمهور در گفت و گویی افزود: به مسوولان اجرایی گفته شده 
از دی ماه باید این کار اجرا شود. قرار بود در آذرماه باشد اما به دلیل اینکه بن کارتی که 

قرار است بخشی از یارانه به مردم بدهند آماده نشده بود به دی ماه افتاد.
رضایی افزود: رییس جمهور از مسوولان اجرایی خواست کاری که در بودجه سال 
آینده می خواهیم شروع کنیم که براساس آن به هر خانواده ۴ نفره ۸۰۰ هزارتومان پول 

و کالا بدهیم در این سه ماه هم این کار صورت بگیرد و این خبر خوشی بود که گفتم.
معاون اقتصادی رییس جمهوردربخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه تحریم 
ناپذیری ما از داخل اقتصاد ایران می گذارد، گفت: مشکل بزرگ فرار دانش و فناوری 
است که بیش از فرار مغزها وجود دارد، زیرا دانش را تولید می کنیم اما به صنعت و 

تجاری سازی تبدیل نمی شود.
که  کسانی  زیرا  کرد،  مقابله  می توان  خارجی  تحریم های  با  حتی  افزود:  ضایی 
تحریم های خارجی را اعمال کرده اند چشمشان به شکست داخلی و تحریم های درونی 
است و اگر ببینند که دانش ما به محصول تبدیل می شود و این محصولات در بازارهای 
۱۵ کشور همسایه و حتی عرصه بین الملل عرضه شود، دیگر به خود اجازه نمی دهند 

ما را تحریم کنند.
 

وزیر بهداشت :عادی انگاری خطرآفرین است

ماسک بزنید تا از اُمیکرون در امان باشید
 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه عادی انگاری مهمترین مساله ای 
است که ما را به خطر خواهد انداخت بر تکمیل واکسیناسیون کووید ۱۹ تاکید کرد و 
گفت: افرادی که دُز سوم را تزریق می کنند ۸۰ تا ۹۰ درصد در مقابل اومیکرون مقاوم 

خواهند بود. 
بهرام عین اللهی روز دوشنبه در دومین جلسه اضطراری مدیریت بیماری کرونا با 
رویکرد سویه اومیکرون که با حضور روسای دانشگاه های علوم پزشکی کشور به صورت 
وبینار برگزار شد، با اشاره به اینکه متاسفانه اراده مردم در رعایت پروتکل ها کاهش پیدا 
کرده است، اظهار داشت: عادی انگاری صورت می گیرد، لذا دانشگاه ها در هر استانی 

باید با فرهنگسازی مناسب، مردم را تشویق به رعایت پروتکل ها و زدن ماسک کنند.
وی با بیان اینکه خوشبختانه امروز به مرز تزریق ۱۱۴ میلیون دُز واکسن رسیده ایم که 
با تلاش جهادی تمامی دانشگاه ها حاصل شده است، اظهار داشت: اکنون بهترین 
فرصت برای انجام واکسیناسیون است زیرا تعداد بیماران کاهش یافته و نباید فرصت را از 
دست داد. ما واکسن را در اختیار تمامی استان ها قرار داده ایم و امیدواریم هموطنانی 

که هنوز مراجعه نکرده اند، سریع تر اقدام کنند.
عین اللهی با تاکید بر اینکه اولین قدم ما تکمیل واکسیناسیون است، خاطرنشان 
کرد: بنابراین توصیه اکید ما به دانشگاه ها این است که مراکز تجمیعی افزایش یابد تا 
مردم معطل نشوند، علاوه بر این، به واکسیناسیون فعال هم نیاز داریم تا تیم هایی برای 

واکسیناسیون افراد سالخورده و ناتوان به منازلشان اعزام شود.
وی یادآور شد: دانشگاه ها همچنین در وضعیت کشیک های ۲۴ ساعته و آماده باش 
به سر برند و در مورد مراکز درمانی و بخش های کرونایی نیز آمادگی لازم داشته باشند..

 
فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیاء)ص(:

پاسخ ایران به هر تهدیدی کوبنده خواهد بود
فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیاء)ص( تاکید کرد: پاسخ ایران به هر تهدیدی کوبنده 

خواهد بود. 
سردار سرلشکر پاسدار غلامعلی رشید فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیاء 
)ص( در جمع فرماندهان ارشد سپاه در رزمایش پیامبر اعظم ۱7 گفت: هرگونه تهدید 
مراکز هسته ای و نظامی جمهوری اسلامی ایران از سوی رژیم صهیونیستی بدون چراغ 

سبز و حمایت آمریکا امکان پذیر نیست.
وی با اشاره به حضور فعال ایران در مذاکرات وین و تعامل جدی با جامعه بین المللی 
خاطرنشان کرد: در صورتی که تهدیداتی از این دست جنبه عملی به خود بگیرد، 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران بدون درنگ، تمامی مراکز، پایگاه ها، مسیر و 
فضای استفاده  شده برای عبور و مبداء تجاوز را بر اساس طرح های عملیاتی تمرین 
شده مورد حمله کوبنده قرار خواهد داد. بر اساس این گزارش،  چندی قبل رسانه های 
رژیم صهیونیستی از قول وزیر جنگ این رژیم اعلام کردند که وی به ارتش اسراییل 

دستور داده برای انجام عملیات نظامی علیه ایران آماده باشند.
 

 دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضاییه:

 همه ایرانیان مقیم خارج می توانند
 به کشور بیایند

 دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضاییه گفت: همه ایرانیان مقیم خارج می توانند به کشور 
بیایند و اگر کسی فکر می کند مشکلی دارد می تواند مراجعه کرده و درخواست خود را 

ارائه بدهد تا رسیدگی های لازم در خصوص آن در خواست انجام شود. 
کاظم غریب آبادی روز دوشنبه در جلسه شورای عالی قوه قضاییه از برگزاری جلسه روز 
یکشنبه ستاد حقوق بشر با وزارت خارجه و مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه خبر 
داد و افزود: در این جلسه تصمیمات بسیار خوبی برای تسهیل ارائه خدمات قضایی به 

ایرانیان مقیم خارج از کشور اتخاذ شد.
معاون امور بین الملل قوه قضائیه  افزود: در صورت راه اندازی دفاتری مشابه دفاتر 
خدمات قضایی الکترونیکی در سفارت خانه های جمهوری اسلامی ایران، ۸۰ درصد از 
مباحث حقوقی و قضایی که ایرانیان خارج از کشور با آن مشکل دارند حل خواهد شد.

 رئیس قوه قضاییه گفت: از ظرفیت های قانونی موجود برای توسعه اعمال مجازات های 
جایگزین حبس با محوریت خدمات اجتماع محور و عام المنفعه استفاده شود. 

حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز دوشنبه در شورای عالی 
مسئولان قضایی  با اشاره به ایده اخیر قوه قضاییه در راستای صدور احکام جایگزین 
سنجش  حال  در  افزود:  المنفعه  عام  و  محور  اجتماع  خدمات  محوریت  با  حبس 
راهکارهایی هستیم که به موجب آن برخی محکومان به جای رفتن به زندان و انتظار برای 
عفو و آزادی مشروط، از ابتدا یا در اثنای تحمل محکومیت، مشمول مجازات جایگزین 
حبس شوند و از هنر، مهارت و توان مالی آنها در راستای نفع اجتماعی بهره گرفته شود.

محسنی اژه ای با اشاره به ایده ای که در جریان سفر به استان گلستان برای نمونه در 
رابطه با لایروبی خلیج گرگان با استفاده از ظرفیت و استعداد  مالی و فکری محکومین به 
حبس مطرح شد، گفت: پژوهشگاه قوه قضاییه و معاونت حقوقی ابعاد مختلف و همه 
جانبه ایده بهره گیری از ظرفیت های مالی و فکری محکومان به حبس در راستای ارائه 

خدمات اجتماعی و عام المنفعه را سنجش و ارزیابی کنند.
وی اضافه کرد: در گذشته و قبل از رسانه ای شدن این ایده با نمایندگان مجلس هم 
موضوع مطرح شد که با استقبال تعدادی از نمایندگان مواجه گشت و اعلام شد اگر نیاز 

به لایحه وجود دارد ارائه شود.
محسنی اژه ای به ظرفیت های قانونی موجود برای تعلیق و تعویق مجازات حبس 
محکومان اشاره کرد و گفت: در قانون موجود ظرفیت های قابل توجهی در راستای تعلیق 
و تعویق مجازات محکومان به حبس وجود دارد که با بهره گیری از این ظرفیت ها می توانیم 
مجازات های جایگزین حبس با محوریت و ماهیت خدمات اجتماع محور و عام المنفعه را 

توسعه و بسط دهیم.
رئیس دستگاه قضا به برخی ظرفیت های قانونی موجود در راستای تعلیق و تعویق 
مجازات محکومان به حبس اشاره کرد و در این رابطه، ماده ۴۰ قانون مجازات اسلامی 
ناظر بر تعویق مجازات محکومین به واسطه جبران ضرر و زیان یا برقراری ترتیبات جبران 
از ناحیه آنها و بند »ب« ماده ۴۱ قانون مزبور ناظر بر تعویق مجازات محکومان مشروط 
بر رعایت دستورها و تدابیر مقرر شده از ناحیه دادگاه توسط محکوم علیه را مورد تاکید 

قرار داد.   
محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به ماده ۵۰۲ قانون آیین دادرسی کیفری ناظر بر 
شرایط تعویق مجازات محکومان به واسط بیماری آنها، گفت: برخی محکومان بواسطه 
شرایطی نظیر بیماری یا کهولت سن، در اثر محبوس شدن دچار عوارض ناخوشایندی 
می شوند و بیماری آنها تشدید یا در روند بهبودی شان تاخیر ایجاد می شود و حتی احیاناً 
با وجود بیمار نبودن در خلال گذراندن حبس، بیماری بر آنها حادث می شود؛ بر همین 
اساس قانونگذار بستری را فراهم کرده که این قبیل محکومین البته با کسب نظر پزشکی 

قانونی، با تعویق مجازات و یا حتی با تبدیل مجازات مواجه شوند.     
رئیس قوه قضاییه یکی دیگر از ظرفیت های قانونی موجود برای صدور احکام جایگزین 
حبس با ماهیت و محوریت خدمات اجتماع محور و عامل المنفعه را ماده ۶۵ قانون 
مجازات اسلامی دانست که تصریح دارد مرتکبان جرائم عمدی که حداکثر مجازات 
قانونی آنها سه ماه حبس است به جای حبس به مجازات جایگزین حبس محکوم 

می گردند.
محسنی اژه ای همچنین در این رابطه، به مقوله آزادی مشروط که یکی از مهمترین 

مباحث حقوق جزاء با اهداف اجتماعی است نیز اشاره کرد و از اختیار قانونی قاضی در 
این عرصه برای مواجهه با محکومین به حبس سخن گفت.

بند ۱۲ سیاست های کلی  قضایی پنج ساله ابلاغ شده توسط مقام معظم رهبری در 
آذر ۸۸  ناظر بر »اتخاذ تدابیر لازم در استفاده از مجازات زندان با رویکرد حبس زدایی«، از 
دیگر ظرفیت ها و استعدادهای قانونی بود که رئیس عدلیه در جریان جلسه امروز شورای 
عالی قوه قضائیه در راستای توسعه مقوله مجازت جایگزین حبس با ماهیت و محوریت 

خدمات اجتماع محور و عام المنفعه مورد تاکید قرار داد.  
محسنی اژه ای قانون کاهش مجازات حبس تعزیری را یکی از اقدامات ارزنده دستگاه 
قضایی در راستای توسعه مقولاتی نظیر حبس زدایی و اعمال مجازات جایگزین حبس 
دانست و گفت: برای توسعه و بسط اعمال مجازات جایگزین حبس با ماهیت خدمات 
اجتماع محور و عام المنفعه و بهره گیری از خدمات احتمالی محکومانی که زندان رفتن 
آنها چندان عایدی و دستاوردی ندارد، لازم است در مواردی قانون جدید وضع شود و در 
سایر موارد با بهره گیری از ظرفیت های قانونی موجود و تدوین و ابلاغ دستورالعمل هایی، 

بر مقوله مورد اشاره اهتمام ورزید.   
رئیس عدلیه تصریح کرد: طبیعتاً برخی مجرمان و محکومان به واسطه آسیبی که از 
ناحیه آنها به امنیت و عِرض و مال مردم وارد می شود نباید مشمول مجازات جایگزین 

حبس شوند و از تأسیسات ارفاقی قانونی بهره مند شوند.
وی گفت: وقتی قانونگذار با واقعیت های موجود در جامعه مواجه می شود بر قانون 
سابق استثنائات و الحاقاتی می افزاید که نمونه این امر اقدام قانونگذار در استثناء کردن 
جرائم اقتصادی از مقوله تعلیق مجازات در سال ۹۲ و به مدت کوتاه مجددا افزودن 

الحاقیه بر آن استثناء در سال ۹۹ است.    
رئیس دستگاه قضا به سایر مزایای و منافع حبس زدایی و اعمال مجازات جایگزین 
حبس نیز اشاره کرد و از جمله از حادث شدن شرایط غیرمترقبه ای نظیر شیوع بیماری 
کرونا سخن گفت که در اثر آن، شاید امکان قرنطینه همه زندانیان و رعایت مطلوب 

فاصله گذاری اجتماعی فراهم نباشد.

رئیس قوه قضاییه خواستارشد:

استفاده از ظرفیت های قانونی برای اعمال مجازات جایگزین حبس

 رییس جمهور با بیان اینکه حاج قاسم سلیمانی به 
عنوان یک مکتب برای جوامع پیام آور بود، گفت: حاج 
قاسم توانست از بین عراقی ها و سوریه ای ها نیروهای 
بسیار خوبی برای دفاع از این کشورها و مبارزه با ظلم 
تربیت کند و با این اقدام یک ظرفیت عظیم در جهان 

اسلام ایجاد کرد. 
جمهوری،  ریاست  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز دوشنبه در دیدار با 
بزرگداشت  مراسم  دست اندرکاران  و  خانواده  اعضای 
دومین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی ضمن 
صدیقه  شهادت  ایام  مناسبت  به  تسلیت  عرض 
به  علاقمند  خیلی  قاسم  حاج  گفت:  کبری)س(، 
حضرت زهرا)س( بود و در سختی ها به ایشان متوسل 

می شد.
امت  به  مربوط  قاسم  حاج  افزود:  جمهور  رییس 
به  باید  بزرگوار  شهید  آن  شخصیت  و  است  اسلامی 
همگان  اسلام،  به  جهان  در  اثرگذار  چهره ای  عنوان 

معرفی شود.
آیت الله رییسی عنوان »مکتب« برای حاج قاسم را از 
سوی رهبر معظم انقلاب یک نکته مؤثر برشمرد و اظهار 
داشت: واقعیت این است که حاج قاسم یک شخص 
نبود بلکه به عنوان یک مکتب، برای همه جوامع پیام آور 

بود.
دست اندرکاران  فعالیت های  از  تشکر  با  وی 

سلیمانی،  قاسم  حاج  شهادت  سالروز  گرامیداشت 
زمینه  در  که  است  این  ما  همه  وظیفه  کرد:  تصریح 
بزرگداشت یاد و نام حاج قاسم فعالیت کنیم. »مکتب 
شهید سلیمانی« به برکت فرمایشات رهبر معظم انقلاب 
و با استمداد از روح بزرگ آن شهید کارهای خوب و قابل 
معرفی  و  اجتماعی  فرهنگی،  حوزه های  در  تقدیری 

شخصیت شهید سلیمانی انجام داده است.
آیت الله رییسی تأکید کرد: باید در کنار گرامیداشت 
شهید سلیمانی، نام و یاد شهدای مدافع حرم را گرامی 
داریم تا حق شان بیشتر ادا شود. درست است که شهید 
سلیمانی نماد شهدای مدافع حرم است، اما خود حاج 
قاسم هم تأکید داشت که یاد آنها باید گرامی داشته 

شود.
نباید بگذاریم موضوع دفاع از حرم های مقدس 

تحریف شود
در  بگذاریم  نباید  اینکه  بر  تأکید  با  رییس جمهور   
عراق  و  سوریه  در  مقدس  حرم های  از  دفاع  موضوع 
تحریف ایجاد شود، خاطرنشان کرد: شاید بسیاری از 
مسلمانان هم اصلًا دلیل حضور ایران در سوریه و عراق 

را نمی دانستند.
اگر شهید  که  پرسش  این  با طرح  رییسی  آیت الله 
پیدا  حضور  عراق  و  سوریه  میدان های  در  سلیمانی 
نمی کرد چه اتفاقی بر سر منطقه و جهان می افتاد؟، 
تصریح کرد: تلاش های شهید سلیمانی حرکت توأمان 

در جنگ نرم و جنگ سخت بود. ایشان از اینکه عده ای 
ابراز  بودند،  شده  مسموم  تبلیغات  و  تکفیر  به  آلوده 
ناراحتی  می کرد و با روش های مختلف به دنبال اصلاح 

آنها بود.
را  ظرفیت سازی  و  ظرفیت  داشتن  رییس جمهور، 
دو اصل مهم دانست و گفت: چه شد که حاج قاسم 
توانست از بین عراقی ها و سوریه ای ها نیروهای بسیار 
خوبی برای دفاع از این کشورها و مبارزه با ظلم تربیت 
کند؛ این اقدام شهید سلیمانی یک ظرفیت عظیم در 

جهان اسلام ایجاد کرد.
را  خودش  اول  قاسم  حاج  افزود:  رییسی  آیت الله 
ساخت بعد به سراغ ساختن دیگران رفت. امروز هم به 
ظرفیت سازی و به خط کردن نیروهای انقلاب احتیاج 
داریم و نیازمند آن هستیم که مسئولین، جوانان و مردم 
چنین ظرفیتی داشته باشند تا در مقابل تهدیدها میدان 
را خالی نکنند زیرا انسان های کم ظرفیت زود میدان را 
خالی می کنند. رییس جمهور با اشاره به وصیت نامه 
این  وصیت نامه  گفت:  سلیمانی،  قاسم  حاج  شهید 
شهید بزرگوار ابعاد بسیاری دارد و در بعد اجتماعی و 

انقلابی فوق العاده اثرگذار است.
مراسم  دبیر  جمهوری،  رییس  سخنان  از  پیش 
قاسم  حاج  شهادت  سالگرد  دومین  گرامیداشت 
سلیمانی، گزارشی از برنامه ها و فعالیت های انجام شده 

ارائه کرد.

رییس جمهور: 

حاج قاسم ظرفیت عظیمی در جهان اسلام ایجاد کرد

 رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
افزایش  را  معلمان  رتبه بندی  اصلی  هدف  اسلامی، 
کیفیت آموزشی برشمرد و گفت: حدود 7۳۰ هزار معلم 

مشمول رتبه بندی می شوند. 
علیرضا منادی سفیدان در مراسم تجلیل از معلمان 
اصلی  هدف  تبریز،  مؤلف  و  پژوهنده  فرهنگیان  و 
رتبه بندی معلمان را افزایش کیفیت آموزشی برشمرد 
طرح  شامل  معلم  هزار   7۳۰ مجموع  در  گفت:  و 
ساله  دوره ۱۰۰  طول  در  که  شد  خواهند  رتبه بندی 
پرورش تصویب چنین  و  آموزش  نوین  تاسیس نظام 

قانونی بی سابقه است.

رییس کمیسیون آموزش، تحقیقات  و فناوری مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه هدف اصلی اجرای طرح 
است،  آموزشی  کیفیت  افزایش  معلمان  بندی  رتبه 
افزود: معلم باید مطالعه داشته باشد، در نتیجه معلم 
با سواد دانش آموزان با سوادی را تقدیم جامعه خواهد 

کرد.
منادی سفیدان اضافه کرد: طرح رتبه بندی معلمان با 
بودجه ۱۲.۵ هزار میلیارد تومانی از ۳۱ شهریور ۱۴۰۰  
آینده ۲۵ هزار میلیارد  از سال  و  اجرایی خواهد شد 

تومان بودجه به این کار اختصاص خواهد یافت.
وی یادآور شد: حداقل حقوقی که یک معلم تازه کار 

در بدو ورود به وادی معلمی خواهد گرفت، برابر ۸۰ 
درصد حقوق یک مربی دانشگاه تهران یعنی ۸ میلیون 
و ۸۰ هزار تومان است؛ در ادامه معلمان بسته به میزان 
سابقه، مدرک تحصیلی و تالیفات حقوقشان تنظیم 
تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  رییس  شد.  خواهد 
موجب  را  معلم  رفاه  تامین  ادامه  در  یازدهم  مجلس 
آبادانی مملکت دانست و گفت: رتبه بندی رقابت را بین 
معلمان بالا خواهد برد و هر کجا که رقابت باشد مسلما 
ترین  اصلی  شد.  خواهد  بیشتر  نیز  آموزش  کیفیت 
عنصر آموزش در کشور معلمان هستند، لذا باید معلم 

خوب و باسواد را در جامعه افزایش دهیم

رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:

حدود ۷۳۰ هزار معلم مشمول رتبه بندی می شوند

معاون حقوقی رئیس جمهوری در دیدار با سفیر آلمان؛

اروپایی ها نظاره گر نقض برجام توسط آمریکا بودند
معاون حقوقی رئیس جمهوری با بیان اینکه ایران همواره از مذاکرات استقبال کرده 
و هیچگاه میز مذاکرات را ترک نکرده، افزود: آمریکا مقصر بر هم خوردن برجام است و 

اروپا صرفاً نظاره گر رفتار این کشور در نقض برجام بود. 
به گزارش معاونت حقوقی ریاست جمهوری، در پی دیدار محمد دهقان معاون 
حقوقی رئیس جمهوری با »هانس اودو موتسل« سفیر آلمان در تهران بر همکاری دو 

جانبه در خصوص مسائل مختلف و آینده مذاکرات هسته ای تبادل نظر شد.
معاون حقوقی رییس جمهوری در این دیدار با اشاره به روابط حسنه  ایران و آلمان در 
طول ۱۵۰ سال گذشته و اشتراکات فرهنگی دو ملت گفت: نگاه دولت ایران توسعه 
و تقویت ارتباطات با کشورهای مختلف بوده و امیدواریم ارتباط با آلمان نیز مستحکم 
ادامه یابد. ما دوست داریم آلمان به عنوان یک کشور قدرتمند اروپا استقلال خود 
را حفظ کرده و تحت تأثیر یک جانبه گرایی آمریکا نبوده و بازیگر مؤثری در عرصه 

بین المللی باشد.
وی افزود: ایران همواره از مذاکرات استقبال کرده و هیچگاه میز مذاکرات را ترک 
نکرده است. در گذشته نیز با پایبندی یک جانبه به برجام سعی در رفع نگرانی های 
بین المللی داشتیم. امروز نیز امیدواریم با استقرار دولت جدید آلمان و حضور پررنگ 

تر اروپایی ها به یک توافق متعادل برسیم.
هیچگاه بدنبال سلاح اتمی نبوده و نیستیم 

دهقان گفت: آمریکا مقصر بر هم خوردن برجام است و انتظار داشتیم اروپا و بویژه 
آلمان در این زمینه نقش فعال داشته باشد. برجام یک سند بین المللی بود که در 
شورای امنیت سازمان ملل تصویب شده بود. اروپا صرفاً نظاره گر رفتار آمریکا در نقض 

برجام بود. تاریخ قضاوت خوبی در خصوص رفتار اروپایی ها نخواهد داشت.

معاون حقوقی رییس جمهوری ا اشاره به نقش آمریکا و اروپا در اخلال در روابط 
کشورهای منطقه گفت: صدام به پشتوانه آمریکا و اروپا جنگ هشت ساله را به ایران 
تحمیل کرد. کشورهای اروپایی بویژه آلمان سلاح شیمیایی در اختیار صدام قرار 
دادند. جانبازان شیمیایی ما سالهاست با رنج عوارض این سلاح ها درگیر هستند. 
دولت آلمان شریک در این جنایت است. شما اکنون اگر به حلبچه و سردشت در عراق 

و  ایران سفر کنید مردمی را می بینید که هنوز با آثار بمباران شیمیایی درگیر هستند.
دهقان گفت: ایران در جنگ تحمیلی سلاح کشتار جمعی نداشت و اعتقادی هم 
به اینگونه سلاح ها نداشته و ندارد. این یک اتهام بی اساس به ایران است که به دنبال 
سلاح اتمی بوده ایم . ما هیچگاه دنبال سلاح اتمی نبوده و نیستیم. امروز نگاه ما 
به آینده است و دوست داریم درباره آینده صحبت کنیم ولی می دانیم گذشته چراغ 
راه آینده است. به تعهداتمان در قبال برجام پایبند بوده و پیشرفت علمی کشور را 
متوقف کردیم. اما طرف مقابل به تعهداتش در قبال رفع تحریم های ظالمانه ملت 

ایران هیچ گاه عمل ننموده است.
اروپا نسبت به سلاح های هسته ای رژیم صهیونیستی حساسیتی ندارند

معاون حقوقی رییس  جمهوری با اشاره به استانداردهای دوگانه اروپا در قبال سلاح  
اتمی گفت: اروپا در قبال سلاح های هسته ای رژیم صهیونیستی که امنیت منطقه را 

به خطر انداخته حساسیتی ندارد.
وی با اشاره به حضور مهاجران افغانستانی در ایران گفت: اروپا و آمریکا نمی توانند 
منکر نقش خود در وضع موجود و به قدرت رسیدن طالبان شوند. اکنون نیزبه 
جای شعار باید از تمام امکانات خود برای رسیدگی به مردم این کشور و پناهندگان 

افغانستانی در سایر کشورها اقدام نمایند.
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تخم مرغ را با فلفل سیاه بخورید! 
از  خیلی  مرغ  تخم  به  سیاه  فلفل  کردن  اضافه  با 
بیماری ها را می توان درمان کرد یا از بین برد. ترکیب این 
دو ماده، علاوه بر خوشمزه بودن خاصیت غذایی بالایی 
ویتامین های  مغذی،  ماده  از  غنی  مرغ  تخم  دارد.  نیز 
A,D,B – ۱۲. است که به عنوان صبحانه مصرف می شود. 
نتایج بررسی ها نشان می دهد افراد ی که به طور منظم 
تخم مرغ مصرف می کنند سیستم ایمنی بهتری دارند. با 
اضافه کردن فلفل سیاه به تخم مرغ خیلی از بیماری ها را 

می توان درمان کرد یا از بین برد.
 در این مطلب به برخی از این خواص اشاره می کنیم:

میزان انرژی را بالا می برد: شروع روز با مصرف تخم مرغ 

و فلفل سیاه سوخت وساز بدن را افزایش می دهد و برای 
تمام روز انرژی ایجاد می کند. 

این  ترکیب  می برد:  بالا  را  قرمز  گلبول های  میزان 
مطلوبی  سطح  تا  آهن  است.  آهن  از  غنی  ماده،  دو 
درنتیجه  می بخشد  سلول هابهبود  به  را  اکسیژن رسانی 
گردش خون و میزان گلبول های قرمز افزایش پیدا می کند.

 عضله سازی می کند: با تأمین پروتئین لازم بدن و 
عضله سازی، فرم عضلات بدن را بهبود می دهد.

 سلامتی مغز را تامین می کند: مصرف این دو ترکیب 
به عنوان صبحانه باعث تقویت، سلامت و فعال ماندن مغز 
می شود. ماده ای به نام کولین در این صبحانه، در تولید 

سلول های مغز ی نقش دارد.
 مشکل دید را کاهش می دهد: مصرف منظم این دو 
ترکیب برای صبحانه تکرر مشکلات چشمی مربوط به سن 
مانند دژنراسیون شبکیه و آب مروارید را کاهش می دهد. 
تخم مرغ غنی از کارتینوئید و و ویتامین لازم برای بهبود 

بینایی است.
 استخوان های سالم ایجاد می کند: از آن جایی که 
تخم مرغ غنی از ویتامین D است، ترکیب آن با فلفل سیاه 
ظرفیت جذب کلسیم در استخوان را بالا می برد. درنتیجه 
استخوان ها قوی تر و کمتر مستعد به بیماری هایی مانند 

پوکی می شود.

سلامت

چه زمانی باید شکم درد بچه ها را جدی گرفت؟  باید و نباید های غذایی
 پس از کشیدن دندان عقل 

کشیدن دندان عقل و عوارض پس از آن، یکی از دغدغه هایی است که افراد را 
معمولا درگیر خود می کند. در این میان مهمترین مسئله، باید و نباید های غذایی 

است.
اگر دندانپزشک شما متوجه شود دندان های عقل شما تحت تاثیر قرار گرفته یا از 
زاویه های کج رشد می کند، اغلب توصیه می کند دندان های عقل را برداشته و در 
حین بهبودی از یک رژیم غذایی سالم و مملو از غذا های نرم و آبکی استفاده کنید.
در حالی که برداشتن دندان عقل یک روش معمول است، حفظ رژیم غذایی 
سالم و پر از غذا های نرم و پیروی از دستورات دندانپزشک برای بهبودی مهم است. 
شما می خواهید از عفونت یا عوارض ناشی از گیر کردن غذا یا باکتری در محل 

دندان کشیده شده، پیشگیری کنید.
برای این منظور، اولین اقدام صرف مایعات و غذا های نرم به مدت ۳ تا ۵ روز 
است. سوپ های مخلوط، آبگوشت، ماست، پودینگ، سیب زمینی، سس سیب، 
میوه نرم بدون دانه و پوره، سبزی های خالص یا پوره شده، بستنی موزی یا بستنی 

معمولی می توانند گزینه های مناسبی برای این منظور باشند.
با شروع بهبودی، به تدریج صرف غذا های منظم و نیمه نرم را در دستور غذایی 
خود قرار دهید؛ تخم مرغ مخلوط شده، ماکارونی و پنیر، بلغور جو دوسر و نان 

تست غذا های مناسبی هستند.
یکی از نکاتی که قبل از صرف غذا در این شرایط باید در نظر گرفته شود، دمای 
غذاست؛ برای این کار اجازه دهید هر نوع غذای گرم قبل از مصرف، کمی خنک 
شود و طبق توصیه های دندانپزشک، محل تخلیه دندان را تمیز نگه داشته و 

مصرف غذا های توصیه شده را طبق دستور فراموش نکنید.
پس از برداشتن دندان عقل از کدام غذا ها باید اجتناب کنیم؟

برای ۱ هفته یا بیشتر، محل کشیدن دندان حساس و در برابر عفونت آسیب پذیر 
خواهد بود، بنابرابن بهتر است از غذا هایی که باعث تحریک محل مورد نظر شده و 

یا منجر به عوارض می شود، اجتناب کنید.
غذا های اسیدی یا تند )مثل آب مرکبات، فلفل(، غذا های ترد یا سخت )مثل 
پیتزا، ذرت بو داده، همبرگر و غیره(، غلات )مثل برنج( با وجود خوشمزه بودن، 
باید از رژیم غذایی  شما حذف شوند تا زمانی که به طور کامل بهبود یابید. این ها 
می توانند در محل زخم گیر کرده و بهبودی را مختل کنند. چیپس و آجیل نیز در 

این لیست قرار دارند.
نکاتی که باید پس از برداشتن دندان عقل باید رعایت شود

به مدت ۳ تا ۵ روز پس از جراحی، از استفاده از نی و ریختن بزاق دهان به بیرون 
)تف کردن( خودداری کنید. این ها باعث ایجاد مکش در دهان شما می شوند که 
خطر ایجاد سوکت خشک را افزایش می دهد؛ وضعیت دردناکی که در آن لخته 
محافظت کننده از ناحیه دندان شما جدا می شود، این باعث می شود استخوان ها 
و اعصاب شما در معرض هوا قرار بگیرند که مانع بهبودی شده و باعث درد می شود.
به مدت ۵ روز از استعمال سیگار خودداری کنید، زیرا نیکوتین موجود در سیگار، 
مانع بهبودی شده و مدت زمان بهبودی را طولانی می کند. می توانید از این فرصت 

برای ترک همیشگی سیگار استفاده کنید!
یک هفته پس از جراحی

در 7 روز پس از جراحی، محل دندان خود را شستشو دهید تا ناحیه باقی مانده 
و مواد غذایی پاک شود )دندانپزشک ممکن است برای این کار سرنگ تهیه کند.( 
قبل از دندانپزشک، از شستشو خودداری کنید، زیرا ممکن است لخته خون 

محافظ را از بین ببرید.
چه زمانی می توان صرف غذای معمولی را پس از کشیدن دندان عقل 

شروع کرد؟
بسیاری از بیماران می توانند طی یک هفته پس از برداشتن دندان عقل، غذا 
خوردن را از سر بگیرند. حفظ رژیم غذایی پر از غذا های نرم، خوشمزه و سالم 
در روز ها و هفته های پس از برداشتن دندان عقل، برای بهبودی شما بسیار مهم 
است، زمانی که به غذا های مناسب روی آورده و از غذا هایی که می توانند بهبودی 
شما را مختل کنند، دور شوید، احساس راحتی بیشتری کرده و به کاهش خطر 

عفونت کمک می کنید.

یکی از راه های آسان و بدون هزینه تشخیص بیماری های پنهان، توجه 
به بوی بد دهان است.

بوی بد دهان، لزوما به معنای رعایت  نکردن بهداشت نیست، این مشکل 
ممکن است نشانه یک بیماری درمان نشده باشد.

در ادامه، با ۹ مشکل آشنا شوید که به بوی بد دهان مربوط هستند.

 ریفلاکس اسیدی: اگر دهان شما بوی ترش می دهد، احتمالا عامل 
ایجاد آن، ریفلاکس اسیدی است. برای از بین رفتن این بو، ابتدا باید 
شرایط خود را کنترل کنید. تغییر رژیم غذایی و حذف غذا های محرک، 

مانند سیر، غذا های تند و قهوه می تواند کمک کننده باشد. 
احساس  خود  دهان  از  پوسیده  دندان  بوی  اگر  لثه:  بیماری های 

می کنید، بهتر است به دندان پزشک مراجعه کنید. التهاب لثه و پریودنتیت 
که یک عفونت بسیار شایع لثه است، دو بیماری مرتبط با بوی بد دهان 

هستند.
تنفسی مشابه  بوی  با  در دهان  فلز  احساس طعم    سرطان معده: 
می تواند نشانه ای از سرطان معده باشد، اما باید توجه داشت گاه برخی 

دارو ها می توانند بوی مشابه ایجاد کنند. 
دیابت: اگر از دهان خود بوی میوه ای احساس می کنید، آن را نشانه ای 
از یک مشکل سلامت تلقی کنید. چنین بویی تنها زمانی ظاهر می شود 
که فرد در آستانه ابتلا به کتواسیدوز دیابتی باشد. اگر متوجه بوی میوه ای 

دهان  خود شدید، بهتر است از یک متخصص غدد، وقت بگیرید.
 سرطان ریه: باعث ایجاد بوی خاصی در دهان می شود که اغلب، آن 
را بوی فساد و پوسیدگی توصیف می کنند؛ اگر این بوی خاص را از دهان 

خود احساس می کنید، بهتر است به پزشک مراجعه کنید.
 نارسایی کلیه: اگر احساس می کنید بازدم شما بوی ماهی می دهد، 
احتمال این که دچار نارسایی کلیه باشید، وجود دارد. نارسایی کلیه، 
خروج و دفع سموم خطرناک و ضایعات از بدن را مختل می کند و تجمع 
این مواد، بر همه اعضای بدن، مانند سیستم تنفسی فرد، تأثیر می گذارد. 
تنفسی که بوی ماهی از آن استنشاق می شود، از علائم این مشکل است.
 تحمل نکردن لاکتوز: احساس بوی شیر ترش از دهان، نشانه قطعی 
تحمل نکردن لاکتوز است؛ به این معنی که بدن شما نمی تواند پروتئین 
موجود در شیر را تجزیه کند. علائم دیگر این مشکل، گرفتگی عضلات و 

اسهال هستند.
 نارسایی کبد: بوی شیرین، شبیه بوی کپک، به این معنی است که کبد 
شما خوب کار نمی کند. از دیگر علائم این بیماری، زرد شدن پوست و 

سفیدی چشم هستند. 
سنگ لوزه: توده ای از مواد کلسیمی است که در شکاف لوزه ها تشکیل 
می شود و یکی از علل بوی بد دهان به شمار می آید. معمولا این بو را شبیه 

بوی پوشک کثیف، توصیف می کنند.
 پزشک با ابزار پزشکی خاص، به شما کمک می کند از شر کلسیم و 

باکتری های تجمع یافته در لوزه های خود، رهایی یابید.

دردسرهای نوشیدن آب خیلی سرد!کدام بیماری ها با بوی بد دهان همراه هستند؟

مهم ترین اثر منفی نوشیدن آب یخ
تحقیقات نشان می دهد که نوشیدنی یخی می تواند مشکلات جدی نیز برای 
سلامتی شما به همراه داشته باشد. قبل از نوشیدن یک جرعه دیگر، ادامه مطلب را 

بخوانید تا از تأثیر منفی و عجیب نوشیدن آب یخ مطلع شوید.
برای  یخ  آب  لیوان  یک  از  طراوت بخش تر  چیزی  کمتر  است،  گرم  هوا  وقتی 
فرونشاندن عطش و تشنگی وجود دارد. البته، این فقط کام شما نیست که از مصرف 
یک لیوان آب در روزهای گرم سود می برد، بلکه نوشیدن آب در این روزها می تواند 
به جلوگیری از کم آبی بدن هم کمک کند و اگر به مدت طولانی در معرض هوای 
گرم باشید، می تواند علائم گرمازدگی را کاهش دهد. البته تحقیقات علمی نشان 
می دهد که نوشیدنی یخی می تواند مشکلاتی جدی برای سلامتی تان به همراه 
داشته باشد. بنابراین قبل از نوشیدن یک جرعه دیگر، ادامه مطلب را بخوانید تا از 

تأثیر منفی و عجیب نوشیدن آب یخ مطلع شوید.
نوشیدن آب یخ ممکن است خطر ابتلا به سردرد را افزایش دهد

اگر خود را گرفتار سردردهای رایج می دانید، ممکن است لازم باشد در تابستان 
اتاق را انتخاب کنید. طبق  با دمای  امسال به جای آب سرد یخ، نوشیدن آبی 
مطالعه ای که در سال ۲۰۰۱ منتشر شد، در میان یک گروه متشکل از ۶۶۹ زن 
مورد مطالعه، ۵۱ نفر بیان کردند که بعد از نوشیدن تقریباً ۱۵۰ سی سی آب یخ با 
نی، دچار سردرد می شوند. نویسندگان این مطالعه توضیح دادند که احتمالًا محرک 
سرما در کام افراد مورد مطالعه است، که باعث این مسئله شده است. یک بررسی در 
سال ۲۰۱۹ نشان داد که آب یخ نسبت به خود یخ، در واقع اثر برجسته تری بر روی 
محرک درد، دارد. به گفته مؤلفان این مطالعه، به نظر می رسد آب یخ در مقایسه با 

تکه های یخ، درد مکررتر و شدیدتر و با تاخیر کوتاهتری را سبب می شود.
افرادی که دچار میگرن هستند، با احتمال بیشتری این اثر را تجربه می کنند

در حالی که سردرد ممکن است برای هر کسی اتفاق بیفتد، مبتلایان به میگرن 
با احتمال بیشتر نسبت به کسانی که تحت تأثیر این بیماری نیستند، از اثرات سوء 
نوشیدن آب یخ، رنج می برند. بر طبق مطالعه Cephalalgia زنانی که در طی ۱۲ ماه 
قبل از این مطالعه، از حداقل یک حمله ی میگرن رنج برده بودند، پس از مصرف آب 

یخ، دو برابر بیشتر دچار سردرد شدند.
در حالی که سردرد ممکن است برای هر کسی اتفاق بیفتد، مبتلایان به میگرن 
با احتمال بیشتر نسبت به کسانی که تحت تأثیر این بیماری نیستند، از اثرات سوء 

نوشیدن آب یخ، رنج می برند
نوشیدن از طریق نی ممکن است اثرات آب یخ را بدتر کند

اگر می خواهید از بروز سردردهای رایج جلوگیری کنید، اما نمی توانید نوشیدن 
آب، بدون یخ درون آن را تصور کنید، ترک استفاده از نی اولین قدم مؤثر برای 
 FASEB جلوگیری از بروز درد است. در مطالعه ای که در سال ۲۰۱۲ در مجله ی
منتشر شد، به عنوان ابزاری برای تعیین مکانیسم دقیق بروز سردرد به واسطه خوردن 
بستنی، افراد مورد مطالعه به طور خاص به نوشیدن آب یخ با نی و گروهی بدون نی 
دعوت شدند. به گفته محققان این مطالعه، محرک های سرما که به کام وارد می شوند 
می توانند باعث افزایش ناگهانی جریان خون در سرخرگ مغزی قدامی مغز شده و 
باعث یخ زدگی مغز شوند، که ممکن است مشابه آنچه در افراد دچار میگرن اتفاق 
می افتد باشد. با این حال، با محدود کردن تماس مستقیم بین محرک های سرما و 

کام نرم، می توان از یخ زدگی مغز و سردردهای طولانی مدت جلوگیری کرد.
افزایش کلی مصرف آب ممکن است شیوع سردرد را کاهش دهد

اگرچه مصرف آب یخ ممکن است سردردتان را بدتر کند، اما این بدان معنا نیست 
که برای جلوگیری از سردرد در این تابستان باید از نوشیدن آب صرف نظر کنید. فقط 
باید آن را در دمای کمی گرم تر بنوشید. طبق یک بررسی در سال ۲۰۰۵، در میان 
گروهی از هجده فرد مبتلا به میگرن، کسانی که مصرف آب خود را به ۵/۱ لیتر در 
روز افزایش داده اند، مدت زمان سردردشان در یک دوره ی دو هفته ای، ۲۱ ساعت 

کاهش پیدا کرد و شدت سردرد کمتری را گزارش کردند.

چه کنیم که از »اُمیکرون« در امان بمانیم؟
قریب به یک ماه از اعلام رسمی شناسایی سویه جدیدی از کرونا در آفریقای 
جنوبی می گذرد و تنها ظرف همین مدت کوتاه ۸۵ کشور اعلام کردند که این 
جهش را در مرزهای خود شناسایی کردند. در ایران نیز روز گذشته با اعلام رسمی 
وزارت بهداشت مشخص شد بالاخره پای این جهش از کرونا به ایران هم باز شده 

است. 
»امیکرون« سویه ای جدید از کرونا با خواستگاهی از آفریقای جنوبی است که 
هنوز اطلاعات پیرامون آن به اندازه سویه های قبلی کرونا همچون دلتا کامل نیست؛ 
اما فعلا این سویه هم نگران کننده خوانده شده است و همه متخصصین بر قدرت 
سرایت بالای آن تاکید دارند تا جایی که دکتر کمال حیدری_معاون بهداشت وزارت 
بهداشت به ایسنا گفته است: »اطلاعات در مورد امیکرون جدید است و قدرت 
سرایت آن به روایتی ۳ و به روایتی دیگر ۵ برابر سویه دلتا است؛ اما اینکه بیماری 
زایی و کشندگی آن چگونه است، باید گفت تا الان اطلاعات می گویند بیماری زایی 

و کشندگی این جهش کمتر از نوع قبلی است اما سرعت انتشار بیشتری دارد.«
در واقع همین قدرت سرایت بالا سبب شده است که متخصصین نسبت به بروز 
پیک بعدی کرونا با این جهش هشدار دهند تا جایی که دکتر پیام طبرسی- عضو 
کمیته کشور کرونا تاکید کرده است: »اُمیکرون می تواند طی ۱7 روز تبدیل به سوش 

غالب شود.«
بنابر اعلام دفتر آموزش و  ارتقای سلامت وزارت بهداشت سرعت رشد امیکرون از 
بقیه انواع جهش ها بیشتر است، تاکنون چندین مورد افزایش انفجاری از امیکرون 
دیده شده و هرجا امیکرون شناسایی شده تعداد موراد ابتلا افزایش پیدا کرده است 

و احتمالا قدرت سرایت بالاتری در مقایسه با سویه دلتا خواهد داشت.
چه کنیم که از امیکرون در امان بمانیم؟

_ در اولین فرصت واکسن بزنید و دوره واکسیناسیون خود را تکمیل کنید.
_ فاصله فیزیکی را رعایت کنید.

_ از ماسک استفاده کنید.
_ از رفتن به مکان های شلوغ اجتناب کنید.

_ تهویه مناسب برقرار کنید.

مطالعات نشان می دهد؛

طناب زدن موجب قوی شدن
 استخوان ها می شود

تحقیقات نشان می دهد که طناب زدن می تواند ضربان قلب را تقویت کند، کالری 
را تقریباً به همان اندازه دویدن می سوزاند و ایمنی بدن را افزایش می دهد.

 به نقل از دیلی میل، همچنین نتایج مطالعه جدید نشان داد که فقط ۲۰ دقیقه 
طناب زدن دو بار در هفته به طور قابل توجهی تراکم استخوان زنان جوان را بهبود 

می بخشد. این مطالعه شامل شناگران ۱7 تا ۲۱ ساله بود.
پوکی استخوان در زنان یائسه که سطح هورمون استروژن محافظ استخوان در آنها 
رو به کاهش است، مشکلی شایع است. اما طناب زدن به کاهش این اختلال کمک 

می کند.
یکی از دلایل مفید بودن طناب زدن برای پوکی استخوان تأثیر نسبی آن است که 

باعث تقویت استخوان ها می شود.
به گفته محققان، ضربه های مکرر به استخوان فشار می آورد و باعث می شود که 
خود را بازسازی کند، بافت قدیمی را جذب کرده و استخوان جدید ایجاد کند و آن 

را قوی تر سازد.
افراد مبتلا به آرتروز یا پوکی استخوان بهتر است قبل از طناب زدن با پزشک خود 

مشورت نمایند.
محققان دریافتند که پرش و پریدن در افزایش تراکم توده استخوانی در قسمت 

فوقانی استخوان ران در زنان پیش از یائسگی مؤثر است.
طناب زدن به عنوان نوعی ورزش هوازی، سیستم تخلیه بدن )سیستم لنفاوی( را 
تحریک می کند، مایعات را از بافت ها به جریان خون منتقل می کند و با بهبود جریان 

خون و گردش سلول های ایمنی، سیستم ایمنی را تقویت می نماید.
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فرماندار قم:

برنامه های فرهنگی قم متناسب با اهداف 
بیانیه گام دوم انقلاب باشد

و  اهداف  با  متناسب  باید  قم  فرهنگی  برنامه های  گفت:  فرماندارقم 
شاخصه های بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی باشد. 

مرتضی حیدری روز دوشنبه درستاد بزرگداشت دهه بصیرت در سالن جلسات 
فرمانداری قم افزود: شهر مقدس قم به دلیل جایگاه ویژه خود باید در سطح 

کشور و منطقه الگو و نمونه باشد.
 رهبر معظم انقلاب در اواخر ماه بهمن ۹7 در بیانیه ای خطاب به جوانان و 
آینده سازان ایران، برداشتن گام بزرگ دوم به سمت آرمان های انقلاب اسلامی را 

در هفت فصل تبیین کردند.
از سخنان خود به موضوع دهه بصیرت گفت: دهه  وی دربخش دیگری 
بصیرت جزء اثرگذارین روزهای مربوط به انقلاب اسلامی است؛ درفتنه ۸۸ 

شرایطی به وجود آمد که بسیار سخت و شکننده بود.
فرماندار قم ادامه داد: بصیرت از واژگانی بود که مقام معظم رهبری وارد ادبیات 
سیاسی و اجتماعی کشور کردند و با روشنگری های خود در آن دوران انقلاب و 

کشور را از سقوط و خطر واقعی عبور دادند.
وی گفت: مفهوم جدید جنگ درعرصه بین الملل دیگر صرفا سلاح و موشک 
نیست بلکه آن چیزی که درجنگ نوین معنا و مفهوم اصلی را دارد؛ نفوذ در افکار 

و عقاید مردم است.
حیدری افزود:  ناتو درجمع بندی خود درجنگ با مخالفان خود به جنگ 
شناختی روی آورده ، انقلاب اسلامی آنها را به این نتیجه رسانده است که برای 

تاثیرگذاری بر روی ملت ایران باید بر روی مغز و افکار مردم فشار بیاورند.
فرماندار تصریح کرد: غرب با نفوذ در بین افکار و اندیشه های مردم، نظام 

سیاسی، فرهنگی، باورها و خانواده کشورهای هدف را فرو می ریزد.
وی گفت:  درحوزه فرهنگی و فضای مجازی اگر غفلت کنیم ضربه خواهیم 

خورد ما باید مراقبت کنیم که آنها نتوانند اقدام شاخصی انجام دهند.
 

مدیرکل کمیته امداد استان قم :

هزینه های کفن و دفن مددجویان 
کمیته امداد کاهش می یابد 

مدیرکل کمیته امداد استان قم طی دیداری با مدیرعامل سازمان آرامستان های 
شهرداری قم در مورد راهکارهای ارائه خدمات به نیازمندان گفت و گو کرد. 

محسن مسعودیان راد، در دیدار با مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری 
قم با اشاره به اینکه همه مردم نسبت به سختی های شغل کارکنان آرامستان ها 
در ایام کرونا آگاهی دارند گفت: احترام و اکرام کارکنان آرامستان ها نسبت به 

خانواده های داغدار قابل تحسین است.
وی با قدردانی از حسن تعامل دیرینه مدیرعامل آرامستان های قم با کمیته 
امداد استان قدردانی کرد و گفت: اینجانب هم به نمایندگی از امدادگران از 
زحمات و خدمات شما برای مردم به ویژه خانواده های تحت حمایت تشکر می 

کنم.
مدیرکل کمیته امداد استان قم دغدغه خانواده های داغدار تحت حمایت این 
نهاد در مورد هزینه های کفن و دفن مددجوی وفات یافته را خاطرنشان و اظهار 
کرد: ما می خواهیم خانواده های داغدار تحت حمایت این نهاد غیر از غم از 

دست دادن عزیزشان غم دیگری نداشته باشند.
وی ضمن آرزوی سلامتی برای همه مردم به ویژه مددجویان تحت حمایت 
تأکید کرد: باید کاری کنیم که بار هزینه های کفن و دفن مددجویان وفات یافته 
از دوش خانواده های آنها برداشته شود. سید سیف الدین موسوی نیارکی، 
مدیرعامل آرامستان های شهرداری قم نیز با اشاره به اینکه خدمات کمیته 
امداد، خداپسندانه است گفت: آماده هر گونه همکاری با این نهاد مقدس 
هستیم. وی این اقدامات را باقیات و صالحات دانست و خواستار تفاهم نامه بین 

کمیته امداد و آرامستان های قم شد.
 

روابط عمومی جامعه الزهرا)س ( اعلام کرد:

آغاز ثبت نام سال تحصیلی
 ۱۴۰۲-۱۴۰۱ جامعه الزهرا)س( 

ثبت نام آزمون ورودی سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ جامعه الزهرا)س( در 
سطوح دو، بازپذیری، سه، چهار و دوره عالی فقه و اصول آغاز شد. 

به گزارش روابط عمومی جامعه الزهرا)س(، فراخوان ثبت نام آزمون ورودی 
اداره  سوی  از  تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۲  سال  در  علیهاالسلام  الزهرا  جامعه 

سنجش و پذیرش جامعه الزهرا علیهاالسلام اعلام شد.
در این اطلاعیه آمده است:به اطلاع داوطلبان محترم سال تحصیلی ۱۴۰۲-

۱۴۰۱ در تمامی سطوح سطح ۲، بازپذیری، سطح ۳، سطح ۴ و دوره عالی فقه 
و اصول می رساند ثبت نام آزمون جامعه الزهرا علیهاالسلام آغاز شد و تا ۱۹ دی 

۱۴۰۰ ادامه خواهد داشت.
با خرید کارت آزمون سطح مورد نظر و دریافت  ابتدا  داوطلبان می توانند 
اطلاعات ثبت نام، به صفحه ثبت نام آن سطح مراجعه کرده و اقدام به ثبت نام 

نمایند. 
لطفاً پیش از ثبت نام حتماً دفترچه های راهنما را به دقت مطالعه بفرمایید.

ثبت نام سطح ۲ )اولین مقطع تحصیلی در جامعة الزهراء - ویژه داوطلبان دارای 
مدرک دیپلم یا بالاتر در رشته های غیرهمسو(ثبت نام سطح ۳ )کارشناسی ارشد 
- ویژه داوطلبان دارای مدرک سطح ۲ یا کارشناسی در رشته های همسو(ثبت 

نام سطح ۴ )ویژه داوطلبان دارای مدرک سطح ۳ حوزه(
ثبت نام دوره عالی فقه و اصول - ویژه داوطلبان ایرانی ،ثبت نام بازپذیری )ویژه 
داوطلبانی که حداقل 7۵ واحد درسی را در سطح ۲ گذرانده اند(خاطرنشان 
می شود، سؤالات متداول در کانال اطلاع رسانی سنجش و پذیرش جامعه 

الزهرا)س( در پیام رسان ایرانی سروش قرار داده شده است.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

آغاز تزریق دُز سوم واکسن کرونا 
به افراد بالای ۱۸ سال 

 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم از آغاز واکسیناسیون دُز سوم 
واکسن کرونا برای افراد بالای ۱۸ سال دراین استان خبر داد وگفت: کلیه مراکز 

خدمات سلامت آماده واکسیناسیون جامعه هدف هستند.
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
قم، سیامک محبی در گفت وگویی با بیان اینکه در ابتدا، گروه بالای ۶۰ سال و 
در ادامه جامعه هدف بالای ۴۰ سال برای دریافت دُز سوم واکسن کرونا فراخوان 
شدند، افزود: در حال حاضر طبق پروتکل جدید وزارت بهداشت و درمان، همه 
افراد بالای ۱۸ سال که در نوبت های اول و دوم خود، واکسن های سینوفارم، 
برکت یا بهارات را دریافت کرده اند اگر سه ماه از نوبت دومشان گذشته می توانند 

نوبت سوم واکسن خود را نیز تزریق کنند.
 وی ادامه داد: افرادی که »اسپوتنیک« و »آسترازنکا« دریافت کرده اند باید 
شش ماه از نوبت دوم واکسن شان گذشته باشد تا مشمول دریافت دُز سوم 

واکسن کرونا شوند.
محبی افزود: تمام مراکز خدمات جامع سلامت در سطح استان قم در شیفت 
صبح و مرکز واکسیناسیون مصلای قدس در شیفت صبح و عصر و همچنین 
مراکز شماره یک واقع در میدان روح الله و موسی بن جعفر واقع در بلوار کارگر تا 

ساعت ۲۴ در خدمت همشهریان می باشند.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: مهمترین راه 
مقابله با واریانت های جدید ویروس از جمله اومیکرون، واکسیناسیون و رعایت 

پروتکل های بهداشتی است.

سرپرست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم:

بزرگداشت روز ۹ دی در قم برگزار می شود
سرپرست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم گفت: همزمان با سراسر 
کشور مراسم سالروز نهم دی ماه و آغاز دهه بصیرت درمدرسه فیضیه حوزه برگزار 

می شود.
جلسات  سالن  در  بصیرت  دهه  بزرگداشت  ستاد  در  دوشنبه  روز  بهشتی  حمزه 
فرمانداری قم، افزود: یوم الله ۹ دی ۸۹ بعد از ۸ ماه فتنه افروزی عوامل داخلی با 

دستور عوامل خارجی سبب تثبیت بیشتر انقلاب اسلامی شد.
وی با بیان اینکه از نهم تا نوزدهم دی ماه به عنوان دهه بصیرت نامگذاری شده است، 
ابراز داشت: شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی در سیزدهم دی ماه سال ۹۸ قلوب 

انقلابیون را بیش از همیشه جریحه دار کرده است.
وی ادامه داد: بصیرت سردار سلیمانی و دفاع جانانه او از انقلاب اسلامی باید الگو 

آحاد مردم در دفاع از آرمان های انقلاب اسلامی باشد.
بهشتی خاطرنشان کرد: هنوز دیدار حضوری جمعی از مردم استان قم با مقام معظم 
رهبری به دلیل شرایط کرونایی حاکم بر کشور قطعی نشده و احتمال می رود امسال 

نیز این آیین بصورت محدود و بصورت ویدیوکنفرانسی برگزار شود.
باشکوه  برگزاری  گفت:برای  جلسه  این  در  نیز  قم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
برنامه های دهه بصیرت لازم است تا موانع و آسیب های پیش رو بصورت کارشناسی 

شده مشخص شده باشد.
حجت الاسلام مرتضی استقامت افزود: خروجی برنامه های فرهنگی باید به تعالی 
فرهنگ عمومی شهر منتهی شود و صرف ارائه گزارش و عملکرد نمی تواند اثر چندانی 
در سطح جامعه داشته باشد. وی یادآور شد: مساله جهاد تبیینی که طی ماه های 
اخیر مورد تاکید مقام معظم رهبری بوده باید به یکی از اولویت ها و رویکردهای ویژه 
برنامه های دهه بصیرت قرار بگیرد. عضو شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: یکی 
از مصادیق امروز جهاد تبیینی، روشنگری آثار و خدمات انقلاب اسلامی در بین جامعه 
نخبگانی برای سرایت در بین توده های مختلف مردم است. وی دربخش دیگری از 
سخنان خود گفت: بزرگترین گلزار شهدای مدافع حرم کشور از پنج ملیت مختلف 
دنیا در شهر قم واقع شده و محل دفن این شهدای گرانقدر در بهشت معصومه میتواند 
تبدیل به یک مرکز فاخر و شاخص در سطح کشور در برپایی برنامه های معنوی و 
بصیرت افزایی شود. امام جمعه شهرستان جعفرآباد قم نیز در این جلسه گفت: تمام 
مشکلاتی که برای ائمه اطهار)ع( در طول ۲۵۰ سال دوران حیات اتفاق افتاد به خاطر 

عدم بصیرت مردم آن دوران بوده است.
تولید  با  تا  افزود: در دهه بصیرت لازم است  حجت الاسلام حسینعلی دهقانی 
محتواهای جذاب نسبت به جذب و علاقه مندی نسل جوان به آرمان های انقلاب 

اسلامی اقدام شود.
 

با حضور نمایندگان ستاد کل نیروهای مسلح صورت گرفت:

تکریم ۱۰ خانواده شهیدمدافع حرم و 
دفاع مقدس

نمایندگان ستاد کل نیروهای مسلح با حضور در منزل جمعی از خانواده های 
شهدای قم از صبر و مقاومت آنان در دفاع از آرمانهای اسلام و انقلاب تجلیل کردند.

راهبردی  اجرای سند  به  اشاره  با  نیروهای مسلح  در ستادکل  ایثارگران  نماینده 
ایثارگران بر اساس برنامه ۵ ساله ششم توسعه کشور گفت: هدف از این دیدار ها 
حمایت، تجلیل و تکریم ایثارگران و خانواده شهدای دفاع مقدس و مدافعان حرم و 
رزمندگان دفاع مقدس است و استان قم نوزدهمین استان که از ایثارگران وخانواده 

شهدا و رزمندگان برگزیده استان تجلیل و تکریم شد
سردار غیاثی راد با بیان اینکه در آستانه هفته مقاومت  از طرف ستاد کل نیروهای 
مسلح ۱۰ خانواده شهید  ایثارگر و رزمنده دفاع مقدس استان قم تجلیل وتکریم شدند  
افزود : در این دیدار ها و تقدیر ها از ۴ خانواده شهید دفاع مقدس و مدافع حرم، ۴ 

رزمنده و جانباز دفاع مقدس و ۲ فرمانده دفاع مقدس تکریم و تقدیر شدند.
شهدا،  ازخانواده  وتکریم  رسیدگی،سرکشی،تقدیر  برنامه  اینکه   بر  تاکید  با  وی 
رزمندگان و ایثارگران در ستاد کل نیروهای مسلح ازامسال آغاز شده است گفت: در 
هر ماه از شهدای برگزیده، فرماندهان برجسته دفاع مقدس و ایثارگران و مدافعان حرم 
هر استان تجلیل و تقدیر می شود و تا پایان سال از خانواده ایثارگران و شهدا  برگزیده 
تمام استان های کشور انجام خواهد شد. همچنین آیت الله سعیدی در جریان تقدیرو 
تکریم از پدر و مادر شهید مدافع حرم ایمانی با اشاره به اینکه شهدای کشورمان امتحان 
سخت الهی را پشت سرگذاشته اند و سربلند از آزمون الهی بیرون امدند گفت :در پیام 
شهدای کشورمان این است که در راه خدا باید مقاومت کرد و  شهدا و ایثار گران زمینه 
ساز قیام مهد آل محمد را فراهم می کنند  تولیت آستان مقدس حضرت معصومه با 
تاکید بر اینکه در راه تحقق قیام مهدی آل محمد نباید ناامید شد افزود : باید آماده 
باشیم و در رکاب آموزه های دینی جان فشانی کنیم و با درس در مکتب اهل بیت 
امیدواریم بتوانیم اهداف دین اسلام را اجرایی کنیم     تجلیل  و تکریم از خانواده شهدا 
از طرف فرمانده کل قوا، ستاد کل نیروهای مسلح و قرارگاه مرکزی حضرت خاتم در 
کشور صورت می گیرد و در هر استان به طور میانگین بین ۱۰ تا ۱۵ خانواده شهید، 

ایثارگر، و فرمانده و رزمنده دفاع مقدس انجام می شود. 
 

معاون سوادآموزی آموزش و پرورش استان قم:

نرخ باسوادی درمیان افراد غیر ایرانی 
مقیم قم ۸۴ درصد است

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش وپرورش قم گفت: نرخ باسوادی در میان افراد 
غیر ایرانی مقیم این استان بیش از ۸۴ درصد است و قم جز استان های برتر کشور در 

رابطه با سوادآموزی اتباع خارجی است.
حجت الاسلام و المسلمین محمد رضا قاسمی نیا روز دوشنبه در حاشیه کارگاه 
پناهندگان  عالی  کمیساریای  طرح  سوادآموزی  دهندگان  آموزش  توانمندسازی 
سازمان ملل در خانه معلم قم در گفت وگو با خبرنگار ایرنا،  بیان کرد: این طرح کاری 
مشترک میان کمیساریای سازمان ملل، وزارت کشور و نهضت سواد آموزی است که هر 

سال در ایران و به خصوص در استان قم اجرا می شود.
وی افزود: در طرح کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل که هدف آن آموزش 
گروه سنی بزرگسالان است، طی دوره جاری، ۶۱۰ تن از اتباع افغانستانی مقیم استان 

قم در ۴۳ کلاس و بهره گیری از ۴۳ آموزش دهنده تحت تعلیم قرار گرفته اند.
وی ادامه داد: با تلاش های صورت گرفته نرخ باسوادی در میان افراد غیر ایرانی در 
قم،  ۱۲ درصد بالاتر از میانگین کشوری است و این موضوع نشان از موفقیت اجرای 

طرح های سوادی آموزی در این استان دارد.
دهندگان  آموزش  توانمندسازی  کارگاه  برگزاری  جریان  در  گفت:  قاسمی نیا 
سوادآموزی طرح کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل در قم،  از استادان برتر 
نهضت سواد آموزی کشور استفاده می شود و این کارگاه که در ۱۶ ساعت آموزشی 

طراحی شده، مورد استقبال آموزش دهندگان استان قرار گرفته است.
وی با اشاره به این که این طرح از سال ۱۳۸۵ در استان قم اجرا شده و تاکنون بیش از 
پنج هزار تن در آن شرکت کرده اند، تاکید کرد: نهضت سواد آموزی تنها به دنبال آموزش 
خواندن و نوشتن نیست، بلکه می خواهیم حاصل دوره های آموزشی، پیوند میان سواد 
و زندگی و ایجاد بستر موفقیت هرچه بیشتر سوادآموزان در همه ابعاد زندگی فردی و 
اجتماعی باشد. وی در پایان با اشاره به نقش موثر سواد آموزی در ارتقا آگاهی مردم 
و کاهش آسیب های اجتماعی،  بیان داشت: از یکم و تا هفتم دی ماه با عنوان هفته 
سواد آموزی نامگذاری شده است که به همین مناسبت برنامه های فرهنگی و آموزشی 

متنوعی در سطح استان قم برگزار خواهد شد.
 

معاون اجتماعی ستاد اجرایی فرمان امام )ره خبرداد:
توزیع ۲۱۰ دستگاه بخاری و آبگرمکن بین نیازمندان

و  توزیع ۲۱۰ دستگاه بخاری  از  امام )ره(  معاون اجتماعی ستاد اجرایی فرمان 
آبگرمکن بین نیازمندان خبر داد.

حجت الاسلام احدی با تشریح 7 مرحله رزمایش کمک مومنانه در ستاد اجرایی 
فرمان امام )ره( گفت: در این 7 مرحله خدمات متنوع اقتصادی و اجتماعی مانند 

توزیع سبد غذایی، جهیزیه، لوازم التحریرو لوازم ورزشی بین نیازمندان توزیع شد.
 وی افزود: با توجه به فصل سرد سال و کمبود وسایل گرمایشی در منازل نیازمندان، 
تعداد ۱۵۰ دستگاه بخاری و ۶۰ دستگاه آبگرمکن آماده شده است تا توسط گروه های 

جهادی و موسسات خیریه بین نیازمندان توزیع شود.

 

گزارش / هیفاء پردل: 
شب یلدا طولانی ترین شب سال است؛ شبی که طبق سنت های گذشته 
ایرانیان در این شب خانواده ها در منزل بزرگ تر و فامیل های دور و نزدیک 
کنار هم جمع و با یک دورهمی ساده طولانی ترین شب سال را جشن 

می گیرند.
در کنار این دورهمی و دستگیری از حال و احوال یکدیگر، اشعار حافظ 
خوانده می شود بزرگترها نیز با تعریف کردن خاطرات خود و داستان ها 
انار و  به ویژه  کوچکترها را سرگرم می کنند معمولًا مردم آجیل و میوه 
هندوانه در این شب تهیه می کنند رنگ قرمز این میوه ها به عنوان نماد 

درخشش زندگی به شمار می رود.
در قدیم خانواده های ایرانی زیر یک کرسی نشسته گل می گفتند و گل 
می شنیدند و سادگی و شادی به همراه دورهمی چاشنی این شب زیبا بود 
اما با هجوم تشریفات و سرازیر شدن تجملات این آئین سنتی و زیبا هم 
دستخوش تغییراتی شد از یک سفره یلدایی ساده به سفرهای لاکچری 
تبدیل و جای دورهمی های شاد دیروزی، دورهمی ها تجملاتی که بعضاً 
حتی در تالارهای مختلف که هیچ هم خوانی با آئین شب یلدا و سنت های 

آن ندارد را گرفت.
ار تباط مجازی جای ارتباط حقیقی را گرفته است

در سال ها پیش هدف اصلی از برگزاری مراسم شب یلدا، کنار هم جمع 
شدن بود، آن زمان نه از گوشی های هوشمند خبری بود نه از اینترنت و 
اعضای فامیل از کنار هم بودن لذت می بردند اما امروزه از چند روز قبل 
از رسیدن شب یلدا و خریدهای این شب، لحظه به لحظه را در شبکه های 

اجتماعی به نمایش می گذارند.
نشنیم  می  فامیل  سفیدان  ریش  و  بزرگان  صحبت های  پای  وقتی 
همه از یک دورهمی شاد و دلنشین خالی از هرگونه تشریفات و چشم و 
هم چشمی خبر می دهند در حالی که حتی دورهمی های ما به برکت 
گوشی های هوشمند و دینای ارتباطات از دنیای حقیقت بیرون و به سمت 

دنیای مجازی رفته است.
با چرخشی به مراکز مختلف خرید و مجتمع های تجاری و مغازه های پر 
رزق و برق شهر با دیدن نمادهای مختلف یلدایی و لباس های ویژه یلدایی 
حتی ظرف های پذیرایی یلدا برق از چشمان رهگذران می پرد هم چنین 
عجیب تر اینکه عده ایی برای مراسم شب یلدای خود تالار گرفته و یک 

مراسم لاکچری با سفره های زرق و برق می گیرند.
اما گذشته از همه اینها آن سوی سکه خانواده هایی هم هستند که در 
گیرودار زندگی مانده و با توجه به فشارهای اقتصادی امروز جیب آنها خالی 
و در کنار افزایش قیمت آجیل و خشکبار و هم چنین میوه های ویژه این 
شب که همان انار و هندوانه است سفره های یلدایی آنها خالی است انگار 
شب یلدای ایرانی امسال تنها آغوش خود را برای قشر مرفه باز کرده است.
در کنار فشارهای اقتصادی و تورم سنت های غیر قابل قبولی هم به 
لیست شب یلدای ایرانی ما ناخودآگاه اضافه شده است آن هم هدایای 
یلدایی برای تازه عروس ها که باید از سوی خانواده داماد تدارک شود حال 
باید پرسید دامادی که تازه روی پای خود ایستاده و برای خود شغلی را 
یافته چگونه می تواند از پس هزینه چنین هدایای لاکچری و تشریفاتی 

کنار آید؟
در حالی که سال گذشته با توجه به محدودیت های کرونایی مردم از یک 
دورهمی محروم بودند انتظار شب چله سال ۱۴۰۰ بودند که آن هم با توجه 
به افزایش قیمت آجیل و خشکبار و هم چنین بازار میوه و شیرینی جات 
قدرت خرید مردم کاهش یافته و دهک های متوسط تا پایین جامعه را از 

یک سفره ساده یلدایی دور ساخت.
یک شهروند قمی که نان آور یک خانواده ۴ نفره است با اشاره به بازار 
میوه و آجیل شب یلدا می گوید: وقتی حقوق یک کارگر بیش از ۳ میلیون 
تومان است چگونه می تواند برای خانواده خود ملزومات شب یلدا را فراهم 
کند ان از اناری که قیمت آن متغیر است و از ۱۲ هزار تا ۱۸ هزار و حتی 
برخی میوه فروشی ها تا ۲۰ هزار هم عرصه می کنند و پسته که شاخص 
ترین اقلام سفره یلدا است از ۲۵۰ هزار تا ۳۰۰ هزار فروش می رود امسال 
دهک های پایین یلدایی ندارند. محسن بابایی می افزاید: انگار شب یلدا 
تنها برای قشر مرفه تعریف شده است قشری که برای خود سفره های 
آن چنانی برای شب یلدا تدارک می بینند و حتی در تالارهای لاکچری 
دورهمی های تشریفاتی دارند و دهک های پایین مانند من باید حسرت 

یک یلدای ساده را به دل داشته باشند.
کارهای عجیب و غریبی که چاشنی یلدا شده

یک بانوی میانسال قمی نیز در گفت وگویی بیان می کند: قبول دارم که 
امروزه رفت و آمدها به دلیل زندگی ماشینی و آپارتمان های کوچک محدود 
شده است ولی این امر نباید بهانه ای برای کم رنگ شدن یک دورهمی 
ساده فامیل باشد چرا که خانواده های امروزی علاقه دارند شب یلدا را دور 
از فامیل در یک رستوران و یا سفره خانه برگزار کنند به جای میوه ها و آجیل 
که حکمت های  سید رضا پرهیزگار که خود پدربزرگ ۵ نوه است و تاکنون 
۶۵ بهار را پشت سر گذاشته با انتقاد از ورود بعضی کارهای عجیب و غریب 
به آئین شب یلدای زیبای ایرانی، می گوید: شب یلدا در قم در گذشته به 
دور همی فامیل و آجیل زمستانی و یک رقم غذای سنتی و ایرانی و دید و 
بازدید در خانه بزرگ ترها ختم می شد و کودکان هم سهمی از این دورهمی 

داشتند و حکایت ها و قصه های بزرگ ترها را می شنیدند.
به گفته این شهروند، اکنون در کنار تبلیغاتی که فضای مجازی دارد 
خانواده ها در تهیه انواع کارت های دعوت و باکس های شب یلدا هم چنین 
تل و کراوات نمدی هندوانه ای یا شمع اناری و ظروفی با تم یلدا و سفارش 

انواع ژله یلدا و هزاران سفارش دیگر رقابت می کنند.
وی با تعجب بیان می کند: به نوه ها و فرزندانم می گویم تا جایی که یاد 
دارم در شب یلدا این سنت های عجیب و غریب نبود مگر یلدا جز یک 

فلسفه دورهمی طولانی فلسفه دیگری هم دارد چرا باید زیر بار این همه 
خرج رفت مگر همسایه و دیگران سهمی از این دورهمی شب چله ندارند؟
 وقتی یلدای ساده ایرانی جای خود را به یلدای لاکچری می دهد

یک بانوی میان سال قمی در گفت وگویی عنوان می کند: پسرم را یک 
سالی است داماد کردم ولی به خاطر اینکه هنوز نتوانسته هزینه عروسی 
و مراسم را فراهم کند هنوز وارد زندگی مشترک خود نشده ولی با توجه به 
رسمی که باید شب یلدا داماد به تازه عروس خود هدیه یلدایی تقدیم کند 

برای تنها پسرم نگران هستم.
سیده فاطمه طاهری می افزاید: آخر این چه رسمی است که به آداب 
شب یلدا اضافه شده است مگر در شرایط کنونی بازار و فشار اقتصادی 
می توان هدایای لاکچری برای عروس فرستاد کاش درگیر چشم و هم 

چشمی ها نبودیم و بیشتر این روزهای سخت هوای همدیگر را داشتیم.
علی محمدی هم با گلایه از حضور نمادهای تشریفاتی به شب یلدا 
می گوید: از چه زمانی ما ایرانیان یلدا را در تالارهای لاکچری با این همه 
تشریفات برگزار کرده ایم یلدایی که زمانی ساده و تنها فلسفه آن دورهمی 
بود ولی اکنون نه تنها از اصل دور شدیم بلکه با چشم و هم چشمی هم 

برگزار می شود.
وی عنوان می کند: در شرایطی که باید هوای هم نوع و خویشان خود 
را داشته باشیم همه ذکر و هم ما شده برگزاری یک یلدای لاکچری و 
تشریفاتی و فراموش کرده ایم در این فشار اقتصادی هستند افرادی که 
از برگزاری شب یلدا محروم هستند و باید پیش همسر و بچه های خود 

شرمسار باشند.
صله رحم فلسفه اصلی شب یلدا

یک کارشناس قم پژوهی با اشاره به شاخص ترین سنت های شب یلدا 
می گوید: سنت شب یلدا برای قمی ها فلسفه ایی داشت آن هم دورهمی 
و جمع فامیل کنار هم به ویژه اغلب مهمانی های یلدایی را کنار ریش 

سفیدان و بزرگان فامیل برگزار می کردند.
ابوالحسن گرامی می افزاید: بلند ترین شب سال یا یلدا در سنت مردم قم 
به صله رحم و گفت و گو می گذشت و تنها عنصری که در آن دیده نمی شد 
تجمل گرایی و چشم و هم چشمی بود در آن سال ها همه سعی می کردند 

شب یلدا را بهترین فرصت برای دید و بازدید قرار دهند.
به گفته وی؛ برخی از خانواده ها چند ماه مانده به شب یلدا برخی از 
تنقلات را کنار می گذاشتند که در آن گندم و شاهدانه برشته شده، فندق، 
پسته، تخم آفتاب گردان، نخودچی، سوهان، توت خشک، آلوهای خشک 
شده، انواع خشکبار، و انجیر و نقل و شکر پاره دیده می شد البته بستگی به 

وضعیت معیشت به طور کلی دورهمی فلسفه این شب بود.
اما با توجه به اینکه شب یلدای سال ۱۴۰۰ به دلیل آشفتگی بازار میوه 
و خشکبار و افزایش آن و از سویی جیب خالی بسیاری از خانواده ها، 
سفره های یلدایی امسال رنگ و بوی یلدایی ندارد برای بررسی بیشتر 

وضعیت بازار شب یلدا در قم به سمت اتاق اصناف روانه می شوم.
سنت های قدیمی یلدایی در شهر مقدس قم

یک پژوهشگر و قم پژوه می گوید: یلدا به معنای تولد و زایش است یعنی 
تولد »مهر« در شب اول زمستان که بلندترین شب سال است و ایرانیان به 
یمن این شب جشنی به پا می کنند، قمی ها در گذشته به شب یلدا شب 
چله می گفتند و به این باور بودند که دو چله کوچک و بزرگ وجود دارد 
در قدیم پیوسته به دنبال شادی و جشن بودند و به مناسبت آمدن فصول 

جشن می گرفتند.
محمد قاضی می افزاید: در قدیم معمولًا در یک خانه زندگی می کردند 
و کوچک ترها به خانه بزرگ ترها می رفتند از خانه پدربزرگ و مادربزرگ 
گرفته تا عمو و دایی و غیره همه دور هم جمع می شدند و در این شب ها 
قدیمی ها زیر کرسی نشسته و انواع میوه و تنقلات از آجیل گرفته تا توت 
خشک و انجیر خشک استفاده می کردند. وی می افزاید: اگر بزرگ ترها 
سواد داشتند شاهنامه و حافظ می خوانند اگر نه با حافظه قوی که داشتند 
قصه ها و حکایت هایی مانند قصه هزار و یک شب و حسین کرد و امیر 
ترانه های  و  اشعار قدیمی  فامیل می خوانند،  برای بچه های  را  ارسلان 

عامیانه شاد هم چاشنی این شب بلند سال بود.
سنت هایی که رنگ باخته

این پژوهشگر قمی با انتقاد از کم رنگ شدن بعضی رسوم شب یلدا در قم 
می گوید: امروزه مراسم شب چله مانند دیگر رسومات خوب و شادی بخش 
گذشته رنگ باخته و زیر گرد و غبار مشکلات زندگی کم رنگ شده است 

و به لطف برخی افراد و گروه ها این گرد و غبارها کم کم زدوده می شود.
قاضی معتقد است، هرچی آداب و رسوم گذشته زنده و بهتر برگزار شود 
نسل جدید با فرهنگ و خرده فرهنگ های خود بیشتر آشنا می شوند و 
هویت خود را پیدا کرده و انگیزه بهتری برای ادامه زندگی خواهند داشت.

حضور اکیپ های نظارتی و بازرسی
خاطر  به  امسال  است  معتقد  قم  اصناف  اتاق  رئیس  خرمی  حمید 
همزمانی شب یلدا با ایام فاطمیه خیلی از خانواده های قمی آئین شب 
یلدا را برگزار نمی کنند و به همین دلیل بازار شب یلدا با استقبال کم رو به رو 
است. وی می افزاید: قیمت میوه و شیرینی جات متعادل است و افزایشی 
نیافته است از سوی سازمان صنعت؛ معدن و تجارت هم نظارت های 

شدیدی صورت گرفته و بازار شب یلدا رصد می شود.
وی در پاسخ به سوالی  مبنی بر اینکه مردم از گرانی میوه و آجیل شب یلدا 
گلایه دارند و قدرت خرید آنها هم کاهش یافته عنوان می کند: قیمت ها 
کنترل می شود افرادی هستند که در این شب سو استفاده کرده و اقدام 

به افزایش قیمت ها می کنند همچنین ما اکیپ هایی برای نظارت داریم.
به گفته خرمی؛ قیمت انار کیلویی ۱۵ هزار تومان و موز هندی ۲۵ هزار 
و هم چنین نارنگی ۱۲ هزار؛ سیب درختی زرد ۱7 هزار؛ قرمز ۱7 هزار و 

پرتقال تامسون ۱۵ هزار تومان است.

گلایه قمی ها از بازار آشفته ؛

جیب های خالی و یلدای لاکچری
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وزیر نفت خبر داد:

ایجاد ظرفیت تولید ۸۰ میلیون بشکه ای 
نفت با احیای چاه های کم بازده

وزیر نفت با بیان اینکه پنج هزار و ۵۰۰ حلقه چاه نفتی و گازی بر روی ۴۰۰ میدان 
کشور وجود دارد، گفت: با احیای چاه های کم بازده، ظرفیت تولید سالیانه ۸۰ 

میلیون بشکه ای نفت با کمترین سرمایه گذاری ایجاد خواهد شد.
جواد اوجی روز دوشنبه در مراسم گرامیداشت روز ملی پژوهش در شرکت ملی نفت 
ایران با تاکید بر اینکه ایران صاحب سرمایه های گران قیمتی از جمله نخبگان است، 

افزود: سالیانه چهار هزار نخبه در کشور شناسایی می شود.
وی ادامه داد: یکی از راه های اشتغال زایی در کشور استفاده از توان نخبگان است و 

امروز عزم صنعت نفت در این است که از این نخبگان استفاده کند. 
وزیر نفت با اشاره به سیاست های اقتصاد مقاومتی، ادامه داد: بیش از ۵۰ درصد 
از صادرات کشور صادرات مواد خام و نیمه خام است که ضعف بزرگی برای کشور 
محسوب می شود و استفاده از شرکت های دانش بنیان در این زمینه می تواند علاوه 

بر اشتغال زایی، ارزآوری به همراه داشته باشد. 
اوجی تاکید کرد: با وجود قدمت ۱۱۵ ساله صنعت نفت در کشور، همچنان 

بخش هایی به صورت سنتی اداره می شود.
وی با اشاره به اینکه در برخی از چاه های نفتی تولید از ۵۰ هزار بشکه نفت به 
یک هزار بشکه رسیده که با استفاده از شرکت های دانش بنیان می توان تولید را 
افزایش داد، گفت: در برنامه جدید صنعت نفت جدا از بحث توسعه مخزن محور، 

نگاه چاه محور خواهد بود.
وزیر نفت بیان داشت: ایجاد هر حلقه چاه ۱۰ تا ۱۲ میلیون دلار هزینه دارد، این در 
حالی است که بیش از 7۰۰ حلقه از چاه های موجود را با استفاده از توان شرکت های 

دانش بنیان می توانیم با افزایش تولید همراه کنیم.
وی، بهینه سازی مصرف سوخت را یکی دیگر از عرصه های برشمرد که می توان 
از توان شرکت های دانش بنیان استفاده کرد و گفت: اکنون روزانه ۸۴۰ میلیون متر 
مکعب گاز شیرین به شبکه گاز کشور تزریق می شود، این در حالی است که بر اساس 

برنامه ششم این میزان باید به ۱.۲ میلیارد متر مکعب در روز می رسید. 
وی ادامه داد: از سال آینده تولید و عرضه گاز افزایش پیدا خواهد کرد تا به ظرفیت 

۱.۲ میلیارد متر مکعب در سال برسد. 
وزیر نفت تاکید کرد: سالیانه افزایش ۱۰ تا ۱۲ درصدی مصرف گاز وجود دارد 
و ظرفیت هرچقدر افزایش پیدا کند، باز هم جوابگو نخواهد بود و باید به سمت 

بهینه سازی مصرف برویم. 
وی گفت: در بحث سوزاندن گازهای همراه نفت، سومین کشور جهان بعد از روسیه 
و عراق هستیم که می توان برای جمع آوری این گازها را با توان شرکت های دانش 

بنیان وارد عمل شد.
صنعت  در  فروشی  خام  از  جلوگیری  و  ارزش  زنجیره  تکمیل  اوجی،  گفته  به 
پتروشیمی دیگر زمینه فعالیتی است که می توان با استفاده از توان شرکت های 

دانش بنیان توسعه یابد.
وی با اشاره به اینکه صنعت نفت در چهار حوزه به دنبال سرمایه گذاری و حمایت 
است، خاطرنشان کرد: این چهار مورد شامل چاه های کم بازده، بهینه سازی مصرف 

گاز، تکمیل زنجیره ارزش پتروشیمی و جمع آوری گازهای همراه است.

سرپرست معاونت اشتغال وزارت کار:

دادن وام به تنهایی اشتغالزایی نمی کند
سرپرست معاونت اشتغال و کارآفرینی وزیر کار با تشریح جزییات زیست بوم ملی 
اشتغال گفت: پرداخت تسهیلات به تنهایی موجب ایجاد اشتغال پایدار نمی شود 

و اشتغالی که بدون توجه به اصل تولید به وجود آید، اشتغال ناپایداری خواهد بود.
محمود کریمی بیرانونداظهارداشت : این زیست بوم برگرفته از فرمان مقام معظم 
رهبری است. بند یک ابلاغیه اقتصاد مقاومتی به بسیج تمامی امکانات برای حل 
مساله بیکاری پرداخته و این طرح می خواهد همه چیز را به هم نزدیک کند تا این 

جمع برای مبارزه با معضل بیکاری شکل بگیرد.
وی از اشتغال به عنوان یک مساله اجتماعی یاد کرده و می افزاید:همه افراد در هر 
پست و شغل که هستند در زیست بوم اشتغال نقش دارند و برای توسعه اشتغال باید 

این احساس در همه افراد جامعه شکل بگیرد.
آنطور که کریمی بیرانوند می گوید: اشتغال بُعد دوم تولید است و اگر تولید تقویت 
نشود، اشتغال رخ نمی دهد چون اگر اشتغال بدون توجه به اصل تولید روی دهد 

اشتغال حاصله ناپایدار و مقطعی خواهد شد.
به گفته وی، صرف پرداخت تسهیلات ایجاد اشتغال  پایدار نمی کند و آسیب 

پذیری این قبیل اشتغال ها بالا است.
در زیست بوم ملی اشتغال به تولید از منظر اشتغال نگاه شده و پنج عامل آموزش، 
ترویج، اطلاع رسانی، شناسایی و مشاوره که بر تولید و اشتغال تاثیرگذارند، مورد توجه 
قرار گرفته  است؛ براین اساس، اشتغال های متناسب با مزیتهای ملی، محلی، منطقه 

ای و بین المللی و تولیدات با اشتغالزایی بیشتر در اولویت هستند.
 

رییس سازمان هواپیمایی :
 قراردادهای برجامی خرید هواپیما احیا می شود

رییس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: برنامه نوسازی صنعت هوایی خواست 
رییس جمهوری است که با احتمال احیای برجام و رفع محدودیت ها، قراردادهای 

خرید هواپیما نیز احیا می شود.
محمد محمدی بخش روزدوشنبه در نشست خبری که در محل نمایشگاه حمل 
و نقل کشور برگزار شد در پاسخ به سوال ایرنا در خصوص برنامه سازمان هواپیمایی 
برای نوسازی در صنعت هوایی با رفع محدودیت ها و احیای برجام،  افزود: نوسازی 
ناوگان هوایی دستور رییس جمهوری به سازمان هواپیمایی و یکی از بندهای حکم 

انتصاب رییس سازمان هواپیمایی نیز است.

مسئول روابط عمومی شرکت تجارت آفرین ماندگار با نام سرای ایرانی گفت :یکی 
دیگر از دغدغه های همیشگی مقام معظم رهبری ایجاد اشتغال برای جوانان بود و 
خدا را شاکریم که مجموعه سرای ایرانی موفق شده است با فعالیت در شهر کریمه 

اهل بیت)س( و قم مقدسه، بالای ۵هزار شغل مستقیم و غیر مستقیم ایجاد کند.
نشست خبری مسئول فرهنگی و مسئول روابط عمومی شرکت تجارت آفرین 
ماندگار با نام سرای ایرانی، به منظور تشریح خدمات این مجموعه اقتصادی در 
مباحث مختلف اشتغالزایی، حمایت از کالای ایرانی و ... پیش از ظهر روز دوشنبه 

برگزار شد.
علی اصغر عبدالحی در تشریح فعالیت های این مجموعه اقتصادی، اظهار 

داشت: مجموعه سرای ایرانی در سال ۱۳۹۳ در ۱7 هزار متر مربع به بهره برداری 
رسید و کار خود را با فروش مبلمان و برخی دیگر از محصولات ایرانی آغاز کرد.

وی با بیان این که در مرحله فعالیت فاز اول مجموعه سرای ایرانی، حدود ۵۰۰ نفر 
اشتغال مستقیم که میانگین سنی ایشان زیر ۲۵ سال و اکثر از آقایان بودند ایجاد 
شد، خاطرنشان کرد: اگر چه برخی از کارکنان مجموعه سرای ایرانی از خانم های 
محترم هستند، اما بیشتر کارکنان را آقایان تشکیل می دهند، چون مدیریت عالی 
مجموعه اعتقاد دارد اشتغال یک آقا، یعنی چرخیدن چرخ یک خانواده و یا ایجاد 

انگیزه بیشتر برای تشکیل زندگی و به همین منظور به این مهم توجه داریم.
مسئول روابط عمومی سرای ایرانی اضافه کرد: در سال ۱۳۹7 نیز با افتتاح فاز 

دوم این مجموعه اقتصادی، ۳۰هزار متر مربع دیگر هم به مجموعه سرای ایرانی 
اضافه شد که بیشتر فروش لوازم خانگی و کالای خواب را در دستور کار قرار داد و در 

نهایت باعث ایجاد اشتغال مستقیم ۹۰۰ نفر شد.
۸۰ درصد مشتریان سرای ایرانی غیربومی هستند

وی با بیان این که مجموعه سرای ایرانی افتخار می کند که در تحقق فرمایشات 
تولیدات  ترویج مصرف  و  ایرانی  از کالای  بر حمایت  مقام معظم رهبری مبنی 
ملی نقش آفرینی می کند، گفت: حدود ۸۰ درصد مشتریان این مجموعه بزرگ 
اقتصادی، افرادی خارج از شهر قم و غیر بومی هستند و برای مثال از شهرهایی 
مثل آستارا، زاهدان، ایذه و … مشتریانی برای خرید لوازم خانگی، جهیزیه، فرش و 

… به ما مراجعه می کنند.
عبدالحی خاطرنشان کرد: یکی دیگر از دغدغه های همیشگی مقام معظم 
رهبری ایجاد اشتغال برای جوانان بود و خدا را شاکریم که مجموعه سرای ایرانی 
موفق شده است با فعالیت در شهر کریمه اهل بیت)س( و قم مقدسه، بالای ۵هزار 

شغل مستقیم و غیر مستقیم ایجاد کند.
وی با بیان این که فروشگاه دیگر سرای ایرانی در محل بلوار غدیر روبروی بوستان 
علوی راه اندازی شده است، گفت: اگر این مجموعه هم به صورت کامل راه اندازی 

شود، حدود یک هزار شغل مستقیم دیگر ایجاد خواهد شد.
*ملاک ما عمل به سیره مقام معظم رهبری است

در ادامه حجت الاسلام زینی وند مسئول فرهنگی مجموعه اقتصادی سرای 
ایرانی، اظهار داشت: مجموعه سرای ایرانی توانسته است با همکاری و تعامل 
با نهادهای دولتی و خصوصی از جمله کمیته امداد حضرت امام خمینی)ره(، 
به تأمین جهیزیه عروسان نیازمند اقدام کند، به این ترتیب که خود کمیته امداد 
تحقیقات لازم در خصوص نیازمند بودن یک عروس و داماد را انجام و در صورت 

صلاحدید آنان را به سرای ایرانی معرفی می کند تا کمک جهیزیه دریافت کنند.
وی افزود: همچنین سالانه حدود ۱۰میلیارد تومان توسط مجموعه سرای ایرانی 

برای کودکان بی سرپرست هزینه می شود.
حجت الاسلام زینی وند، با بیان این که ملاک و معیار ما در برخورد با مردم باید 
سیره مقام معظم رهبری باشد، گفت: مجموعه سرای ایرانی با آموزش های مستمر 
اخلاقی و عقیدتی به پرسنل خود، ضمن نظارت بر کار ایشان، نسبت به مشتریانی 
که بعضا از شهرستان های مختلف هستند و شاید به شیوه حجاب و عفاف در قم 
آشنایی نداشته باشند، تذکرات صمیمانه می دهد و از این منظر در ترویج فرهنگ 

عفاف و حجاب، یک برخورد هوشمندانه دارد.

مسئول روابط عمومی شرکت تجارت آفرین ماندگار – سرای ایرانی خبرداد:

ایجاد 5هزار اشتغال مستقیم و غیر مستقیم با راه اندازی سرای ایرانی

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار تشریح کرد:

 جزییات مصوبه ده گانه دولت برای حمایت از بازار سرمایه
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار داشت: شرایط 
بازار به تدریج بهتر می شود و به طور قطع بهبودِ شرایط بازار 
به یکباره اتفاق نمی افتد. عواملی از جمله شرایط سیاسی 
کشور و تصمیماتی که برای بازار گرفته ایم می توانند به شرایط 

بورس کشور کمک کند.
برای  دولت  مصوبه   ۱۰ جزئیات  درباره  عشقی  مجید 
و  شرایط  به  توجه  با  داشت:  اظهار  بورس  از  حمایت 
دارد،  وجود  سرمایه  بازار  به  نسبت  که  حساسیت هایی 
بسته ای شامل ۱۰ بندِ موثر در وضعیت بازار سرمایه در ستاد 
اقتصادی دولت طراحی و تصویب شد. برخی از این بندها 
مباحث بودجه ای و برخی دیگر به فرآیندهای موثر در داخل 
دولت مربوط می شوند که تقریبا تا به امروز با تمام این بندها 

موافقت شده است.
وی افزود: این بندها مربوط به اختصاص ردیف بودجه ای 
برای صندوق تثبیت در جهت حمایت از بازار سرمایه، کاهش 
هزینه شرکت ها، اقدامات موثر بانک مرکزی از جمله کنترل 
نرخ بهره بین  بانکی و... بوده که می تواند نتایج خوبی در بازار 

سرمایه داشته باشد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه معتقدم 
این مباحث تا حد زیادی خیال بازیگران بازار سرمایه را راحت 
می کند، گفت: به دنبال این هستیم که روند تصمیم گیری ها 
به سمتی برود که بازار سرمایه را به عنوان بازار کمک کننده به 
اقتصاد و تولید پیش ببریم و این سیاست دولت است که بازار 

سرمایه به اقتصاد کشور و رشد تولید کمک کند.

عشقی با تاکید بر اینکه دولت رویکرد خودش را نسبت به 
بازار سرمایه با این بسته ۱۰ بندی نشان داده است، افزود: 
به طور قطع این بسته و اجرای بندهای آن می تواند تاثیرات 

خوبی در بازار سرمایه داشته باشد.
تاثیر افزایش نرخ ارز تا پایان سال مشاهده می شود

وی در پاسخ به این سوال که چرا این بسته پیش از تحلیل 
برای  امروز  که  نشد  تصویب  و  طراحی  مجلس  به  بودجه 
بخشی از این بندها نیاز به موافقت مجلس داشته باشید، 
بیان کرد: باید توجه داشته باشید که تمام بندهای این بسته، 
بودجه ای نیست و بخشی از آن به اصلاحات فرآیندهای 
داخل خودِ بازار و دولت برمی گردد اما مجلس هم نسبت 
به دنبال  و  از آن حساس است  و حمایت  بازار سرمایه  به 

اصلاحات به نفع بازار سرمایه بوده است.
اینکه  بر  تاکید  با  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رئیس 
موضوعاتی مانند کنترل نرخ بهره بین بانکی برای حمایت 
از بازار سرمایه و همچنین حمایت از صندوق تثبیت، ربطی 
دولت  داخل  در  تصمیمات  این  گفت:  ندارند،  بودجه  به 
گرفته شده است و بودجه ای هم که تحویل مجلس داده 
شده نکات مثبت متعددی به نفع بازار سرمایه دارد؛ از جمله 
کاهش مالیات به نفع بازار، تخصیص ردیف اعتباری برای 
صندوق تثبیت که امیدواریم با این تصمیمات روند بورس رو 

به بهبود باشد.
عشقی در پاسخ به این سوال که چرا با توجه به ارزندگی 
بازار نرفته  این  بازار سرمایه، نقدینگی به سمت  سهام در 

است و شاهد خروج نقدینگی از بازار هستیم، خاطرنشان 
کرد: نباید انتظار داشته باشیم که اعتماد سرمایه گذاران یک 
شبه برگردد و نقدینگی به یکباره به سمت بازار سرمایه تغییر 
جهت دهد. وی اضافه کرد: عوامل متعددی در بازگشت 
اعتماد مردم به بازار سرمایه وجود دارد و معتقدم با توجه 
به تصمیماتی که برای بازار گرفته ایم این اعتماد به تدریج 
برمی گردد چرا که واقعا امروز بازار و نرخ سهام شرایط خوبی 
دارد. البته باید توجه داشته باشیم که در حال حاضر تمام 
صنایع و بازارها به دلیل تصمیمات بانک مرکزی برای کنترل 
نرخ تورم با مشکلِ نقدینگی مواجه هستند و این فقط شامل 

بازار سرمایه نیست.
قرمزی بورس یکباره کم نمی شود

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه معتقدم 
بازار سرمایه امروز مسیر خود را پیدا کرده است و برگشت 
بازار  باید به  اعتماد به تدریج رخ می دهد، اظهار داشت: 
سرمایه فرصت داد و منتظر نتایج تصمیمات موثر در بازار 
بمانیم. عشقی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه در 
ابتدای ورود خود به بازار سرمایه اعلام کردید قرمزیِ بازار 
کاهش پیدا می کند اما تا به امروز این وعده محقق نشده، 
توضیح داد: شرایط بازار به تدریج بهتر می شود و به طور قطع 
بهبودِ شرایط بازار به یکباره اتفاق نمی افتد. عواملی از جمله 
شرایط سیاسی کشور و تصمیماتی که برای بازار گرفته ایم 

می توانند به شرایط بورس کشور کمک کند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا کسی در بازار سرمایه منتظر 

تاثیر نتایج مذاکرات مانده است، بیان داشت: این موضوع 
خیلی مطرح نیست و بازار سرمایه مسیر خود را خواهد رفت.
عدم  چرایی  درباره  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رئیس 
اثرگذاری نرخ ارز در بازار سرمایه اذعان کرد: معتقدم افزایش 
نرخ ارز تاثیر خود را خواهد گذاشت و شاهد این اثرگذاری 
قبل از پایان سال خواهیم بود. اگر تا به امروز این اثرگذاری را 
نمی بینیم به دلیل این است که خریداران فعلا به دلیل عدم 

نقدینگی دست نگه داشته اند.

معاون وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: از ابتدا شرکت ساخت و توسعه زیربنای 
حمل و نقل، مجری احداث راه آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان بود اما بعد از 
۴ سال این پروژه به شرکت راه آهن منتقل شد. از آنجایی که بحث تضامن این پروژه 
در راه آهن بیش از یک سال طول کشید، آقای اسلامی )وزیر وقت( تصمیم گرفت 
شرکت ساخت همچنان مجری این پروژه باشد که البته در بحث تامین مالی ها این 

پروژه با مشکلاتی مواجه بود.
خیرالله خادمی در نشست خبری روزدوشنبه در حاشیه پنجمین نمایشگاه حمل 
و نقل، لجستیک و صنایع وابسته با بیان اینکه نزدیک به ۱۰ هزار و ۵۰۰ کیلومتر 
انواع محور ریلی، آزادراهی و بزرگراهی در سراسر کشور در حال احداث است، اظهار 
داشت: از این رقم ۶۱۰۰ کیلومتر مربوط به بزرگراه ها و راه های اصلی و ۳۳۰۰ 
کیلومتر محور ریلی است. وی با اشاره به میزان اعتبارات مورد نیاز برای ساخت این 
حجم از راه ها گفت: برای احداث ۱۰ هزار و ۵۰۰ کیلومتر انواع راه ها نیاز به ۲۱۰ 
هزار میلیارد تومان اعتبارات داریم که در صورت تخصیص منابع به موقع، زمان 
ساخت کاهش پیدا می کند. مدیرعامل شرکت ساخت ادامه داد: برای ساخت 
این میزان از راه ها ۱۵۰۰ قرارداد پیمانکاری منعقد شده که ۹۱۵ قرارداد در شرکت 

ساخت و ادارات کل راه و شهرسازی به امضاء رسیده است.
خادمی درباره احداث پروژه ها اذعان کرد: ۸۰ تا ۱۰۰ هزار نیروی کار به صورت 
مستقیم در این پروژه ها مشغول به کار هستند که دو برابر این عدد، افراد به صورت 
غیرمستقیم در این پروژه ها شاغل شده اند. وی با اشاره به پیشرفت فیزیکی ۱۰ هزار 

و ۵۰۰ کیلومتر راه های در حال احداث یادآور شد: پیشرفته مجموع این پروژه ها 
حدود ۴۰ درصد است.

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به تعیین نرخ عوارضی آزادراه ها بیان کرد: 
شرکت آزادراه ها در پایان هر سال، نرخ عوارضی را محاسبه و در کمیته ای با ریاست 
وزیر راه و شهرسازی پیشنهاد می دهد و این اعداد و ارقام تا قبل از دهه فجر اعلام و 

برای انتشار آن در سال آینده در پایان سال ابلاغ می شود.
خادمی تاکید کرد: با توجه به افزایش هزینه های ساخت، اگر نرخ عوارضی کم 
باشد روند اجرای پروژه ها در بخش نگهداری به ویژه ترمیم روکش ها به کندی 
انجام می شود بنابراین برای جذب سرمایه گذاری در بخش زیرساخت ها نیاز به 
واقعی سازی اعداد و ارقام داریم. وی در پاسخ به سوال خبرنگار ایلنا مبنی بر اینکه 
در حال حاضر متولی ساخت راه آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان راه آهن است 
یا شرکت ساخت و تامین منابع مالی این پروژه چگونه خواهد بود و این پروژه چند 
درصد پیشرفت فیزکی دارد توضیح داد: از ابتدا شرکت ساخت و توسعه زیربنای 
حمل و نقل، مجری احداث راه آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان بود اما بعد از 
۴ سال این پروژه به شرکت راه آهن منتقل شد. از آنجایی که بحث تضامن این پروژه 
در راه آهن بیش از یک سال طول کشید، آقای اسلامی )وزیر وقت( تصمیم گرفت 
شرکت ساخت همچنان مجری این پروژه باشد که البته در بحث تامین مالی ها این 

پروژه با مشکلاتی مواجه بود.
مدیرعامل شرکت ساخت افزود: در حال حاضر دستگاه اجرایی این پروژه راه آهن 

است اما از طرف راه آهن مجری احداث پروژه به شرکت ساخت تفویض شده است 
بنابراین در حال حاضر مباحث قراردادی و مالی برای پروژه را راه آهن دنبال می کند 

و مجری پروژه این شرکت ساخت است.
۶۰۰ کیلومتر از بزرگراه های کشور معطل تخصیص قیر مانده اند 

خادمی با اشاره به پیشرفت فیزیکی این پروژه اضافه کرد: این پروژه به دو قسمت 
تقسیم شده است که اولویت ساخت، بخش قم تا اصفهان است که فاینانس 
۱۳.۶ میلیارد یوانی برای این بخش باز شده بود و در حال حاضر پیشرفت فیزیکی 
زیرسازی قم تا اصفهان به ۶۰ درصد رسیده و هنوز به مرحله روسازی نرسیده ایم. به 
طور مجموع پیشرفت فیزیکی راه آهن سریع السیر تهران- قم- اصفهان ۲۰ درصد 

است.
وی با اشاره به تخصیص قیر رایگان به این پروژه یادآور شد: قیر مورد نیاز برای 
پروژه های عمرانی در شرکت ساخت سالانه ۳۵۰ هزار تن است اما فقط یک سوم آن 

یعنی ۱۱۰ هزار تن ابلاغ شده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: در بحث قیر سال ۱۴۰۰ هم طبق مصوبه 
مجلس، قیر امسال در ۶ ماه دوم تحویل شد و در ۶ ماه اول امکان تحویل قیر وجود 
نداشت این در حالی است که ۶۰۰ کیلومتر از بزرگراه های کشورمان آماده آسفالت 

هستند که در شرایط نبودِ قیر، آسفالت آنها به تاخیر افتاده است.
خادمی ادامه داد: در ۶ ماه دوم سهمیه قیر امسال ابلاغ شد و حواله ها در اختیار 

پیمانکاران قرار گرفته است.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبرداد:

پیشرفت۲۰ درصدی قطار سریع السیر تهران- قم – اصفهان

 یک کارشناس حوزه خودرو اظهار داشت: با قیمت گذاری غلطی که انجام شده بیش 
از 100 هزار میلیارد تومان، زیان رسمی خودروسازان بوده و علاوه بر این بیش از 110 
تا 115 هزار میلیارد تومان بدهی دارند. بنابراین حدود 220 هزار میلیارد تومان از جیب 

خودروساز به جیب خریداران خودروسازی رفته است.
امیرحسن کاکایی در مورد علل افزایش قیمت خودرو و تاثیر گرانی خودرو در شرکت ها 
اظهار کرد: دو هفته پیش بدون افزایش قیمت خودروسازان، با افزایش نرخ دلار قیمت 
خودرو نیز سیر افزایشی داشت که با ثبات نرخ ارز قیمت خودرو هم ثابت شد. با افزایش 
قیمت خودروسازان هم قیمت خودرو ثابت بود، علت این موضوع آن است که وقایع 
در بازار آزاد متناظر با قیمت ریال است. اگر نرخ دلار کم نشود هر میزان که خودرو به 
بازار عرضه شود قیمت خودرو همین مقدار خواهد بود. در چند هفته گذشته اثبات شد 
که قیمت خودرو در بازار با عوامل کلان اقتصادی بالا و پایین می شود. اقتصاددانان 
پیش بینی کرده اند که نرخ دلار افزایشی خواهد بود و بنابراین قیمت خودرو هم افزایش 

می یابد.
وی افزود: با قیمت گذاری غلطی که انجام شده بیش از 100 هزار میلیارد تومان، زیان 
رسمی خودروسازان بوده و علاوه بر این بیش از 110 تا 115 هزار میلیارد تومان بدهی 
دارند. بنابراین حدود 220 هزار میلیارد تومان از جیب خودروساز به جیب خریداران 
خودروسازی رفته است. درحالی که بیش از 50 درصد از خریداران، مصرف کننده هم 
نبودند بلکه خرید آنها برای ثابت نگه داشتن ارزش پول خود بوده و یا معامله گر بودند. 
بنابراین قیمت گذاری دستوری علاوه بر اینکه نتوانسته بازار را کنترل کند به خودروسازان 

ضربه زده است.
به  خسارت  از  بخشی  تنها  خودرو  قیمت  درصدی   18 افزایش  گفت:  کاکایی 
خودروسازی ها را کم می کند. از ابتدای سال تاکنون تورم 30 درصدی را در نهاده های 
تولید تجربه کرده ایم درحالی که الان تنها با 18 درصد افزایش قیمت موافقت کرده اند. 
بنابراین زیان دهی خودروساز ادامه پیدا کرده و تنها کم می شود تا بتواند به حیات خود 

ادامه دهد. اما از آنجا که به بدهی و زیان افزود می شود مشخص نیست این حیات تا کجا 
ادامه پیدا کند. اگر تولید متوقف شود و خودروساز ورشکسته شود، موجی از ورشکستگی 
و خلاها در بازار به وجود می آید. حدود 400 تا 500 خدمت دهنده و تامین کننده به 
صنعت خودرو داریم که خودروساز نمی تواند 110 هزار میلیارد تومان بدهی خود را به آنها 

بپردازد، یک سری بانک ها ورشکسته می شوند و اثرات سو زیادی خواهد داشت.
وی در ادامه بیان کرد: اگر خودروسازان بتوانند با پولی که می گیرند عرضه را افزایش 
دهند، تنش در بازار کمتر می شود. البته قیمت کاهش پیدا نمی کند اما تنش ها مانند 

کلاهبرداری و نبود خدمات کمتر می شود.
این کارشناس حوزه خودرو اظهار داشت: در اقتصاد ما، پولی که چاپ می شود بیشتر 
از ارزش تولید شده است. آیا امکان دارد که در این شرایط اقتصادی، کالا یا خدماتی 
باشد که متورم نشود؟ به غیر نان و بنزین که به زور قیمت آنها را ثابت نگه داشته اند، آیا 
ما می توانیم بعد از دو ماه کالایی را با قیمت ثابت بخریم؟ حتی شیر و تخم مرغ هم که 

تولید داخل هستند با افزایش نرخ دلار گران می شوند چراکه ارزش پول کمتر می شود.
وی خاطرنشان کرد: عده ای می گویند چرا وقتی سال گذشته قیمت دلار 30 هزار 
تومان بود، قیمت پراید 70 میلیون تومان بود؟ در آن بازه زمانی دلاری که به طور واقعی 
در صنعت و اقتصاد جابجا می شد حدود 18 تا 20 هزار تومان بود و تنها یک موج ایجاد 
شده بود. اما امروز قیمت دلار به طور واقعی به 30 هزار تومان رسیده است. قیمت 
خودروهای پایه به قیمت دلار وابسته است و بنابراین این سازو کار باعث افزایش قیمت 

خودرو می شود.
کاکایی افزود: از آنجا که هنوز قیمت ها به صورتی نیست که خودروساز به سوددهی 
برسد، تولید نمی تواند به جهش برسد که اگر این اتفاق می افتاد ما دست کم ثبات قیمت 
داشتیم. ما تجربه این موضوع را در سال 94 تا 96 داشتیم. قیمت کاهش نداشت اما 
خودرو زیاد و بازار به آرامش رسیده بود. بنابراین مشکل تورم در بازار خودرو مربوط به بانک 

مرکزی است که نمی توانند جلوی رشد نقدینگی را به هر علتی بگیرند.

یک کارشناس حوزه خودرو پاسخ می دهد:

چرا خودرو گران می شود؟
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نائب رئیس بانوان هیئت ورزش نابینایان و کم بینایان استان قم :

ورزش نابینایان نیازمند همکاری 
خانواده ها است

نائب رئیس بانوان هیئت ورزش نابینایان و کم بینایان استان قم گفت: امیدواریم 
خانواده نابینایان فرزندانشان را به سمت محیط های ورزشی هدایت کنند و در 
زمینه استعدادیابی نیز همکاری کنند تا نیروهای نوجوانان و جوان به ورزش 

نابینایان تزریق شوند. 
در  نابینایان  هیئت  در  ورزشکار  حدود ۲۰۰  اظهارداشت:  محمودی  محمد 

رشته های دو میدانی، جودو، گلبال و بدن سازی فعالیت  می کنند.
وی ادامه داد: در سال های اخیر رشته گلبال نابینایان در استان قم رشد بسیاری 

خوبی داشته است و توانسته از لیگ دسته دو به دسته یک صعود کند.
دبیر هیئت ورزش نابینایان کم بینایان با اشاره به اینکه استان قم در بخش تربیت 
داور نیز فعال است، بیان کرد: در سال ها اخیر حدود چهار داور حرفه ای به این 

ورزش اضافه شدند.
وی افزود: در بخش پاورلیفتینگ نیز فعالیت هایی خوبی شده است و بازیکنان 
این رشته بعد از سه ماه تمرین فشرده، آماده اعزام به مسابقات قهرمانی هستند که 

۲۳ آذر ماه در بابلسر برگزار می شود.
در ادامه زهرا احدی، نائب رئیس بانوان هیئت ورزش نابینایان و کم بینایان استان 
قم، نیز عنوان کرد: حدود ۳۰ ورزشکار در بخش بانوان ورزش نابینایان استان قم 
در رشته های شطرنج، دومیدانی، گلبال، شنا و آمادگی جسمانی فعالیت می کنند.
وی در رابطه با گلبال نابینایان بانوان اظهار کرد: در رشته گ بال ۱۰ بازیکن داریم 

که حدود پنج تن به صورت حرفه ای فعالیت می کنند.
وی افزود: قبل از شیوع کرونا بازیکنان حرفه ای این رشته به صورت مستمر 
تمرین می کردند؛ اما با شیوع کرونا به خاطر محدودیت نابینایان در تردد و نیاز به 

سرویس این تمرینات متوقف شد.
احدی با اشاره به اینکه در دوران کرونا آموزش ها و مسابقاتی به صورت مجازی 
برگزار می شد، ادامه داد: با توجه به بهبود شرایط کرونا برنامه هایی برای فعالیت 

مجدد در نظر گرفته شده است.
وی بیان کرد: در حال حاضر ورزشکاران در حال آماده سازی برای شرکت در 

مسابقات قهرمانی پیشکسوتان گلبال که در بهمن برگزار می شود هستند.
نائب رئیس بانوان هیئت ورزش نابینایان و کم بینایان استان قم بیان کرد: 
تعدادی از داوران قمی فعالیت ندارند اما خودم به همراه خانم رضویان به عنوان 

داور در مسابقات حضور داریم.
برگزار شد  بندرعباس  در  که  دومیدانی  مسابقات  در  گذشته  ماه  گفت:  وی 
ورزشکاران استان قم در پرتاب نیزه مقاوم سوم و در پرتاب وزنه رتبه دوم را کسب 

کردند.
احدی اظهار کرد: امیدواریم خانواده نابینایان فرزندانشان را به سمت محیط 
های ورزشی هدایت کنند و در زمینه استعدادیابی نیز همکاری کنند تا نیروهای 

نوجوانان و جوان به ورزش نابینایان تزریق شوند.
 

نماینده قم از سد تیم صنایع هرمزگان گذشت؛

ادامه یکه تازی شیمیدر قم 
در لیگ برتر بسکتبال

شیمیدر قم در ادامه پیروزی های قاطع خود در لیگ برتر، این بار با نتیجه ۹۰ بر 
۶۹ از سد تیم صنایع هرمزگان عبور کرد.

به گزارش روز دوشنبه هیات بسکتبال قم، در ادمه بازی های دور برگشت لیگ 
برتر بسکتبال کشور عصر امروز در قالب هفته یازدهم این رقابت ها تیم شیمیدر 
قم و صنایع هرمزگان در تالار بسکتبال مجموعه ورزشی آزادی تهران به مصاف هم 

رفتند.
این بازی را صنایع هرمزگان بهتر آغاز کرد و موفق شد کوارتر اول را ۲۲ به ۱۸ 
به سود خود به پایان برساند اما شیمیدری ها در کوارتر دوم با جبران امتیازات از 
دست رفته با نتیجه ۲۶ بر ۱۴ به برتری رسیدند تا نیمه نخست ۴۸ بر ۳۲ به سود 

نماینده قم تمام شود.
بلندقامتان شیمیدر در کوارتر سوم و چهارم نیز به ترتیب با نتایج ۱۹ بر ۱۲ و ۲7 بر 
۲۱ به برتری رسیدند تا این رقابت را در نهایت با نتیجه ۹۰ بر ۶۹ به پیروزی برسند تا 

جایگاه خود را در صدر جدول رده بندی تثبیت کنند.
شیمیدری ها از یازده بازی خود در لیگ برتر فصل جاری با ۱۰ برد و یک باخت و 

کسب ۲۱ امتیاز همچنان یکه تاز گروه ب هستند.
شیمیدر قم با سرمربیگری مهران شاهین طبع در گروه ب با تیم های فولاد 
مبارکه سپاهان، صنعت مس رفسنجان، صنایع هرمزگان، اکسون تهران، آویژه 

صنعت پارسا و مهرام تهران همگروه است.
نماینده بسکتبال قم فصل گذشته در بین ۱۶ تیم لیگ برتر بسکتبال بعد از 

تیم های شهرداری گرگان و مهرام تهران بر روی سکوی سوم ایستاد.

محمدنوری:مجیدی از این بازی درس بگیرد 

استراتژی استقلال مقابل نود اشتباه بود
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: وقتی تیم اول و اصلی استقلال در گلزنی 
مشکل دارد، دور از ذهن نیست که تیم دوم قادر به باز کردن دروازه تیمی از لیگ 

دسته دوم نباشد.
تیم فوتبال استقلال روز یکشنبه به دشواری از سد تیم نود ارومیه در مرحله یک 
شانزدهم نهایی جام حذفی عبور کرد و تا حذف از این مسابقات در همان بازی اول 

مقابل تیمی از لیگ دسته دوم تنها ۲ دقیقه فاصله داشت.
محمد نوری پیشکسوت استقلال در گفتگویی در خصوص این دیدار اظهار 
داشت: وقتی قبل از بازی شنیدم قرار است مجیدی با تیم دومش به میدان برود 
تعجب کردم چون جام حذفی به هیچ وجه جای ریسک و اشتباه نیست و اولین 
اشتباه هر تیمی آخرین اشتباه آن است. نخواستم قبل از بازی در این خصوص 
مصاحبه کنم که باعث بر هم خوردن تمرکز تیم شوم اما حالا که بازی به اتمام 

رسیده این را می گویم که استراتژی تیم برای این بازی کاملًا اشتباه بود.
اضافه کرد: وقتی تیم اصلی ما در گلزنی مشکل دارد، خیلی دور از ذهن نیست 
که تیم دوم مشکل بیشتری در گلزنی داشته باشد و نمود این را مقابل نود ارومیه 
دیدیم. زدن یک گل آن هم به سختی مقابل تیمی از لیگ دو در ورزشگاه آزادی آن 
هم در ۱۲۰ دقیقه پیام های زیادی دارد که امیدوارم مجیدی این پیام ها را گرفته 
باشد و در یک جمله؛ امیدوارم این بازی برای مجیدی و سایر اعضای کادر فنی 

استقلال عبرت شده باشد.
پیشکسوت آبی پوشان تصریح کرد: کادر فنی استقلال در این بازی ریسکی کرد 
که ممکن بود این ریسک به قیمت حیثیت میلیون ها هوادار و 7۵ سال قدمت 
باشگاه تمام شود. همین الان هم اتفاق خوبی نیفتاده و ما از این پیروزی خوشحال 
و خرسند نیستیم. استقلال به سختی موقعیت گل درست می کند و به سختی 
گل می زند و این یک نقیصه برای تیمی است که ادعای قهرمانی دارد و سرمربی 

استقلال باید در اسرع وقت این نقطه ضعف را تبدیل به نقطه قوت کند.
نوری بیان داشت: این بازی گذشت و رفت، اما کادر فنی باید به خودش آید و 
تیمی را روانه میدان کند که در حد نام استقلال بازی کند. ما همچنان منتظر دیدن 

استقلالِ رویایی که مجیدی وعده آن را داده بود هستیم.

 

 ایمان :رضا ملکی
جذابیتهای مسابقات فوتبال کهن کسوتان که بعضا با سن ۴۵ سال شروع و گاها 
به نفراتی با سنین بالای ۶۵ سال ختم می شود بیانگر این مدعاست که تنها دوستی 
ها و محبت ها می تواند در مستطیل سبز حاکم باشد و اگر اتفاقات جدیدی که در 
صحنه مسابقات دیده میشود و بعضا ناشی از استرس های جریان بازی ونتیجه 
مسابقات بوده و ارزشها را زیر سوال برد قداست برگزاری مسابقات زیر سوال رفته و 

جوانان با طرز تفکر دیگری از ما در صحنه فوتبال یاد خواهند کرد.

امید داریم که جمع دوست داشتنی خانواده فوتبال کهن کسوتان هدف اصلی 
برگزاری این مسابقات که یادو خاطره ۵۰ سال گذشته فوتبال قم را زنده نگاه داشته 
وتنها مسیرخوبیها و نزدیکی دلها راجستجومیکند، بابرگزاری بازیهای بدون تنش 
وبرخورد بتوانند در بقیه مسیربازیها با صلابت وبا رعایت اصول جوانمردی به توپ 

ضربه زده و اخلاق جایگاه واقعی خود را در این مسابقات هویدا سازد.
تیمهای پیروزهفته سوم

بچه های خوب و دوست داشتنی منطقه جنداب که حضور گرم خودرا دراین 

مسابقات نشان دادند با یک گل از سد پرسپولیس گذشتن تا ۳ امتیاز این بازی را 
به نام خود ثبت نمایند.

خیام با بازیکنان خوب و جوانش با۲ گل ازسدافشین گذشت تا زنگ  خطررابرای 
مدعیان به صدادرآورد.

هلال احمر بعد از دوباخت ناباورانه این بار با بازی خوب یارانش ودرخشش حسین 
ومهدی یگانه توانست با ۲ گل از سد تیم خوب مهر بگذرد تا دراندیشه بازیهای دیگر 

رقبا درهفته های پیش رو باشند.
پردیس با هدایت خوب جعفر رضایی مربی بااخلاق خود به سومین پیروزی خود 

دست یافت تاهم اکنون خود را به عنوان مدعی قهرمانی معرفی نماید.
شاگردان ابوالفضل صولتی مربی خوب و ارزشمند تیم شاهین نیزهفت بار دروازه 
مبتکر را به توپ بستند تا تک گل مبتکر نتیجه 7 بر ۱ را برای شاهین در پایان این 

بازی رقم زند.
شاهین با این پیروزی 7 امتیازه شد و درمکان دوم جدول قرار گرفت.

جدال سنگین و گل رقابتها را دو تیم خوب صنعت نفت و پارس) غله  سابق( در 
زمین چمن هلال احمر آغاز نمودند.

یاران رضا دلکش مربی فهیم صنعت نفت درحالی مقابل یاران جلال آل یاسین 
مربی زحمتکش و خوب پارس قرار گرفتند که در اندیشه کسب۳امتیازبازی بودند.

نیمه اول بابرتری۱برصفرتیم پارس وگل عباس شمس مهاجم برجسته سالهای 
دورفوتبال قم به پایان رسید.

درنیمه دوم با تغییرآرایش تیمی صنعت نفت این زردپوشان این تیم بودند که 
درچندین نوبت روی دروازه حریف خطرناک ظاهر شدند وتا آستانه فروپاشی دروازه 
پارس نیزپیش رفتند تا روی یک ضربه کاشته از فاصله بیست متری وباضربه بسیار 
زیبای حجت اسداللهی مهاجم برجسته این تیم سقف دروازه پارس فرو ریزد تا الله 
وردی محمدی دروازه بان شایسته وقدیمی این تیم تنها نظاره گر چرخش توپ 

درون دروازه خود باشد.
درپایان این بازی پربرخورد دوتیم به تساوی یک بریک رضایت دادند تا دیدار فینال 

گونه این بازی برای هردوتیم یک امتیاز را در تابلو مسابقات به ثبت رساند.
با نگاهی به جدول رده بندی،پارس با7 امتیاز و ۱۳+ گل زده درصدر است،صنعت 
نیز با همین امتیاز و گلهای زده کمتر درکمین صدرنشین است ودرگروه دوم تیم 

خوب پردیس و شاهین هریک با ۹ و 7 امتیاز مکانهای اول تا دوم را دراختیاردارند.
آقایان  گرانقدر  اساتید  مسابقات  برگزارکننده  برعوامل  داریم  ویژه  تشکری 
گائینی،جدی،بابایی،نیجه باشی و گلپایگانی و کمیته داوران که دربرگزاری این 

مسابقات نهایت تلاش خود را مصروف داشته اند.

نگاهی به هفته سوم رقابتهای فوتبال پیشکسوتان استان قم؛

 رویش 17 گل درون قفس توری دروازه ها

در  ایران  ملی هندبال  تیم  پوشان قمی  ملی  و  سرمربی 
بیستمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم با 

حضور شهردار قم تقدیر شدند. 
الناز قاسمی ملی پوش قمی تیم ملی هندبال ایران در 
کرد:  بیان  قم،  شهر  اسلامی  شورای  روزدوشنبه  نشست 

هندبال قم ظرفیت بالایی دارد اما با دست های خالی به 
کار خود ادامه می دهد و هرگز وعده مسئولان محقق نشده 
است. وی تصریح کرد: شرایط مالی ما به اندازه ای وخیم 
است که از آینده خود بشدت احساس ترس می کنیم و در 

شرایط بدی در تامین حداقل های زندگی روبه رو هستیم.

این ملی پوش تیم ملی هندبال ایران یادآور شد: از مسوولان 
ملی و استانی درخواست می کنیم فقط از اسم قهرمانان 
قمی استفاده ابزاری نکنند و فکری اساسی به وضعیت بد 
باشند. دختران هندبالیست استان قم  ورزشکاران داشته 
همراه با تیم ملی هندبال بزرگسالان ایران به مقام چهارم 

پیکارهای ۲۰۲۱ قهرمانی زنان آسیا در کشور اردن دست 
یافتند. فاطمه خلیلی، نوریه عباسی و الناز قاسمی سه ملی 
پوش تیم ملی با سرمربی گری زهرا احمدی نیا دیگر مربی 
قمی در این رقابت ها حضور داشتند که در نشست شورای 

اسلامی شهر قم از این افراد تجلیل شد.

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم :

دختران ملی پوش هندبال قم تقدیر شدند 

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم :
چند مجموعه ورزشی ویژه بانوان قمی احداث شود

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: احداث چند مجموعه ورزشی ویژه 
بانوان از مهم ترین مطالبات و نیازهای زنان و دختران ورزشکار شهر مقدس قم است.

نرجس نیازمند روز دوشنبه  در بیستمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، بیان کرد: دین مبین اسلام طرفدار حضور 
انسانی زن در عرصه های مختلف اجتماعی است اما حضور جنسیتی زن را رد می کند، 
فلسفه حجاب حضور اجتماعی و انسانی زن در جامعه است بدون اینکه تعرضی به 

جایگاه ارزشمند او شود.
وی با اشاره به اینکه دستیابی به یک جامعه بانشاط و باانگیزه از رهگذر شهروندان 
ورزشکار و سالم می گذرد، عنوان کرد: امروزه ثابت شده که به هر میزان که در ورزش به 
خصوص در بخش همگانی آن هزینه شود و ورزش در سبد خانوارها وارد شود از میزان 
هزینه کرد خانواده ها برای دارو و درمان کاسته می شود، ایجاد زیرساخت های لازم برای 
توسعه ورزش به خصوص ورزش بانوان در شهر مقدس قم ضروری است تا از طریق آن 
بستر مناسب برای توسعه ورزش همگانی و همچنین شناخت و پرورش استعدادهای 

ورزش قهرمانی فراهم شود.
عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم افزود: در جهان معاصر کشورهای دنیا از 
هر فرصتی برای معرفی سرزمین خود استفاده نموده و گاها برای میزبانی از یک رویداد 
بین المللی به خصوص در حوزه ورزش قهرمانی میلیون ها دلار هزینه احداث زیرساخت 
ها و حضور گردشگران می نمایند که در این مباحث علاوه بر مباحث مالی مورد انتظار 
مسئولان برگزاری رقابت ها، معرفی و شناخت کشور خود در پهنه جهانی از اهمیت بی 

نظیری برخودار است.
عضو شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: علاوه بر این کشورهای دنیا برای معرفی 
فرهنگ و باورهای خود از هیچ تلاش و کوششی دریغ نکرده و رویدادهای گوناگون 

فرهنگی، سیاسی، ورزشی، اقتصادی و غیره را بهانه ای برای معرفی فرهنگ خود در 
عرصه بین الملل نموده اند.

نیازمند، گفت: از همین رو، حضور زنان و دختران ورزشکار با حجاب و پوشش اسلامی 
در کنار آمادگی و مهارت های بالای ورزش قهرمانی و کسب عناوین برتر بهترین و 
کاربردی ترین روش در معرفی جایگاه والای زن در جامعه اسلامی و ایرانی است، به واقع 
حضور ورزشکاران زن در رویدادهای بین المللی و جهانی پرچم و نماد ارزشهای فرهنگی 
حاکم بر کشور است که طی سالهای اخیر موفقیت های بانوان مستعد و باانگیزه ایرانی 
با پوشش اسلامی موجی از غرور را در بین دختران مسلمان کشورهای دیگر نیز به وجود 
آورده و آنها حجاب و پوشش بانوان ورزشکار ایرانی را الگوی حضور خود در رویدادهای 
بین المللی قرار داده اند و خودباوری و اعتماد بنفس زنان ورزشکار مسلمان در مسابقات 

قهرمانی با پایبندی به ارزش های والای انسانی و اسلامی ارتقا پیدا کرده است.
عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: حضور و درخشش ورزشکاران زن با پوشش و 
حجاب اسلامی در رقابت های ورزشی در سطح جهان یک اقدام موثر و کارآمد فرهنگی 
در یک گستره بالایی از مخاطبان بین المللی از کشورها و ملت های گوناگون است که 
تبلیغات سوء در خصوص جایگاه زنان در ایران را خنثی می کند و نشان می دهد که زنان 
در کشور ما برای رشد و بالندگی استعدادهای خود هیچ محدودیتی نداشته و دوشادوش 

مردان می توانند در عرصه های مختلف اجتماعی افتخارآفرین باشند.
نیازمند خاطرنشان کرد: ورزش و ورزشکاران در دنیا الگوساز هستند و امروزه ورزشکاران 
حرفه ای ایران در عرصه های بین المللی با حفظ ارزش های اسلامی به الگویی برای 

حضور زنان در اجتماع با حفظ ارزش های والای انسانی تبدیل شده اند.
عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به مشکلات هندبالیست های 
قمی، اظهار داشت: موفقیت های این ورزشکاران در عرصه های ملی و جهانی با دست 

های خالی بدست آمده است.
وی در پایان بیان کرد: خواسته مهم بانوان که نیمی از جمعیت شهر را شامل می شود 
احداث چند مجموعه ورزشی ویژه و اختصاصی برای زنان است تا دختران و مادران در 
یک فضای آرام و بانشاط بتوانند در کنار وظایف مادری و خانه داری در عرصه ورزش 
قهرمانی و همگانی نیز حضور پررنگی داشته باشند. در زندگی شهرنشینی و سبک 
زندگی آپارتمانی و محدویت های موجود نیاز برای توسعه اماکن ورزشی خاص زنان برای 

حفظ تناسب اندام و سلامتی عمومی بانوان بیش از هر زمان دیگری ضروری است.

آگهی فقدان سند مالکیت
شماره  درخواست  بموجب  قم  شهرستان  خیریه  امور  و  اوقاف  اداره  اینکه  به  نظر 
۱/۹۴۰۱-۱۴۰۰/۰7/۰۳ با ارائه دوبرگ استشهادیه اعلام داشته است که سند مالکیت 
شش دانگ پلاک ثبتی ۱۵ از۱۰7۵۸- اصلی واقع در بخش ثبت یک قم که در صفحه ۲۰۳ 
در دفتراملاک ۳۵۰ ذیل ثبت ۵۵۹۹۹ به نام موسسه صندوق عمران موقوفات کشور ثبت 
و سند مالکیت بشماره مسلسل ۴۹۳۴۴۶ صادر شده است که به علت جابجائی مفقود 
گردیده است لذا به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در ۱ نوبت 
به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به 
این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از 
انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م 

الف ۱۴7۶۵(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۰۹/۳۰

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان قم با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق 
اعلام داشته اند که سند مالکیت تمامی ششدانگ پلاک ثبتی ۲۹۵7 اصلی واقع در 
بخش یک ثبت قم  که در دفتر ۵۵ و صفحه ۳۴۴ ذیل ثبت ۵۲۸7 بنام  حسین صنعتی 
نجار ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم شده سپس مع الواسطه به علی بوستانی طی سند 
قطعی بشماره ۲۵۶۶۲ مورخ ۱۳۶۴/۹/۶ انتقال قطعی گردیده سپس طی سند وصیت 
بشماره ۵۵۳۳7 مورخ ۱۳۶۴/۱۰/۲۱ دفتر ۶ قم برجمعیت تلبستان پاکستان که مرکز آن 
کشمیرآزاد است با تولیت اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان قم وقف گردیده است که از 
طرف ایشان اعلام گردیده سند مالکیت مزبوربه علت سهل انگاری مفقود گردیده ،لذا به 
استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب 
را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال 
و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت 

به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف ۱۴7۶۶(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۰۹/۳۰

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

ورثه حسین کریمی یزدی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته اند سند 
مالکیت دفترچه ای ششدانگ پلاک ۴۰۰/باقیمانده ۲۴۵۲/۵ اصلی واقع در بخش ۲ 

ثبت قم در صفحه ۲۹۸ دفتر ۴۸۹ ذیل ثبت ۸۸۴۵۰ بشماره سریال ۴۵۸۵۹۶ بنام حسین 
کریمی یزدی صادره و تسلیم شده که ورثه نامبرده اعلام داشته اند سند مالکیت در اثر سهل 
انگاری مفقود گردیده، لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 
۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی 
است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 

خواهد شد./)م الف۱۴7۶7(
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۰۹/۳۰
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه ۲ قم

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه علی اصغر بابائی فرددارنده کدملی ۰۳۸۰۹۵۰۰۸۱ با ارائه دوبرگ استشهاد 
شهود مصدق اعلام داشته اند که سند مالکیت تمامی ۴7۲ سهم مشاع از ۵۰۰ سهم مشاع 
از ۸7۵۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی ۱۱۳۹۵/۵۰ اصلی واقع در بخش یک قم  که در دفتر 
۸۴۹ و صفحه ۲۳۴ بنام علی اصغر بابائی فرد ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم شده سپس 
مقدار ۲۰۸ سهم مشاع از ۴7۲ سهم مشاع از ۵۰۰ سهم مشاع از ۸7۵۰ سهم ششدانگ به 
اکرم عابدی طی سند قطعی بشماره ۴۲7۸۲ انتقال قطعی گردیده که از طرف علی اصغر 
بابائی اعلام گردیده سند مالکیت مزبور به علت سهل انگاری مفقود گردیده است،لذا به 
استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در ۱ نوبت به تاریخ ذیل آگهی می 
گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و 
رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت 

به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۴7۶۸(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۰۹/۳۰

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای ناصر یزدان دوست با وکالت شماره ۴۶۶7۴-۱۴۰۰/۰۹/۱۵ دفتر 7۱ قم با ارائه دو 
برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت تکبرگی ششدانگ پلاک ۲7۳۴/۸۸ 
اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم در دفترالکترونیکی ۱۳۹۹۲۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۲۰۳ بشماره 
سریال ۳۲۹۸۵۹ ب ۹۹ بنام سیده فیروزه میرداد رستمی صادره و تسلیم شده که طی سند 
قطعی ۴۵7۹۵-۱۴۰۰/۰۶/۱7 دفتر 7۱ قم به سمانه زحمت کش نوش آبادی انتقال یافته 
که آقای ناصر یزدان دوست با وکالت شماره ۴۶۶7۴-۱۴۰۰/۰۹/۱۵ دفتر 7۱ قم از طرف 
نامبرده اعلام داشته سند مالکیت دراثرسهل انگاری مفقود گردیده ،لذا مراتب باستناد تبصره 
یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا 

چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 
با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و 

رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت 
به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف ۱۴7۶۹(

رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۰۹/۳۰

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

خانم سمانه زحمت کش نوش آبادی با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفتر خانه 
7۱  قم اعلام داشته که سند مالکیت مربوط به ششدانگ پلاک ۲7۳۴/۹۶ اصلی واقع در 
بخش ۲ ثبت قم در دفتر الکترونیک ۱۴۰۰۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۸۲۱ به نام وی ثبت و سند 
صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب باستناد 
تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می 
گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال 
و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت 

به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف ۱۴77۰(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۰۹/۳۰

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

های  وکالتنامه  موجب  به  عبدالحسینی  محسن  و  جعفرعبدالحسینی  اینکه  به  نظر 
شماره ۲۴۴۱۹-۱۴۰۰/۰۸/۳۰ دفتر ۸۶ قم برابر درخواست وارده شماره ۱۴۰۰/۹7۵-
۱۴۰۰/۰۹/۰۱ با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته اند که سند مالکیت 
ششدانگ پلاک ثبتی 7 از ۱۱۲۳۹ اصلی واقع در بخش ۱ قم که در دفتر ۵۰۸ صفحه ۴۴۱ 
ذیل ثبت ۸۵۰۵۴ به نام عباس کرمی ثبت وسند مالکیت ۲۴۰۱۲۴- ۸۴/۰۱/۲۲ الف ۸۲ 
صادر وتسلیم شده است که به علت اثاث کشی سند مالکیت مزبور مفقود گردیده است،لذا 
به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با 
مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید 
اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به 

صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۴77۱(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسین خانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۰۹/۳۰
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القای تقابل لاریجانی با شورای نگهبان درپی چیست؟

پروژه حذف نرم، تاکتیک جدید 

درحالی که رهبر انقلاب بعد از اعلام ردصلاحیت های انتخابات ریاست جمهوری 
اعلام نمودند به برخی نامزدها و خانواده آن ها جفا شد و مطالبه ایشان جبران خطای 
ناشی از گزارش های خلاف واقع بود، مردم و فعالان سیاسی، مخاطب این سخنان را علی 
لاریجانی دانستند. او از فردای انتخابات با انتقاد از رفتار اعضای شورای نگهبان تلاش 
کرد با دفاع از مبانی قانونی و شرعی این نهاد انقلابی، پیشنهادهایی را برای اصلاح رویه 

موجود ارائه کند.
انتشار فایل نامه محرمانه شورای نگهبان در بیان دلایل ردصلاحیت علی لاریجانی، 
در حالی از سوی سعید آگنجی خبرنگار ساکن خارج از ایران انجام می شود که یک ماه 
قبل از انتخابات ۱۴۰۰، همین خبرنگار با درز فایل صوتی مصاحبه محرمانه محمدجواد 
ظریف، با هدف بسترسازی حذف او از صحنه انتخابات ریاست جمهوری را فراهم آورد و 
همان جریانی که آگنجی در ویترین آن قرار دارد، هدف حاشیه رانی لاریجانی از عرصه 

سیاسی کشور را در دستور کار قرار داده است.
منطق طراحان بازی حذف نرم شخصیت های نظام، بدین گونه است که با شناسایی 
کاراکترهای دارای وزن سیاسی بالا و رقیب احتمالی در برابر گزینه های جریان خاص، 
کوشش می کنند، اسناد محرمانه متعلق به این افراد را در اختیار خبرنگاران خارج قرار 
داده تا مسئولیت تبعات حقوقی آن را بر عهده نگیرند. سپس رسانه های داخلی این 
جریان با اتهام زنی و برچسب زنی به احزاب و شخصیت های منتقد، تلاش می کنند انگاره 
کاذبی را در ذهن بزرگان و شخصیت های عالی نظام تقویت کنند که مثلا، لاریجانی مقابل 
نظام و نهادهای انقلابی صف آرایی کرده است، حال آنکه در پاسخ لاریجانی، شاهد طرح 
نقدی »درون نظام« هستیم و در نقد او، اصل و ماهیت نهادهای انقلابی انکار نشده و البته 
نقد به عملکرد افراد، جدای از نفی جایگاه حقوقی نهادهای انقلابی است و حتی مقام 
معظم رهبری همواره ضرورت پذیرش نقد خود را مورد تأکید قرار داده اند، زیرا نقد رهبر 

انقلاب، هرگز به معنای نفی اصل ولایت فقیه نبوده و نیست.
به گزارش خبر آنلاین ،در این راستا، علی لاریجانی بعد از انتشار نامه محرمانه شورای 
نگهبان به تاریخ ۱۴۰۰/۵/۶، نامه پاسخ خود را که در ۲7 مهر به این شورا نوشته شده 
بود، منتشر کرد. لاریجانی مکرراً در فاصله ردصلاحیت های انتخابات تا به امروز در 
پیام ها و نامه های متعدد از اعضای شورای نگهبان درخواست می کند، مهر محرمانه را 
از نامه برداشته تا امکان انتشار آن فراهم شود ازاین رو، نمی توان از لاریجانی انتظار داشت 
سرحالی که تلاش خود را معطوف به حرکت در مسیر قانون برای احقاق حق می نماید، 

اسناد محرمانه را شخصاً منتشر نماید.
از  دفاع  در  و  داشته  افراد  عملکرد  به  نقادانه  نگاه  لاریجانی،  علی  دیگر  سوی  از 
سیاست های کلی نظام یا ماهیت و اصل نهادهایی همچون شورای نگهبان یا قانون 
اساسی و اصل ولایت فقیه، در مقام مدافع برآمده و عملکرد این افراد حتی در یادداشت ها 
و نامه های منتشرشده حکایت از نظرات کارشناسی و نقدهای درونی دارد. در همین راستا 
علی لاریجانی در پاسخ نامه شورای نگهبان، عملکرد اعضای آن را ظلم به خود نهاد شورا 
دانسته و می نویسد: »این روند، ظلم به خود این نهاد است، زیرا شورای نگهبان بالاترین 

مرجع حقوقی کشور است که، مطابق قانون اساسی، مکانت ویژه ای دارد.«
رفتار لاریجانی نشان می دهد او در تمامی پیام ها و کنش های سیاسی بعد از اعلام 
ردصلاحیتش، کوچک ترین تعرضی به جایگاه قانونی و مشروعیت »نهاد« شورای نگهبان 
نداشته اما به طور مستمر، اصلاح »رویه ها« و »عملکرد« اعضای آن را برای دفاع از انقلاب 
ضروری می دانسته است. لاریجانی پیش تر از این ماجرا و در پیام دعوت مردم به انتخابات، 
»اصلاح روال های ناصحیحی که به اعتماد عمومی ضربه می زند« را مورد تأکید قرار 
داده بود. ظلمی که به تعبیر او در نامه به شورای نگهبان، نه ظلم به یک فرد بلکه ظلم 
به نهاد شورای نگهبان است که یک جریان تلاش می کند با بهره گیری ابزاری از اعضای 
شورای نگهبان، از این نهاد به عنوان مکانیزم قانونی حذف منتقدان جریان تندرو داخلی 

بهره برداری نماید.
ازاین رو، تفاوت لاریجانی با برخی تندروهایی که از فردای ردصلاحیت ها، جایگاه 
نهادهای حاکمیتی را انکار نموده و آن را زیر سؤال می برند، این است که تمایز آشکاری بین 
نقد به عملکرد افراد و اعضای آن ها نهادها با نفی جایگاه آن ها قائل است و تلاش می کند 
با دفاع از جایگاه حقوقی شورای نگهبان، رفتار اعضای آن در ردصلاحیت نامزدها را فاقد 
وجاهت عقلانی و اخلاقی و حتی شرعی بیان نماید. لاریجانی در این راستا تأکید می کند 
»شورای نگهبان عالی ترین مرجع قانونی کشور است و به همین دلیل به هیچ عنوان 
نباید سلیقه گرایی و خط بازی در آن راه یابد. ممکن است پروژه ای که دیگران دنبال 
می کنند توسط شورا تکمیل یا محقق شود، اما لطمه ای به این جایگاه وارد می شود که 

جبران شدنی نیست«
اگرچه، برخی تندروها در همراهی با رسانه های مخالف جمهوری اسلامی، تلاش 
کردند نقد علی لاریجانی به عملکرد اعضای شورای نگهبان را دستاویزی برای تقابل 
لاریجانی با نهاد شورای نگهبان قرار دهند اما لاریجانی در جای جای نامه خود به شورای 
نگهبان نشان داد، رویکردی مصلحانه داشته و با ارائه پیشنهادهایی به اعضای این شورا، 
کوشش کرده روش شورای نگهبان در ردصلاحیت ها را به نحوی بازنگری کند تا به تعبیر 

رهبر انقلاب، دیگر، به نامزدهای انتخاباتی و خانواده های آنان، ظلمی وارد نشود.
خوانش های ناروای هدفمند

در چنین وضعیتی، برخی خوانش های ناروای هدفمند و برنامه ریزی شده، درصددند، 
ضمن مخدوش کردن سوابق طولانی لاریجانی در حاکمیت، محتوای نامه لاریجانی 
را تقابل با شورای نگهبان و نظام جلوه دهند. اقدامی که به هیچ وجه ، انطباقی با 
یا به حاشیه راندن  واقعیت های موجود ندارد و سرچشمه آن در هدف گذاری حذف 
شخصیت سیاسی توانمندی است که از ظرفیت زیادی در به چالش کشیدن هر رقیبی، 
برخوردار است. دیدگاهی که بقای خود در عرصه سیاسی را مشروط  به حذف چهره های 
پرنفوذ و مقتدر می داند و از هر فرصتی برای حذف و به حاشیه راندن چنین شخصیت 
 هایی بهره برداری می کنند. اما نکته دورمانده در سناریونویسی این مدعیان، کم  بها دادن 
آنان به درک و تیزبینی بالای مردم و نیز هوشی و پشت پرده خوانی مقامات ارشد نظام 

است.

سخنگوی وزارت خارجه درباره ادعای مشاور امنیت ملی آمریکا مبنی بر پیام 
مستقیم به ایران گفت: درخصوص گفت و گوهای وین گفت و گوی مستقیمی 
با ایالات متحده در این ماه ها انجام نشده است. برخی پیام ها توسط انریکه مورا 

مکتوب و غیرمکتوب درخصوص مذاکرات دریافت و فورا به آن ها پاسخ داده شد. 
سعید خطیب زاده روز دوشنبه در نشست خبری درخصوص درباره ادعای مشاور 
امنیت ملی آمریکا مبنی بر پیام مستقیم به ایران گفت: درخصوص گفت و گوهای 

وین، صحبت مستقیمی با ایالات متحده در این ماه ها انجام نشده است. 
وی اضافه کرد: برخی پیام ها به واسطه انریکه مورا به صورت مکتوب و غیرمکتوب 
از ابتدای گفت وگوها در وین درخصوص موضوعات مذاکراتی )نه چیزی بیش از 

آن( دریافت و جواب ها هم در جا داده شده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه یادآورشد:در طول این مذاکرات شاید بیش از هر 
دوره دیگری از مذاکرات، با یک کمپین و کارزار دیپلماسی عمومی و رسانه ای 
برخی از این کشورها بر علیه آنچه که در اتاق های گفت و گوها انجام می شد، 
مواجه بودیم. به ویژه سه کشور اروپایی به جای این که وقت و انرژی خود را به 
مذاکرات جدی معطوف کنند بعضا وارد کارزار رسانه ای شدند و هم اطلاعات غلط 

و هم اطلاعات برساخته هر دو داده شد.
خطیب زاده اضافه کرد: ما امروز دو متن توافق شده جدید داریم که ماحصل 
گفت و گوهای بسیار فشرده ای است که طی چند روزه گذشته در وین همراه با 
تنفس چند روزه ای که اتفاق افتاد بدست آمده است. متن های جدید نظرات ایران 
به همراه تیم قبلی در آن لحاظ شده است و ما متونی داریم که گفت و گوهای آتی 

را بر اساس آن ادامه دهیم.
وی تصریح کرد: طرف های مقابل توجه کنند که اگر از روز اول با همین رویکرد 
روزهای آخر وارد می شدند زودتر می توانستیم به این متون به عنوان مبنای گفت 

و گوها برسیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین درباره وضعیت ایرانیانی که درترکیه 
بازداشت و به ارتش آزاد سوریه تحویل داده شده اند و اقدامات ایران در این زمینه 
گفت: یکی از موضوعاتی که در سفر وزیر خارجه ترکیه به کشور در دستور کار قرار 

گرفت همین موضوع بود. قرار شد مرزبانی دو کشور این مسئله را پیگیری کنند.
 تمرکز گردهمایی سفرا در تهران دیپلماسی اقتصادی بود

خطیب زاده با اشاره به گردهمایی هفته گذشته سفرا و روسای نمایندگی های 
کشورمان در کشورهای همسایه گفت: طی پنج روز جلسات فشرده و منظمی را با 
سران سه قوه، معاون اول رییس جمهور، وزرای اقتصادی به همراه وزرای مستقیم 
مرتبط با مسائل روابط بین الملل و سیاست خارجی و مقامات لشکری و کشوری 

داشتیم.
وی اضافه کرد: تمرکز این گردهمایی بر دیپلماسی اقتصادی بود به همین دلیل 
هم بیشترین جلسات اقتصادی با نمایندگان بخش خصوصی و اتاق های بازرگانی 

و استاندارانی بود که با نمایندگی های  مرزی ما در ارتباط هستند.
امیرعبداللهیان آخر این هفته به باکو می رود

خطیب زاده همچنین از سفر وزیر خارجه به جمهوری آذربایجان خبر داد و گفت: 
دعوت از ایشان از قبل از سوی جمهوری آذربایجان انجام شد و آخر این هفته وزیر 

امور خارجه سفری کوتاه به این کشور خواهد داشت.
وی ادامه داد: سفر امیرعبداللهیان به باکو در حوزه دوجانبه و حوزه توسعه روابط 

تجاری خواهد بود.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین درباره گفت و گوهای ایران و عربستان 
گفت: تعهد جدیدی در گفت و گو با عربستان نداشتیم و منتظر پاسخ ریاض 
هستیم و اگر عربستان جدیت خود را نشان دهد گفت و گوها را به تفاهم برسانیم.

خطیب زاده در ادامه ریاض را به راه حل دیپلماتیک و عدم مداخله در امور داخلی 
کشورهای دیگر توصیه کرد و یادآورشد:دور پنجم مذاکرات ایران و عربستان برگزار 

نشده است.
وی همچنین درباره اذعان مقام انگلیسی به بدهی این کشور به ایران و پرداخت 
آن گفت: بدهی انگیس به ایران چیزی جز حرف نیست و در مسیر عمل شاهد 
آن نبودیم . با توجه به گفت و گوهایی که داشته ایم و به این نتیجه رسیدیم لندن در 
حرف های خود بدهی را بیان می کند اما پرداخت را منوط به موضوع دیگر می کند.
درباره عاملان  انجام شده  اقدامات  درباره  عالیرتبه کشورمان  دیپلمات  این   
شهادت سردار سلیمانی با توجه به نزدیک بودن سالروز شهادت این سردار گفت: 
هفته آینده در آستانه سالگرد شهادت سردار سرافراز اسلام نکاتی عرض خواهم 
کرد اما اجمالا بگویم که در سطوح دو جانبه در ابعاد قضایی در فضای بین للمللی 

در مراودات با کشورهای مختلف، دستورکار مشخصی را پیگیری کردیم.
به گفته خطیب زاده، قوه قضاییه، نهادهای اطلاعاتی و وزارت خارجه مطالب 

مخصوص به خود دارند که بیان می شود.

 دیدار وزیران خارجه ایران و عربستان در پاکستان
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین از دیدار کوتاه امیر عبداللهیان با همتای 
عربستانی خود در پاکستان خبر داد و گفت: وزیران خارجه ایران و عربستان دیدار 
کوتاهی در حاشیه نشست وزیران خارجه سازمان همکاری اسلامی در اسلام آباد 

پاکستان داشتند.
حاشیه  در  گفت:  هم  امیرعبداللهیان  و  متقی  امیرخان  دیدار  درباره  وی 
اجلاس های بین المللی این گفت و گوها طبیعی است. دیدار مختصری بین وزیر 
خارجه هیات سرپرستی روزدوشنبه افغانستان و وزیر امور خارجه کشورمان انجام 

شد و عکس این دیدار را هم همه دیدند.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که آیا دیدار امیر عبداللهیان با امیرخان متقی 
تاثیری بر تشکیل یک دولت همه گیر در افغانستان دارد یا نه، گفت: تاکید اولیه 
ما مردم افغانستان است. دلمان از وضعیت سخت مردم افغانستان به درد می آید. 
تمام تلاش را برای سامان دادن کمک ها به افغانستان در نشست پاکستان دنبال 

کردیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: مسببان شرایط امروز افغانستان فرار کردند 
و خود را از آنچه امروز در افعانستان می گذرد، کنار کشیدند. در اسلام آباد همه 
هیات ها به طور شفاف گفتند که همه چیز از مسیر تشکیل دولت شمول گرا و 
بازتاب دهنده جمعیت قومی و نژادی مردم افغانستان می گذرد و مقامات طالبان 

این را فهمیدند.
 همه اقدامات ایران با اطلاع  آژانس بوده است

خطیب زاده در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا در صورت شکست مذاکرات وین 
ایران به سمت غنی سازی ۹۰ درصدی خواهد رفت، گفت: ایران به عنوان عضو 

آژانس همواره به تعهدات خود در ذیل پادمان و NPT پایبند بوده است.
 وی تصریح کرد: ایران عضو این معاهده بین المللی است و تا به امروز هرچه را 
که انجام داده، در چارچوب و منطبق بر بندهای تعهدات بین المللی جمهوری 

اسلامی ایران بوده است و آژانس از همه اقدامات ما مطلع بوده است.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: بیش از این که این مطالب 
رسانه ای شود ما گزارش های مکتوب به آژانس دادیم و همه آنها با اطلاع آژانس و 

در چارچوب مقررات بوده است.
خطیب زاده یادآورشد: بعد از قانون مصوب مجلس هم به همه اعلام کردیم آنچه 
که تنها برای ایران الزام آور است، مقررات و تعهدات ایران ذیل پادمان است.سطح، 
میزان و کیفیت در خصوص غنی سازی منطبق بر نیازهای برنامه های صلح آمیز 

هسته ای ایران تنظیم می شود و نه چیز دیگری.
وی بار دیگر تاکید کرد: همه این کارها را تا امروز با اطلاع آژانس انجام دادیم و 

پس از این هم برهمان اساس عمل می کنیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی درباره تهدید اسراییل به حمله 
نظامی به ایران گفت: اسراییلی ها و رژیم جعلی از زمان آغاز نشست تا کنون پنهان 
نکردند که همه تلاششان را می کنند توافقی در منطقه شکل نگیرد. ریشه این رژیم 

در ترور و ناثباتی و نا امنی است.
خطیب زاده ادامه داد: برای نظام بین الملل جای تاسف است که این رژیم دارای 
کلاهک هسته ای عضو هیچ سازمان بین المللی نیست و یک کشور تمدن ساز 
را تهدید و رسما اعلام می کند و برای این کار بودجه می گذارد. پاسخ ما همیشه 

کوبنده و پاسخ نیروهای مسلح روشن است.
وی تصریح کرد: کسانی که داعیه حقوق بین الملل و حقوق بشر دارند، باید در 
قبال اینکه چگونه رژیم جعلی تمامیت ارضی یک کشور را با تهدید به حمله زیر 

سوال می برد،  موضع بگیرند.
روش آمریکایی ها بر ما پوشیده نیست

 این دیپلمات عالیرتبه کشورمان درخصوص اظهارات جک سالیوان مشاور 
امنیت ملی آمریکا مبنی براینکه واشنگتن در حال پرداخت تصمیم فاجعه بار ترامپ 
است، گفت: اعضای۱+۴ در موضوع خروج آمریکا از برجام موضع واحدی دارند. 
البته روش مقامات آمریکایی بر ما پوشیده نیست. آنها با به راه انداختن یک ارکستر 
مصنوعی برای ترغیب کشورهای اروپایی برعلیه جمهوری اسلامی ایران تلاش 
می کنند که ما از نزدیک اطلاع داریم و پیگیری کردیم که مسیرهای اشتباهی 

است که واشنگتن می رود. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: ما  در زبان فارسی ضرب المثلی 
که می گوید آزموده را آزمودن خطاست. این مسیر فشار حداکثری و شکست 
حداکثری که انجام می دهد مسیر کارزارهای بی ارزش رسانه ای در حوزه فشار بر 
افکار عمومی و یا تاثیر بر تصمیم گیری در اتاق های بسته است که ما هیچ وقت به 

آنها توجهی نخواهیم کرد.
 خطیب زاده توصیه من به مقامات ایالات متحده این است که اگر در جلسه 

استماع گفتند که قبول دارند ترامپ مسبب اصلی این وضعیت است، باید بدانند 
ترامپ رییس جمهور ایالات متحده بوده و ایالات متحده مسوولیت دقیق و رسمی 
وضعیت امروز را دارد. آنها تنها مسیری را که باید طی کنند که بتوانند بلیط عضویت 
برجام را بدست بیاورند مسیر صریح قابل راستی آزمایی همراه با تضمین های لازم 

برای اجرای تعهدات آنها ذیل برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ است.
هماره گفت و گوها را با اراده و خوش بینی دنبال می کنیم 

برای  روانی  های  عملیات  در  ما  اینکه  بیان  با  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
اعلام خوشبینی ها یا بدبینی ها وارد نمی شویم، گفت: این اعلام خوشبینی ها و 
بدبینی ها بخشی از عملیات روانی است و کاملا روشن است که معماری برخی از 
طرف های اروپایی و آمریکا برای سیاه نمایی های لحظه ای و عدم خوشبینی های 
روزانه و خوش بینی های ساعتی برای تاثیر گذاشتن در اتاق های گفت و گو است.
 وی اضافه کرد: در مذاکرات ما همواره به نتیجه فکر می کنیم و گفت و گوها را 
با اراده و خوش بینی دنبال می کنیم. اما به نیات طرف مقابل که آمریکا است، 
خوشبین نیستیم. متاسفانه بعضی از کشورهای عضو تروییکا مایل هستند دوری 

از ترامپ را با نزدیکی به مواضع شبیه ترامپ امروز دولت بایدن جبران کنند. 
قضاوت  از  که  است  این  درست  راه  کرد:  خاطرنشان  عالیرتبه  دیپلمات  این 
زودهنگام اجتناب کنیم و همه توان را معطوف به نتیجه گرفتن کنیم. در ۱۲ و ۱۳ 
روز گفت و گوهای دور هفتم به رغم این که طرف مقابل کارزارهای عمومی بر علیه 
گفت و گوهای داخل اتاق داشت، ما تمام انرژی و توان خود را معطوف کردیم که به 

متنی برسیم که آن متن در دوره هشتم مبنای گفت و گوها قرار بگیرد.
 مذاکرات بعد از کریسمس با اعلام مورا ادامه می یابد

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به ایرنا درباره پایان دومین مرحله هفتمین 
دوره مذاکرات وین و ادعای تروییکای اروپایی نسبت به درخواست ایران برای پایان 
دادن این دور از مذاکرات و تاریخ زمان بعدی مذاکرات، گفت: درخصوص پایان 
این دوره از گفت و گوها طرفین صحبت های مفصلی باهم داشتند. علت پایان 
این دوره از مذاکرات نزدیک بودن کریسمس و اعیاد مسیحیان و همچنین سال 

نو مسیحی است. 
وی افزود: برخی طرف ها نظرشان این بود که نشست تا روز جمعه ادامه پیدا کند 
و بعد بروند برای کریسمس و بعد از کریسمس بیایند و دوباره برای مراسم ژانویه 
بروند که این منطقی نبود. برخی هم معتقد بودند اگر قرار است نشست ادامه پیدا 
کند پس الان پایان بپذیرد و رفت و برگشت های زیاد و بی جا نداشته باشند. توافق 
جمعی این بود این گفت و گوها فعلا متوقف شود و پس از کریسمس و بعد از اعلام 

انریکه مورا همه دور میز مذاکرات برگردند.
 خطیب زاده اظهار کرد: این عین آن چیزی است که در وین گذشته است 
اما برخی می خواهند درخواست و اصرار بسیار زیاد برای تنفس در مرحله قبل 
مذاکرات را با چنین خبرسازی هایی جبران کنند در حالی که واقعیت میدانی 

چنین است.
به گفته سخنگوی دستگاه دیپلماسی در چند روز آینده مورا اعلام خواهد کرد 

هیات ها در چه تاریخی برخواهند گشت.  
 تمامی تهدیدات آمریکا را در سازمان ملل مستندسازی و ثبت می کنیم

این دیپلمات عالیرتبه در پاسخ به این سوال که آیا مقام های دیپلماتیک کشورمان 
اقدامات لازم را در مقابل تحرکات رژیم صهیونیستی و مانورشان در جنوب کشور، 
انجام داده اند یا نه، گفت: بله تمامی تهدیدات ایالات متحده را در سازمان ملل 
مستندسازی و در تریبون های رسمی هم برای ثبت اعلام می کنیم. اینها پرونده 

بسیار قطور رژیم قدس در تهدید و ارعاب است. 
وی تصریح کرد: رژیم صهیونیستی این حرف ها را برای ایران نمی زند بلکه این 
حرف ها را برای کشورهای اروپایی و کسانی می زند که ساده  لوحانه این تهدیدات 
را در واشنگتن می خرند. آنها باید حواسشان باشد که این تهدیدها محلی از اعراب 
ندارد و ما به خوبی می دانیم تهران چه قدرت بازدارندگی دارد که اگر دست از پا 

خطا کنند چه پاسخ کوبنده ای را دریافت می کنند. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره ادعای وزارت بازرگانی آمریکا مبنی بر اینکه 
دو محموله تسلیحاتی و چهار محموله نفتی ایران در  سال های ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ 
توقیف و مصادره کرده و ایران موضعی در این خصوص نگرفته است، گفت: "البینه 
علی المدعی" آنان باید این موارد را نشان دهند.آمریکاییها نفت دیگران را دزدیدند 
و راهزنی بین المللی کرده اند اما می خواهند اقدام خود را با این خبرسازی ها جلو 

ببرند و هر وقت به کشتی های ما نزدیک شدند دیدند که چگونه پاسخ دادیم.
آمریکا نمی توانند برای ۱+۴ و ایران اولتیماتوم و  زمان تعیین کنند 

خطیب زاده در پاسخ به خبرنگار دیگری که آمریکایی ها درخصوص مذاکرات 
می گویند درخواست های ایران چیزی بیشتر از مذاکرات قبلی است و  دیگر وقتی 
برای ایران باقی نمانده است، گفت: یک ضرب المثل فارسی می گوید اول برادری 
خود را ثابت کند بعد طلب ارث و میراث کند. ایالات متحده اصلا موضوعیتی در 
برجام ندارد. آمریکا کشوری است که در زمان ترامپ گردنکشانه از برجام خارج 
شد و این جمله را بیان کرد که هرکسی از این به بعد به برجام پایبند است، را تنبیه 
می کنم.اگر سیاستمداران و تصمیم گیرندگان ایالات متحده دچار آلزایمر هستند، 

همه نظام بین الملل این موضوع را در خاطر دارند. 
 این دیپلمات عالیرتبه کشورمان گفت: بیش از ۳ سال است ایالات متحده 
لحظه به لحظه بر جمهوری اسلامی ایران فشارهای گسترده آورده و تحریم هایی 
را تحمیل کرده است و امروز تمام انرژی اش را صرف این می کند تا ۱+۴ و ایران را 
قانع کند از این پس بتواند بعنوان عضو متعهد برجام به حساب بیاید. این مذاکرات 
برای اطمینان از بازگشت ایالات متحده به طور موثر به تعهدات خود در مذاکرات 
است. بنابراین آمریکایی ها محلی از اعراب ندارند و نمی توانند برای ۱+۴ و ایران 

اولتیماتوم و  زمان تعیین کنند.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره سند همکاری ایران و ترکیه با توجه به دیداری 
که بین وزیر امور خارجه ایران و ترکیه در حاشیه اجلاس در اسلام آباد انجام شد، 
گفت: این موضوع در جریان سفر چاووش اوغلو به تهران مطرح شد. دو طرف در 
حال برنامه ریزی برای مقدمات سفر اردوغان به تهران هستند . متون هم درحال 
آماده شدن است تا بین دو طرف رد و بدل شود.  اگر بتوانیم متون را قبل از سفر 

نهایی کنیم، در حضور رییس دو دولت امضا خواهد شد.

سخنگوی وزارت خارجه:

گفت و گوی مستقیمی در ماه های اخیر با آمریکا نداشتیم

یک تحلیل گر حوزه سیاست خارجی گفت: سیاست رسانه ای یعنی سیاست های 
اعلانی الزاماً مطابق با سیاست اعمالی نیست سیاست اعلانی برای این است که 
در رسانه ها گفت وگو و بحث و تبلیغات و تاثیرگذاری بر افکار عمومی ایجاد شود، 
اینجا بحث سر واقعیت هاست و آمریکا طرف اصلی ماست، بنابراین اگر با طرف 

اصلی وارد گفت وگو بشویم، از این جهت بهتر است که وقتمان تلف نمی شود. 
حسن بهشتی پور در گفت وگو با  ایلنا، در ارزیابی دور هفتم مذاکرات وین و در 
به مذاکرات  ایران نسبت  ارشد  این سوال که در حالی مذاکره کننده  به  پاسخ 
خوشبین بوده و عنوان می کند که دور هشتم می تواند دور پایانی باشد، طرف 
آمریکایی از روند کند مذاکرات شکایت دارد، این تفاوت دیدگاه ناشی از چیست، 
گفت: به نظر می رسد در مذاکرات وقتی که دو طرف دوگونه صحبت می کنند، هر 
کدام باید به تاثیراتی که این گفت وگوها در فضای داخلی شان خواهد داشت، توجه 
کنند. تیم ایرانی به دلیل ملاحظاتی دارد که این ملاحظات شاید با بیان یک سری 

نقاط مثبت روی واکنش بازار در داخل تاثیر مثبت بگذارد.
وی افزود: اقتصاد، تجارت، صادرات و واردات با روابط بین الملل ارتباط دارد و 
هر کشوری که بخواهد صادرات و واردات انجام دهد، با اقتصاد جهانی ارتباط 
پیدا می کند و مذاکرات هم تاثیر فعالیت های ما را در اقتصاد آینده نشان می دهد. 
مذاکرات در دفعه قبل تاثیر منفی در بازار گذاشت و این بار آقای باقری با این 
ملاحظه جنبه خوشبینانه ماجرا را نقل می کند که نتایج مذاکرات تاثیر منفی روی 

بازار نگذارد بلکه تاثیر مثبتی روی بازار بگذارد.
بهشتی پور گفت: حدس می زنم دلیل خوش بینی برای اینکه مذاکرات در دوره 
بعد به نتیجه برسد، این باشد. چون بالقوه با شرط و شروط ها می توانستند در این 

دوره به نتیجه برسند و هر دو طرف خواسته های حداکثری دارند و با هم مذاکره 
می کنند تا هر کدام بتوانند به حداکثر امتیاز برسند و حداقل امتیاز را بدهند و این 

موضوع هم متاسفانه زمان بر است ولی می توان این را در دوره بعدی محقق کرد.
باقری  مثبت صحبت می کند تا مذاکرات تاثیر منفی روی بازار نداشته 

باشد 
این کارشناس مسائل بین الملل یادآور شد: ما از آثار و نتایجی که شاهد آن 
هستیم، می توانیم این حدس را بزنیم که با توجه به مواضعی که هر دو طرف اتخاذ 
می کنند، مذاکرات نفس گیر و طولانی باشد. آقای باقری احتمالًا می خواستند 
مثبت صحبت کنند که تاثیر منفی روی عامل روانی در بازار نداشته باشد. با هر 

واکنشی، در بازار عرضه و تقاضا تغییر می کند.
بهشتی پور درخصوص اینکه بعضی از تحلیل گران تفاوت بین دیدگاه دو طرف 
ایرانی و آمریکایی را مصداقی از آن چیزی می دانند که گفت وگو ها به صورت 
غیرمستقیم برگزار می شود دو طرف نمی توانند برداشت مشترکی داشته باشند و 
اینکه این چه مقدار تاثیر بر کندی مذاکره و برداشت متفاوت هیئت ها از مذاکرات 
می گذارد، گفت: ما یک سیاست اعلانی و یک سیاست اعمالی داریم. سیاست 
اعلانی معمولا تحت تاثیر سیاست های تبلیغاتی و رسانه ای است که دو طرف اتخاذ 
می کنند این تفاوت بیشتر در سیاست اعلانی است اما آن اصل دیگر که عبارت از 
این است که ما اگر با خود آمریکا که بازیگر اصلی است صحبت کنیم زودتر به نتیجه 
می رسیم، حرف کاملا منطقی است و این منطق که ایران می گوید آمریکا از برجام 
خارج شد و ما با آمریکا هیچ مذاکره ای نخواهیم کرد تا زمانی که به برجام برگردد و 

زمانی برگشت تعهدات خود را انجام خواهیم داد هم قابل قبول است.

وی تاکید کرد: کشور هایی که در هیئت مذاکره مانند آلمان، انگلیس، روسیه و 
چین تسهیل گر هستند همه این کشورها در حال تلاشند که بین ایران و آمریکا 
تفاهم ایجاد شود اما یکسری سیاست های خاص خودشان را هم دارند و کسی که 
تعیین کننده و تاثیرگذار اساسی است، کشور آمریکا است. بنابراین آمریکا کشور 
تصمیم گیرنده است و چه بهتر که ما محکم و استوار با آمریکا مستقیم مذاکره کنیم.

سیاست های اعلانی کشورها الزاماً مطابق با سیاست اعمالی نیست 
این کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: سیاست رسانه ای یعنی سیاست های 
اعلانی الزاماً مطابق با سیاست اعمالی نیست سیاست اعلانی برای این است که 
در رسانه ها گفت وگو و بحث و تبلیغات و تاثیرگذاری بر افکار عمومی ایجاد شود، 
اینجا بحث سر واقعیت هاست و آمریکا طرف اصلی ماست، بنابراین اگر با طرف 

اصلی وارد گفت وگو بشویم، از این جهت بهتر است که وقتمان تلف نمی شود.
وی در خصوص موضوع دوربین ها در سایت هسته ای کرج و اینکه این مساله 
چقدر می تواند بر مذاکرات تأثیر بگذارد، گفت: ایران اعلام کرده بود که ما در 
فعالیت سانتریفیوژسازی در کرج تحت تهاجم یک عملیات تروریستی یا خرابکارانه 
قرار گرفتیم و در این موضوع مهلتی می خواست تا ترتیب های امنیتی و شرایطی که 
منجر به این عملیات تروریستی شده را بررسی کند و تحقیقات قضایی انجام شود و 

بعد دوربین جدید در سایت هسته ای کرج نصب شود.
بهشتی پور تاکید کرد: به نظر می رسد که درخواست ایران کاملا منطقی بود و 
تحقیقات انجام شده و حالا ایران موافقت کرده که دوربین های جدید را در سایت 
هسته ای کرج نصب کنند.  هر چقدر که ما با آژانس در بخش فنی و حقوقی 
همکاری مان را ادامه دهیم، می توانیم در مذاکرات چهار بعلاوه یک نتیجه بهتری 

کسب کنیم.
این کارشناس مسائل بین المللی خاطرنشان کرد: ما باید به گونه ای مدیریت کنیم 
که با آژانس دچار مشکل نشویم تا بهانه ای به اسرائیل و آمریکا ندهیم و موضوع 

نصب دوربین در سایت کرج اقدام مثبتی بود که ما با آژانس دچار مشکل نشویم.

بهشتی پور یک تحلیل گر سیاست خارجی: 

ادامه مذاکرات  وین نفس گیر و طولانی خواهد بود



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام رضا علیه السلام:
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه: روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح:05/34 طلوع آفتاب:07/03 اذان ظهر:11/59 اذان مغرب: 17/16

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

هر که می خواهد سالم و لاغر 
اندام باشد ، شامْ کم بخورد .

سه شنبه -30 آذر ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5416

. طبّ الإمام الرضا علیه السلام : ص 39

وزرا و نمایندگان مجلس چقدر حقوق می گیرند؟ 
جریان ثبت حقوق و مزایای دستگاه های اجرایی نشان می دهد که بالاترین میانگین خالص حقوق در 
پست های مختلف، ۲۴ میلیون تومان برای استاندار و همتراز آن بوده است. گزارش ها از وضعیت حقوق و 
مزایای ثبت شده دستگاه های اجرایی )سه قوه( به تفکیک سطح پست آن ها در سال جاری حاکی از آن است 
که بالاترین میانگین خالص حقوق )حقوق منهای کسورات( مربوط به استاندار و همتراز آن با بیش از ۲۴.۳ 
میلیون تومان در هر ماه است.میانگین خالص حقوق برای وزیران بیش از ۲۰ میلیون تومان ثبت شده و این در 
حالی است که میانگین خالص دریافتی معاون وزیر و همتراز آن بیش از وزیر بوده و تا ۲۱.7 میلیون تومان اعلام 
شده است.میانگین خالص پرداختی به نمایندگان مجلس نیز ۱7.۴ میلیون تومان ثبت شده است.براساس 
این گزارش میانگین خالص حقوق معاون موسسه یا معاون سازمان و همتراز آن ۱۹.7 میلیون، مدیرکل 
و همتراز ۱7.۲ میلیون، معاون مدیرکل و همتراز ۱۳.۱ میلیون تومان است.در سایر پست ها نیز میانگین 
خالص حقوق رئیس اداره و همتراز آن ۱۲.۸، رئیس گروه و همتراز ۱۳.۲ میلیون و کارشناس و همتراز ۹.۵ 
میلیون تومان ثبت شده است. در رابطه با جزئیات پرداخت حقوق در پست های مختلف، نیز بالاترین میانگین 
اضافه کار برای استاندار و همتراز آن با بیش از 7.۹ میلیون تومان اعلام شده است.میانگین اضافه کار وزیر ۶.۱ 

میلیون و معاون وزیر نیز به ۶.۲ میلیون تومان می رسد که بعد از استاندار، بالاترین متوسط اضافه کار است.

مردم فعلا در رمزارزها سرمایه گذاری نکنند
دادستان کل کشور در پاسخ به سوالی درباره ساماندهی به وضعیت رمزارزها اظهارداشت: متاسفانه امروز 
رمزارزها موجب آسیب شده است و عده ای از مردم به دلیل عدم توجه به عواقب آن دچار مشکل می شوند و 
احیانا توسط افراد کلاهبردار به دام می افتند.وی با اشاره به پرونده کریپتولند افزود: درباره رمزارزها مکاتباتی 
با بانک مرکزی و مجلس انجام دادیم تا وضعیت رمز ارزها را برای مردم مشخص کنند.منتظری تاکید و توصیه 
کرد: مردم تا زمانی که تکلیف رمز ارز به موجب قانون و از منظر قانونی مشخص نشده، وارد سرمایه گذاری در 
این حوزه نشوند زیرا بسیاری از مردم که در این معرکه وارد شدند، دچار مشکل شدند.وی خاطرنشان کرد: 

هم سرمایه مردم از بین می رود و از سویی دیگر هم پرونده های متعدد در دستگاه قضایی تشکیل می شود.

انهدام باند قاچاق سلاح جنگی در خوزستان
سربازان گمنام امام زمان)عج( طی روزهای گذشته با رصد اطلاعاتی، یک تیم ضد امنیتی قاچاق سلاح و 
مهمات را در مرزهای جنوب غربی کشور شناسایی و متلاشی کردند.از این باند ضد امنیتی قاچاق سلاح و 
مهمات که مورد ضربه قرار گرفت دهها قبضه سلاح جنگی کشف و ضبط گردید.وزارت اطلاعات ضمن تشکر 
و قدردانی از مردم عزیز و فهیم کشور به ویژه مرزنشینان شریف، اعلام می دارد در صورت مشاهده هرگونه موارد 

مشکوک امنیتی، مراتب را با شماره تلفن ۱۱۳ستاد خبری وزارت اطلاعات اعلام نمایند.

زاکانی پست جدید گرفت
شهردار تهران با اکثریت آراء به عنوان رییس مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران انتخاب شد. یکصد و 
دوازدهمین نشست مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران عصر روز دوشنبه )۲۹ آذر( به میزبانی شهرداری 
تهران برگزار شد.بر اساس گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهر، انتخاب رییس مجمع شهرداران کلانشهرهای 
ایران در دستور کار شهرداران کلانشهرهای کشور قرار گرفت و اعضای مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران، 
"علیرضا زاکانی" شهردار تهران را به اتفاق آراء به مدت ۴ سال به عنوان رییس مجمع شهرداران کلانشهرهای 

ایران انتخاب کردند.

پنجره نقل و انتقالاتی پرسپولیس باز شد 
با تایید وکیل کالدرون مبنی بر دریافت مطالبات این مربی از پرسپولیس، پنجره نقل  و انتقالات سرخ ها باز 
شد.به گزارش تابناک ورزشی، با پرداخت تمام مطالبات گابریل کالدرون و دستیارش خواکین توسط باشگاه 
پرسپولیس، وکیل این مربی آرژانتینی طی نامه ای به فیفا، دریافت پول را تایید کرد تا پنجره نقل  و انتقلاتی 

باشگاه پرسپولیس رسما باز شود.

جوان ۳5 ساله، رئیس جمهور شیلی شد 
»گابریل بوریک« نامزد ائتلاف چپ پس از شمارش 50 درصد آرا در دور دوم انتخابات ریاست جمهوری 
شیلی پیروز شد.به گزارش مهر، "گابریل بوریک" ۳۵ ساله توانست با کسب آرای ۵۶ درصد از شرکت کنندگان 
در انتخابات ریاست جمهوری شیلی، عنوان جوان ترین رییس جمهوری حال حاضر دنیا و جوان ترین رییس 

جمهوری تاریخ شیلی را از آن خود کند.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهرقم 
تاکید کرد :

لزوم استفاده از ظرفیت هنرمندان 
برای اجرای امر به معروف

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهرقم، یکی از 
فعالیت های این کمیسیون را پیوست نگاری فرهنگی دانست و گفت: 
پیوست نگاری فرهنگی امروز به عنوان یک اولویت در شورای اسلامی 

شهر و شهرداری قم مطرح است تا در پروژه ها و طرح ها پیگیری کنیم.
مصطفی ملایی روزدوشنبه در بیستمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، ضمن تسلیت 
فرارسیدن ایام فاطمیه، به اهمیت امربه معروف و نهی از منکر اشاره کرد 
و اظهار داشت: نخستین شهیده راه امربه معروف و نهی از منکر حضرت 

زهرا)س( بوده است.
وی روایتی از حضرت علی )ع( در مورد امر به معروف و نهی از منکر را 
یادآور شد و افزود: ازنظر حضرت علی)ع( تمام کارهای خیر حتی جهاد 

در کنار امربه معروف و نهی از منکر مانند قطره ای در کنار دریاست.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم، یکی از 
فعالیت های این کمیسیون را پیوست نگاری فرهنگی دانست و بیان کرد: 
پیوست نگاری فرهنگی امروز به عنوان یک اولویت در شورای اسلامی 

شهر و شهرداری قم مطرح است تا در پروژه ها و طرح ها پیگیری کنیم.
از  دیگر  یکی  اسلامی  انقلاب  تراز  در  بوستان  تدوین  داد:  ادامه  وی 
کارهای فرهنگی شهرداری بوده که و جلسات زیادی برای تدوین این 

طرح برگزارشده است.
اندازه  همان  به  کنیم  تکریم  خوب  را  چیزی  هر  شد:  یادآور  ملایی 
استقبال می شود، لذا باید مهارت های لازم برای امربه معروف و نهی از 
منکر در جامعه ایجادشده و آمران و ضابطان دوره های آموزشی لازم را 
ببینند. وی تشکیل اتاق های فکر و اندیشه را لازم و ضروری خواند و تأکید 
کرد: باید از نخبگان و عالمان دعوت شود تا امربه معروف و نهی از منکر 
در جامعه علمی به عنوان یک ضرورت شناخته شده و به آن پرداخته شود.
عضو شورای اسلامی شهر قم اذعان کرد: باید از ظرفیت هنرمندان 
نیز استفاده کرده و باید بدانیم 7۵ درصد یادگیری از طریق چشم و ۱۵ 
درصد از طریق گوش بوده که باید جامعه هنری به میدان بیایند و از ابزار 

هنر بهره ببریم.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

دشمنان به دنبال عادی سازی 
ناهنجاری در جامعه است

رئیس شورای اسلامی شهر قم به توطئه دشمنان برای عادی سازی 
گفت:  و  کرد  اشاره  عمومی  عفت  خلاف  موارد  اعمال  و  ناهنجاری ها 
فضای مجازی پیشگام و خط مقدم هنجارشکنی و قبح زدایی در جامعه 

بوده و لذا مدیریت  فضای مجازی از ضروریات است.
حسین اسلامی روزدوشنبه در بیستمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، با اشاره به 
فرارسیدن ایام فاطمیه اظهار داشت: توجه به جایگاه زنان در جامعه و 

الگوبرداری از حضرت زهرا)س( باید در صدر برنامه ها قرار گیرد.
وی موفقیت زنان قمی در همه عرصه های اجتماعی و انقلابی را مایه 
سایر  مانند  نیز  هندبال  تیم  در  قمی  بانوان  افزود:  و  دانست  مباهات 
حوزه های دیگر توانستند موفق عمل کنند و امیدواریم شاهد پیروزهایی 
را  فاطمیه  ایام  حرمت  خواست  شهروندان  از  وی  باشیم.  بانوان  دیگر 
در مناسبت شب یلدا نگه دارند و ابراز کرد: علاوه بر حفظ حرمت ایام 
فاطمیه در دورهمی ها نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی نیز اهتمام 

داشته و از شیوع دوباره ویروس کرونا جلوگیری کنید.
برای  دشمنان  توطئه  به  سپس  قم،  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
اشاره  عمومی  عفت  خلاف  موارد  اعمال  و  ناهنجاری ها  عادی سازی 
بدحجاب  افراد  و  هنجارشکن ها  از  بعضی  رفتار  وقتی  گفت:  و  کرد 
برای  عادی سازی  فرآیند  می شود  مشخص  می گیرد،  قرار  موردبررسی 
این افراد با موفقیت انجام شده است. وی اهمیت توجه به چادر در شهر 
عادی سازی های  مراقب  باید  کرد:  اذعان  و  داد  قرار  موردبررسی  را  قم 
ناهنجاری های اجتماعی مانند بدحجابی در جامعه باشیم و باید بدانیم 
در فرایند عادی سازی دشمن بسیار با ظرافت عمل کرده و بدون آنکه از 
بانوان بخواهد کشف حجاب کنند عده ای را اجیر کرده تا با بی حجابی در 

جامعه ظاهر شوند تا قبح زدایی کند.
وی قبح زدایی را فرصتی برای ظهور افرادی که زمینه بی حجابی دارند 
دانست و تصریح کرد: امروز قبح زدایی این فرصت را ایجاد کرده تا افرادی 
که جامعه به آن ها تا امروز اجازه بی حجابی را نمی داده با هر پوششی که 
می خواهند ظاهر شوند. رئیس شورای اسلامی شهر قم فضای مجازی 
را یکی دیگر از ابزار دشمنان برای عادی سازی بی حجابی عنوان کرد و 
گفت: فضای مجازی پیشگام و خط مقدم هنجارشکنی و قبح زدایی در 

جامعه بوده و لذا مدیریت فضای مجازی از ضروریات است.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم :

مصادیق امر به معروف و نهی از منکر 
در جامعه تعیین شود

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم، چالش های 
امر به معروف و نهی از منکر را مورد بررسی قرار داد و گفت: باید علل 
مقاومت ها و تقابل های ایجادشده در مقابل امربه معروف و نهی از منکر 
بررسی شده و مصادیق مشخص شود تا کسی بنا به اجتهاد خود عمل 

نکند.
سید مجتبی سبحانی ثابت روزدوشنبه در بیستمین جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، 
ضمن  تسلیت ایام فاطمیه و شهادت حضرت زهرا)س( اظهار داشت: 

اهمیت امر به معروف و نهی از منکر باید مشخص شود.
وی چالش های امر به معروف و نهی از منکر را مورد بررسی قرار داد و 
افزود: باید علل مقاومت ها و تقابل های ایجادشده در مقابل امربه معروف 
و نهی از منکر بررسی شده و مصادیق مشخص شود تا کسی بنا به اجتهاد 

خود عمل نکند.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: 
باید  که  نبوده  معلوم  منکر  ناهیان  و  آمران  برای  پشتوانه ای  متأسفانه 
امربه  آمران  شهادت  شاهد  امروز  و  شوند  میدان  وارد  رسمی  نهادهای 

معروف و نهی از منکر هستیم.
وی دشمنان حوزه امربه معروف و نهی از منکر را آگاه دانست و تصریح 
کرد: ما متأسفانه در حوزه امربه معروف و نهی از منکر بدون کار علمی 

وارد شده ایم و باید هر کاری که انجام می دهیم مورد ارزیابی قرار دهیم.
سبحانی ثابت، از فعالیت مزدوران برای قبح شکنی در جامعه خبر داد و 
گفت: بعضی از مزدوران برای ثبت عکس های بی حجاب کنار المان های 

خاص پول دریافت کرده تا انقلابی که از قم شروع شده را از بین ببرند.
وی توجه به مسائل فرهنگی را مانند توجه والدین به مسائل بهداشتی 
مهم دانست و خاطرنشان کرد: اگر به مسائل فرهنگی نیز به همین منوال 
توجه کنیم و مهم نباشد، چند سال دیگر در این مقام باشیم می توانیم 

موفق باشیم.

رئیس اتحادیه میوه فروشان استان قم: 

میوه شب یلدا در بازار قم به میزان کافی وجود دارد
 رئیس اتحادیه میوه و بار فروشان استان قم با تاکید بر وجود میوه شب یلدا در بازار قم به میزان کافی 
گفت: هیچ گونه کمبود میوه در بازار قم برای شب یلدا نداریم و افزایش قیمت به این بهانه در سطح شهر 

تخلف است. 
 عباس موحدی با بیان اینکه قیمت مصوب میوه روزانه و بر اساس بازار عرضه و تقاضا معین می شود 
اظهار داشت: طبق فاکتور قیمت هر نوع محصول مشخص و بر اساس درجه کیفیت و میزان ضایعات 

فروشنده مجاز به عرضه با سود قانونی است.
وی افزود: نرخ سود بین ۲۰ تا ۳۰ درصد و بر اساس نوع محصول، کیفیت و میزان ضایعات آن مشخص 

می شود و مکان مغازه هیچ ربطی به قیمت ندارد.
وی با اشاره به نزدیکی به شب یلدا خاطرنشان کرد: هیچ کمبودی در مورد میوه و تره بار در بازار به ویژه 
میوه هایی همانند پرتقال، نارنگی، سیب و انار وجود ندارد و این اطمینان خاطر را به شهروندان می دهیم 

که از این بابت نگرانی نداشته باشند.
موحدی با اشاره به شرایط اقتصادی شهروندان افزود: بسیاری از خانواده ها توان خرید چند کیلو میوه 
را ندارند و توقع می رود فروشندگان میوه و تره بار با رعایت انصاف یاری گر مردم در شرایط سخت باشند.
وی با بیان اینکه اعضای اتحادیه فروشندگان میوه و بارفروشان قم هم مانند دیگر مسئولان برای ثابت 
نگه داشتن قیمت محصول های مورد نیاز تلاش می کنند افزود: اقدام های نظارتی همانند قبل انجام 

می شود تا شهروندان بتوانند میوه مورد نیاز خود را با یک نرخ ثابت در همه جا تهیه کنند.
وی بیان کرد: شهروندان می توانند در صورت مشاهده تخلف کم فروشی و گران فروشی از سوی میوه 
فروشان، موارد را به اتحادیه میوه فروشان اعلام کنند یا از طریق سامانه های ۱۲۴ و یا ۳77۵۱۲۱۲ 

بازرسی و نطارت اتاق اصناف قم تماس برقرار نمایند.
  

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۱۱۴ کیلو تریاک در بار خیار
فرمانده انتظامی استان از کشف ۱۱۴ کیلو تریاک در پی توقیف یک دستگاه کامیون حامل تره بار در 

محور مواصلاتی این استان خبر داد.
سردارسید محمود میرفیضی اظهارداشت: درپیگیری های اطلاعاتی مأموران پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان مشخص شد یک قاچاقچی مواد افیونی قصد دارد از طریق یک دستگاه کامیون حامل تره 
بار، محموله  مواد مخدر را از یک استان جنوبی و پس از عبور از محور مواصلاتی قم به تهران منتقل کند، 

بنابراین موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه مأموران ضمن هماهنگی با مقام قضایی استان به محور مواصلاتی مورد نظر اعزام و 

با کنترل تردد خودروهای عبوری، کامیون موصوف با بار خیار و پیاز را شناسایی و متوقف کردند.
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: سپس با انتقال خودرو به یگان و در نتیجه بازرسی از آن، ۱۱۴ 

کیلو و ۵۵۰ گرم تریاک در قالب ۳۱ بسته کشف و راننده دستگیر شد.
سردار میرفیضی در پایان با بیان اینکه مبارزه با مواد مخدر یکی از اولویت های ماموریتی پلیس است، 
از شهروندان خواست در صورت مشاهده موارد مشکوک در زمینه تهیه و توزیع مواد مخدر، موضوع را در 

اسرع وقت از طریق شماره تلفن ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

یک بیمار کرونایی دیگر در قم جانباخت
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و نهم آذرماه ۱۴۰۰، یک نفر بر 

اثر ابتلا به ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست داد. 
به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین 
وضعیت کووید ۱۹ در قم، افزود: در این مدت ۲۹ بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان های 
این استان پذیرش شدند. وی اضافه کرد: از این تعداد، ۲۴ نفر بستری و ۸ نفر از افراد مبتلا به کرونا که 
در روزهای گذشته بستری شده بودند، ترخیص شدند. وی ادامه داد: در حال حاضر ۹۲ بیمار مبتلا 
به ویروس کرونا در این استان بستری هستند که ۱۰ نفرشان بدحال می باشند. قدیر بیان کرد: در ۲۴ 
ساعت منتهی به بیست و نهمم آذرماه، ۱۸۴ تست تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که ۱۳ مورد 
مثبت بوده  است. وی گفت: تاکنون یک میلیون و ۴۵۰ هزار و ۴7۲ دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی 

تزریق شده  است.

درنشست ائمه جمعه استان قم تاکید کرد:

لزوم پیگیری مطالبات مردمی درسفررئیس جمهوربه قم

طرح:محمدعلی رجبی

 رقابت ۵ میلیون نفر برای ۱۰ هزار خودرو

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت: درهفت ماه امسال با کاهش ۳۳.۶ درصدی 
تلفات تصادف های جاده ای، استان قم رتبه نخست 

را بین استان های کشور کسب کرد.
محمدحسن کلهری پیش از ظهر روز دوشنبه در 
جمع خبرنگاران، اظهارداشت : بیشترین تصادف 
ها در استان قم به ترتیب در آزادراه قم- تهران، قم- 
سلفچگان و کمربندی امام علی)ع()مسیر میدان 
7۲ تن به اراک( رخ می دهد که تردد در این محورها 

نسبت به سایر محورها بیشتر است.
نقطه   ۶۶ گذشته  سال های  :در  افزود  وی  
حادثه خیز در استان قم شناسایی شده بود که ۵۰ 
نقطه اصلاح و در سال ۹۸ این نقاط یک بار دیگر 
بازنگری و در این راستا ۱۲ هزار کروکی تصادف از 

پلیس راه بررسی شد.
شناسایی۳۰ نقطه اولویت دار پرتصادف

 در استان قم 
گذشته ۶۶  سال های  در   : کرد  تصریح  کلهری 
نقطه حادثه خیز در استان قم شناسایی شده بود که 
۵۰ نقطه اصلاح و در سال ۹۸ این نقاط یک بار دیگر 
بازنگری و در این راستا ۱۲ هزار کروکی تصادف از 

پلیس راه بررسی شد.
وی  ادامه داد :با مطالعات و بررسی های انجام 
شده، ۳۰ نقطه اولویت دار پرتصادف در استان قم 
شناسایی شده که در صورت جذب اعتبارات، برای 

ایمن سازی این نقاط اقدام خواهد شد. 
وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت ::بیش 
از ۵۰ درصد حجم ترددهای عبوری از محورهای 
مواصلاتی استان قم به دلیل نزدیکی این استان 
به پایتخت و قرار گرفتن در نقطه اتصال پایتخت به 

جنوب کشور، مربوط به ناوگان غیربومی است.
در محورهای  تردد  بالای  اضافه کرد: حجم  وی 
استان موجب مشکلاتی از جمله استهلاک روکش 
جاده ای شده که این مساله باعث افزایش سرعت 
خرابی جاده ها نسبت به سرعت بازسازی به دلیل 

کمبود اعتبار شده است.
دیگر  از  ها  تصادف  افزایش  داد:  ادامه  وی 
تردد در  بالای  به دلیل حجم  مشکلاتی است که 
محورهای استان قم رخ می دهد؛ به گونه ای که سال 
گذشته ۱7۱ نفر در صحنه تصادف جان خود را از 

دست دادند.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
اضافه کرد: سال گذشته با بهره برداری از محور چهار 
خطه سلفچگان- ساوه به طول هشت کیلومتر، سه 
نقطه حادثه خیز شامل تقاطع روستای جندآب، تاج 

خاتون و پل راه آهن اصلاح شد.
به گفته وی، در تابستان امسال نیز پل روستای 
خورآباد که از نقاط حادثه خیز در محور قدیم لنگرود- 

کهک بود، اصلاح شد.
جایگزینی  طرح  کرد:  خاطرنشان  کلهری 
نیوجرسی مفصلی بتنی در آزادراه قم- تهران که از 
سال گذشته در چهار فاز آغاز شد، امسال افتتاح 

می شود.
وی ادامه داد: روشنایی محور سلفچگان- راهجرد 
به طول ۳۵ کیلومتر از طرح های تاثیرگذار بر افزایش 
ایمنی جاده هاست که در گذشته قراردادی در این 
زمینه منعقد شد، ولی به دلیل نوسانات قیمت ناتمام 

ماند و امیدواریم امسال به پایان برسد.
وی گفت: بهسازی رمپ A تقاطع شهید المهدی 
با  ورجان  پردیسان-  مسیر  روکش  و  المهندس 
پیشرفت فیزیکی ۳۰ درصدی نیز امسال به اتمام 

می رسد.
کلهری افزود: در قالب طرح ابرار که اقدامی برای 
 ۲۰ بالای  روستاهای  اولویت دار  راه های  بهسازی 
خانوار است، احداث چهار پل لوله ای، بهسازی و 
تعریض پل روستایی در بخش قاهان، بهسازی محور 
روستایی ونارچ به طول ۱.۵ کیلومتر و صفرآباد به 

طول ۶ کیلومتر انجام شد.
هوشمند  سامانه های  زمینه  در  کرد:  بیان  وی 
حمل ونقل اقدامات خوبی انجام شده و همکاران 
در مرکز مانیتورینگ ۲۴ ساعته مستقر هستند و 

جاده ها را رصد می کنند.
نظارت  دوربین  دستگاه   ۲۳ کرد:  اضافه  وی 
ترددشمار،  دوربین  دستگاه  برخط، 7۵  تصویری 
یک سامانه توزین در حین حرکت، ۱۲۵ دستگاه 
خودرویی  بی سیم  دستگاه  خودرویی، 7۹  ردیاب 
تابلوی پیام متغیر خبری،  و دستی، ۱۰ دستگاه 
۲ دستگاه تابلوی ترافیک نما، سه دستگاه تابلوی 
کنترل سرعت و سه دستگاه دوربین ترددشمار در 

محورها نصب شده است.

پیشرفت ۴۴درصدی راه دسترسی به 
نمایشگاه بین المللی قم 

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم افزود: 
راه دسترسی به نمایشگاه بین المللی قم نیز ۴۴ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و در تلاش هستیم تا 

پایان سال کار به اتمام برسد.
وی در ادامه گفت: امسال ۴۱۲ هزار تن کالا در 
درون استان قم و سه میلیون و ۶۴۰ هزار تن کالا 
نیز به سایر استان ها حمل شده که نسبت به سال 
گذشته به ترتیب ۳ درصد افزایش و ۶ درصد کاهش 

نشان می دهد.
وی افزود: چهار میلیون و ۵۳ هزار تن کالا از قم 
خارج و حدود چهار میلیون و ۸۱ هزار تن نیز به 
قم وارد شده که نسبت به سال گذشته پنج درصد 

کاهش یافته است.
کلهری اضافه کرد: امسال ۲۴۴ هزار تن کالای 
اساسی از بندر امام خمینی)ره( به استان قم حمل 
شده که نسبت به پارسال یک درصد افزایش نشان 

می دهد.
افزایش تعداد مسافر و سفردراستان قم

به گفته وی، از ابتدای امسال تا ۲۰ آذرماه، ۸۸ 
هزار و ۸۵۹ سفر در استان قم انجام و یک میلیون 
مسافر جابه جا شده که تعداد سفر ۳۳.۵ درصد و 

تعداد مسافر ۲۶.۱۵ درصد افزایش داشته است.
وی خاطرنشان کرد: در سال جاری ۸۰ میلیارد 
تومان بودجه از منابع ملی و ۵۰ میلیارد تومان بودجه 

از منابع استانی ابلاغ شده است.
غیرمجاز  سرعت  ویژه  به  انسانی  عامل  کلهری 
ایجاد حوادث جاده ای ذکر  را اصلي ترین عامل 
کرد و گفت: از شهروندان تقاضا داریم در سفرهای 
از  و  باشند  داشته  همراه  زنجیرچرخ  زمستاني 
صحبت کردن با تلفن همراه درحین رانندگی جدا 

خودداری کنند.
مدیرکل راهداري حمل و نقل جاده اي استان در 
پایان از ارائه خدمات این مجموعه از طریق سامانه 
هاي اطلاع رسانی ۱۴۱ به صورت تلفن گویا و وب 
.۱۴۱.WWW سایت اطلاع رسانی ۱۴۱ به آدرس
IR خبر داد و گفت: از این طریق امکان دریافت 
کامل اطلاعات راههای کشور  در اختیار کاربران قرار 

می گیرد.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد:

کسب رتبه نخست قم درکاهش تلفات تصادفات جاده ای

مسئول اجرایی بیست و یکمین سوگواره تجسمی 
کوچه های بنی هاشم اعلام کرد: این سوگواره از ۳۰ 
آذر الی ۱۶ دی ۱۴۰۰ از ساعت ۱۹ الی ۲۳ برگزار 

خواهد شد.
یکشنبه  روز  ظهر  از  پیش  روحانی  محمد  سید 
به  توجه  با  اظهارداشت  خبری  نشست  دریک 
فراگیری بیماری کرونا نحوه برگزاری این نمایشگاه 

بر اساس دستورالعمل های بهداشتی خواهد بود.
جهت  اینترنتی  رایگان  رزرو  بر  تأکید  با  روحانی 
حضور در این نمایشگاه، اظهار داشت: علاقه مندان 
می توانند با مراجعه به سایت هیئت محبین حضرت 
زینب سلام الله علیها زمان بازدید و شرکت در برنامه 

های نمایشگاه کوچه بنی هاشم را رزرو نمایند.
وی خاطرنشان کرد: در صورت استقبال زیاد مردم 
از این نمایشگاه قطعاً مدت زمان برگزاری آن تمدید 

خواهد شد.
مسئول اجرایی سوگواره تجسمی کوچه های بنی 
هاشم با تأکید بر تلاش هیئت محبین حضرت زینب 
سلام الله علیها برای برگزاری نمایشگاه و مراسمات 
در خور شأن اهل بیت علیهم السلام، بیان داشت: 
از ظرفیت برنامه های مختلفی همچون تئاتر دینی 
برای ششمین سال می خواهیم استفاده ببریم که 
هنرمندان قمی برای این امر اعلام آمادگی کرده اند.
وی تصریح کرد: قبل از فراگیری کرونا در حدود 
۱۵۰ هزار بازدیدکننده در سال داشتیم و در شرایط 
کرونایی می توانیم در حدود ۲۵۰۰ نفر در هر شب با 

رعایت مسائل بهداشتی پذیرا باشیم.
روحانی برنامه »طهورا« را یکی از برنامه های هیئت 
الله علیها برشمرد و  محبین حضرت زینب سلام 
شهدای  مادران  موضوع  با  که  طهورا  کرد:  تأکید 

های  شبکه  از  آتی  روزهای  در  است  حرم  مدافع 
مختلف صدا و سیما پخش خواهد شد.

وی محتوای نمایشگاه کوچه های بنی هاشم در 
سال جاری را تاریخ صدر اسلام دانست و گفت: در 
نمایشگاه امسال نقش حضرت زهرا سلام الله علیها 
در دفاع از حریم ولایت را در قالب ۶ محتوای نمایشی 

برای مردم بازگو خواهیم نمود.
مسئول اجرایی سوگواره تجسمی کوچه های بنی 
هاشم، ادامه داد: غرفه کودکان، واحد رسانه و عرضه 
کتب و اقلام فرهنگی از بخش ها و برنامه های دیگر 

این نمایشگاه می باشد.
وی عنوان داشت: صفحه هیئت محبین حضرت 
زینب سلام الله علیها در شبکه اجتماعی اینستاگرام 
بنی  های  »کوچه  لفظ  جوی  و  جست  طریق  از 

هاشم« قابل دسترسی است.

مسئول اجرایی سوگواره تجسمی کوچه های بنی هاشم :

سوگواره تجسمی »کوچه های بنی هاشم« درقم برگزارمی شود

ائمه جمعه استان قم، طی نشستی بر لزوم پیگیری مطالبات مردمی در سفر 
رئیس جمهور به قم تاکید کردند. 

عصر روز یکشنبه نوزدهمین نشست هم اندیشی ائمه جمعه استان قم به 
آیت الله سعیدی  با حضور  ائمه جمعه استان  دعوت شورای سیاستگذاری 
تولیت آستان مقدس، امام جمعه و نماینده ولی فقیه در استان قم و محمد 
تقی شاهچراغی استاندار قم در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( حرم 
بانوی کرامت برگزار شد.  در این دیدار آیت الله سعیدی با تسلیت ایام شهادت 
بانوی دو عالم حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها، گفت: در کشور برنامه و 
سیاست گذاری و تدابیر و نیازهای ائمه جمعه بر اساس سیاست های ارسالی از 

سوی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه ابلاغ می شود.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها فعالیت های 
افزود: رسانه های  و  ارزیابی کرد  مثبت  را  اعضای شورا  از سوی  انجام شده 
دیداری و شنیداری در پیشبرد فعالیت های ائمه جمعه بسیار موثر هستند و 
نباید از این ظرفیت عظیم غافل شد بلکه باید تمام سعی و تلاش خود را بکار 

بگیریم تا بازتاب فعالیت های انجام شده در مناطق و بخش ها افزایش یابد.
نمازهای جمعه  در  به خاطر حضور  استاندار  از  ائمه جمعه  دیدار  این  در 
بخش ها و برگزاری جلسات مستمر در روزهای جمعه و شناسایی مشکلات و 
دریافت پیشنهادها در اولین روزهای قبول مسئولیت در استان، تقدیر و این 

حضور را مایه برکت و پیشرفت در تمامی عرصه ها دانستند.
در ادامه با توجه به سفر استانی رئیس جمهور به استان قم در هفته های آتی 

ائمه جمعه به جمع بندی مشکلات و برنامه ریزی پرداختند.
استاندار قم با بیان اینکه عدم رسیدگی و انباشته شدن برخی از مشکلات 
از گذشته ما را در بخش ها با موانعی روبرو کرده است، گفت: برخی از مدیران 
تابه حال حتی یک بار هم به بخش ها سفر نکرده و این مشکلات حاصل عدم 

رسیدگی و حضور است.
وی هدف از سرکشی در روزهای جمعه و حضور در نمازجمعه بخش ها را دیدار 
با مردم و شنیدن درد و دل ها و مشکلات آنان دانست و گفت: امیدواریم در سفر 

رئیس جمهور بتوانیم مشکلات مردم را مورد بررسی قرار داده و رفع کنیم.


